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RØMSKOG KOMMUNE 
 

Arkiv:  B36 &58 
Saksbehandler: Anne Kirsti Johnsen 
Dato:  18.09.2017 
Saksmappe:  16/314 
 

 
OPPFØLGINGSRAPPORT TILSYN ETISKE RUTINER  
 
Saksnr.: Utvalg Møtedato 
29/17 Kommunestyret 28.09.2017 
__________________________________________________________________________ 
 
KONTROLLUTVALGETS INNSTILLING: 
Oppfølgingsrapport om forvaltningsrevisjonsprosjekt «Etisk reglement og varslingsrutiner», 
tas til orientering. 
 
 
SAKENS FAKTA 
Kontrollutvalget behandlet i sitt møte 13.06. 2017, sak 17/15 oppfølgingsrapport vedrørende 
etisk reglement og varslingsrutiner.  
Revisjonen konkluderer i rapporten med at kommunen har arbeidet målrettet med 
anbefalingene og at disse er fulgt opp. 
 
 
VURDERING 
Kontrollutvalget anbefaler at oppfølgingsrapporten tas til orientering. 
 
 
VEDLEGG 
Oppfølgingsrapporten fra Indre Østfold Kommunerevisjon IKS. 
 
 
UTSKRIFT SENDES 
Indre Østfold Kommunerevisjon IKS 
 
 
Anne Kirsti Johnsen 
rådmann 
 
 

 



 

RØMSKOG KOMMUNE 
Utvikling 

Arkiv:  026 
Saksbehandler: Ann Kristin Halvorsrud 
Dato:  25.08.2017 
Saksmappe:  17/529 
 

 
VIDEREFØRING AV SAMARBEIDET KLIMA ØSTFOLD  
 
Saksnr.: Utvalg Møtedato 
18/17 Utvalg for Utvikling og Planutvalg 06.09.2017 
30/17 Kommunestyret 28.09.2017 
__________________________________________________________________________ 
 
RÅDMANNENS INNSTILLING: 
1. Rømskog kommune støtter videreføringen av et forpliktende samarbeid på klima og energi 

mellom kommunene, Fylkesmannen i Østfold og Østfold fylkeskommune fra 2018 frem til 
kommunesammenslåingen med Aurskog-Høland og stiller seg inntil da bak ny samarbeidsavtale.  

2. Rømskog kommune bidrar med et årlig beløp til drift av Klima Østfold tilsvarende kr. 20 000 
pluss kroner 1,50 per innbygger (685 pr. 01.07.17) som til sammen utgjør kr 21 028 årlig. Det tas 
til orientering at ny finansieringsmodell kan legges frem for behandling i Klima Østfold og av 
kommunestyret i løpet av samarbeidsperioden.  

3. Rådmannen bes innarbeide finansiering av Klima Østfold i budsjett og økonomiplan fra 2018. Det 
forutsettes at flertallet av fylkets kommuner vedtar fortsatt deltagelse i Klima Østfold. 

 
BEHANDLING/VEDTAK I UTVALG FOR UTVIKLING OG PLANUTVALG - 
06.09.2017 
Enstemmig vedtatt. 
 
UTVALGETS INNSTILLING: 
1. Rømskog kommune støtter videreføringen av et forpliktende samarbeid på klima og energi 

mellom kommunene, Fylkesmannen i Østfold og Østfold fylkeskommune fra 2018 frem til 
kommunesammenslåingen med Aurskog-Høland og stiller seg inntil da bak ny samarbeidsavtale.  

2. Rømskog kommune bidrar med et årlig beløp til drift av Klima Østfold tilsvarende kr. 20 000 
pluss kroner 1,50 per innbygger (685 pr. 01.07.17) som til sammen utgjør kr 21 028 årlig. Det tas 
til orientering at ny finansieringsmodell kan legges frem for behandling i Klima Østfold og av 
kommunestyret i løpet av samarbeidsperioden.  

3. Rådmannen bes innarbeide finansiering av Klima Østfold i budsjett og økonomiplan fra 2018. Det 
forutsettes at flertallet av fylkets kommuner vedtar fortsatt deltagelse i Klima Østfold. 

 
 
 
Bakgrunn 
Klima Østfold ble startet opp i 2012 etter felles initiativ i 2011 fra kommuner, 
fylkeskommune og Fylkesmann om ett felles samarbeidsorgan for gjennomføring av klima- 
og energitiltak. Felles saksgrunnlag ble utarbeidet i samarbeid mellom kommunene og 
fylkeskommunen, og kommunestyre- eller formannskapsvedtak fra hver kommune la 
grunnlag for en treårig forpliktelse til samarbeidet basert på felles kriterier. Samarbeidet ble 
vedtatt videreført fra 01.01.2015 til 31.12.2017 uten endringer i avtalen.  
 
Basert på tilbakemeldinger underveis og kommunenes erfaringer ønsker den administrative 
gruppa Klimakontaktene å videreføre Klima Østfold. På Klimarådets møte 20.03.2017 ble det 
vedtatt å anbefale videreføring av Klima Østfold fra 01.01.2018 til 31.12.2022. Klimarådet er 
samarbeidets øverste organ. Man mener samarbeidet nå er veletablert og at tiden derfor er 
moden for å vedta en lenger avtaleperiode enn de foregående. Dette sikrer kontinuitet og 
effektivitet i arbeidet. Klimarådet vurderte ikke videreføringen i lys av mulig 
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regionsammenslåing. Dersom Østfolds sammenslåing med andre fylker til en større region 
forblir en realitet høsten 2017 vil partene i kommende år ta ny stilling til formen på Klima 
Østfolds videreføring.  
 
Utgangspunktet for samarbeidet da det startet var felles strategigrunnlag for klima- og 
energiarbeid forankret i kommunenes klima- og energiplaner. Forpliktelsene for partene har 
siden oppstart vært et årlig bidrag fra kommunene på kr 20 000 pluss 1,5 kr per innbygger, 
samt kommunens kontaktperson inn i nettverket, klimakontakten. Østfold fylkeskommune har 
bidratt til Klima Østfold med midler tilsvarende det kommunene har bidratt med til sammen, 
samt stilt kontorfasiliteter og administrasjonsstøtte. Fylkesmannen i Østfold har bidratt med kr 
50 000 årlig, i tillegg til skjønnsmidler til å gjennomføre de årlige handlingsplanene i Klima 
Østfold.  
 

Fakta 
Samarbeidsmodell 
Klima Østfold har samarbeidet etter samme modell siden oppstart. Noen av funksjonene har 
blitt tilpasset noe underveis men hovedstrukturen den samme. Figuren viser 
samarbeidsmodell som reflekterer dagens arbeidsmåte.  
 

 
 

• Klimarådet (styringsgruppa) - er øverste organ for Klima Østfold og vedtar årlig 
handlingsplan og budsjett. Klimarådet består av fylkesordfører og ordførere fra de 
deltagende kommunene samt representant for fylkesmannen. Det har ved hvert 
Klimaråd blitt valgt et Arbeidsutvalg (AU) bestående av fire personer fra 
Klimarådet, som kan ta beslutninger på vegne av Klimarådet mellom 
Klimarådsmøtene. René Rafshol, ordfører i Råde, er nåværende leder av Klima 
Østfold og Klimarådets AU. 

• Klimakontaktene - administrativ gruppe - består av en fast kontaktperson fra 
administrasjonen til hver av partene. Gruppen har ansvaret for det faglige arbeidet i 
nettverket og er pådrivere for at aktuelle aktiviteter i planen følges opp i sin 
kommune. Klimakontaktene er koordinators samhandlingsgruppe og møtes 4-5 
ganger per år.  

• En ansatt prosjektleder/koordinator organiserer det daglige arbeidet og legger til 
rette for arbeidet i Klimarådet, Arbeidsutvalget, Klimakontaktene, faggrupper og 
prosjekter. Koordinator holder Klimakontaktene og Arbeidsutvalg orientert om 
arbeidet. Østfold fylkeskommune har hatt arbeidsgiveransvar for koordinator. 
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• Faggruppene er selvstendige grupper som opprettes i tråd med handlingsplanen – 
eller når det oppstår et ønske blant partene om å jobbe med egne tema. Der det er 
hensiktsmessig organiseres temasamlinger rettet mot fagfolk i kommunene, fremfor 
faggrupper. I tillegg jobbes det med aktiviteter gjennom eksternt finansierte 
prosjekter. Kommunene deltar i de faggruppene og prosjektene som er forenlig med 
sin vedtatte politikk.  

 
Medlemmer 
Per våren 2017 er alle kommuner i Østfold unntatt Aremark med i Klima Østfold. Aremark 
gikk ut av samarbeidet 31.12.1015. Råde kommune var ikke med fra oppstart, men meldte seg 
inn 30.05.2016. 
 
Regionreform 
Partene vil først kunne ta ny stilling til hvordan regionreformen påvirker samarbeidsformer og 
-arenaer når arbeidet med reformen har kommet lenger. Inntil videre forlenges samarbeidet i 
Klima Østfold for de kommunene som ligger helt eller delvis innenfor dagens Østfold fylke.  
 
Kommunesammenslåing 
I løpet av foreslåtte avtaleperiode vil Moss og Rygge kommuner slås sammen til én 
kommune, det samme gjelder Askim, Eidsberg, Hobøl, Spydeberg og Trøgstad. Vi vil slå oss 
sammen med Aurskog Høland og inngå i Akershus fylke. Det foreslås at ved 
kommunesammenslåing for kommuner vil medlemskap gjelde ny kommune med mindre 
avtalen sies opp. På denne måten trenger ikke de nye kommunene i Østfold foreta seg noe 
med mindre man ønsker å tre ut av samarbeidet. For vår nye kommune bestående av 
Rømskog og Aurskog Høland vil det være naturlig å vurdere Klima Østfold-medlemskap i lys 
av innretning på samarbeid som følge av Regionreformen. Utmeldinger skjer ett år i forveien 
innen 1. november. 
 
Avtale 
Samarbeidsformen har utviklet seg noe siden oppstart og Klima Østfold har fått et nytt 
medlem og mistet ett, henholdsvis Råde og Aremark kommuner. I henhold til endringene har 
Arbeidsutvalget, klimakontakter og koordinator utarbeidet en ny avtale. Avtaleteksten er 
basert på den originale teksten. Se ny avtale i vedlegg 1. 
 
Økonomi 
Klima Østfold har hatt et årlig medlemsfinansiert budsjett på rundt kr 1,6 mill. kr, med mindre 
variasjoner knyttet til deltagelse og innbyggertall. I 2017 søkte Klima Østfold om 
nettverksmidler fra Miljødirektoratets nye Klimasatsordning til drift av kommunale 
klimanettverk, der støtten var på kr 25 000 per kommune, og utløste kr 450 000 til Klima 
Østfold. Det er ventet at denne nettverksstøtten vil gis årlig i en ubestemt tid fremover, men 
det er ikke endelig stadfestet fra Miljødirektoratet.  
Rundt kr 900 000 er bundet opp i koordinatorstillingen, mens resterende midler er blitt brukt 
som egenandel i søknader om tiltak, og som finansiering av blant annet klima- og 
energiregnskap for kommunene, energikalkulator for bolig (Energiportalen) og fra 2016:  
20 % av stillingen til en kommunikasjonsrådgiver.  
 
Siden oppstarten har Klima Østfold vært med å utløse over 49 millioner kroner i 
prosjektmidler fra blant annet Interreg, Klimasats, Enova, Skjønnsmidler fra Fylkesmannen 
og Forskningsrådet. Dette er midler som i andre rekke er blitt omsatt til aktiviteter og tiltak i 
kommunene i Østfold, eller i noen tilfeller i større regioner ettersom noen av prosjektene er 
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samarbeid i større geografiske regioner enn Østfold, som Follo og Fyrbodal i Sverige, eller 
Oslofjordregionen. Det er ingen grunn til å tro at det vil være færre muligheter for ekstern 
støtte til aktiviteter og tiltak de kommende årene.  
Den samme medlemsfinansieringen som tidligere foreslås videreført i første omgang. Det 
innebærer et fastbeløp på kr 20 000 per kommune-administrasjon pluss et tillegg på kr 1,5 per 
innbygger. Nytteverdien i et slikt samarbeid vil ikke kun være basert på kommunestørrelse, 
men basert på egen innsats i Klima Østfold. Rømskog kommunes andel er i 2017 på 21 028,- 
kroner.  Totalbeløpet fra kommunene vil kunne bli om lag kr 800 000 dersom alle kommuner 
deltar. Østfold fylkeskommune har Klima Østfold som et prioritert område i sin økonomiplan 
for 2018-2021. 
 
Kommende kommunesammenslåinger gjør det naturlig å revurdere modellen for 
medlemsavgift i nær fremtid med mål om at det samlede beløpet fra deltakende medlemmer 
opprettholdes. Det bør fortsatt etterstrebes en balanse mellom fastbeløp og innbyggerbeløp. 
Samarbeidsavtalen har siden oppstart hatt en bestemmelse om at «Klimarådet har anledning 
til å foreslå endring av prisgrunnlaget overfor deltakerne». Bestemmelsen foreslås videreført 
i ny avtale. Arbeidsutvalget vil i samarbeid med Klimakontaktene og koordinator utarbeide 
forslag til nye modeller som legges frem for behandling av Klimaråd og kommunestyrer i 
2018.  
 
Oppsigelse av avtalen 
Avtalen kan sies opp av partene med ett års varsel per 1. november. 
 
Klima Østfolds rolle   

Klima Østfold har som formål å være et verktøy for kommunene til å få gjennomført klima- og 
energitiltak, men skal ikke overta kommunenes ansvar for å gjennomføre tiltak og nå 
klimamålene. Rollen har vært og vil være: 

• Koordinere klima- og energiarbeid i fylket for å styrke gjennomføringen av 
kommunenes vedtatte politikk 

• Tilrettelegge for samarbeid og deling av erfaring mellom partene 
• Mobilisere økte ressurser til tiltak gjennom søknader til tilskuddsprogrammer nasjonalt og 

internasjonalt 
• Kompetanseheving og informasjonsspredning hos partene og i Østfoldsamfunnet. 
• Kvalitetssikre og følge opp tiltak ut fra potensial for reduksjon av klimagassutslipp  
• Utvikle relevante indikatorer og utarbeide klimaregnskap for kommunene for å måle 

utviklingen over tid 

 
Gjennom disse funksjonene bidrar nettverket til en styrking av det kommunale klima- og 
energiarbeidet, sammenliknet med om man jobbet hver for seg.  
Alle aktiviteter og tiltak i Klima Østfold er basert på vedtak i Klimarådet og utarbeidelse av 
tiltakspakker som tilbys til samtlige deltagende kommuner på samme måte. Man er avhengig 
av at kommuner benytter seg av aktivitetene og tilbudene som utarbeides. Til enkelte tiltak 
kreves egenandel eller at kommunen selv står for investeringer som Klima Østfold 
tilrettelegger for. Det er sjelden alle kommuner deltar på alt, men det er ingen begrensning på 
deltagelse fra kommunene. 
I vedlegg 2 gis eksempler på gjennomførte aktiviteter i regi av Klima Østfold siden oppstarten 
i 2012. 
 
Videre arbeid i Klima Østfold 
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Klima Østfold-samarbeidets første seks år har vært basert på felles temaer og 
problemstillinger identifisert i kommunenes klima- og energiplaner og fylkeskommunens 
fylkesplan og handlingsprogram for klima og energi. Mange av kommunene og 
fylkeskommunen skal nå rullere sine klima- og energiplaner. Gjennom Klima Østfold vil 
kommunene som ønsker det gjennomføre en felles prosess for rulleringen. Dette vil 
effektivisere deler av rulleringen og dermed frigjøre tid og ressurser til enkeltkommuners 
aktiviteter som forankring og utforming av handlingsprogram tilpasset sine forutsetninger. De 
kommunene som ikke skal rullere akkurat nå kan følge prosessen slik at rulleringen blir 
enklere når det er aktuelt. Denne aktiviteten vil prege den første tiden av Klima Østfolds 
forlengelse, samtidig som pågående prosjekter gjennomføres.  
 
Videre arbeid i Klima Østfold vil innebære blant annet: 

• Felles prosess for kommunenes rullering av klima og energiplaner, som beskrevet over 
• Som en del av dette: utarbeide indikatorer og revitalisere Klimagassregnskap, 

samt datainnhenting for å bedre Klima Østfold og kommunenes 
styringsverktøy.  

• Utgjøre referansegruppe for fylkesplanens arealdel knyttet til klima 
• Besøk fra sekretariat hos hver kommune og mulighet for nærmere samarbeid med 

kommunenes ledelse 
• Gjennomføring av prosjekter:  

• Uttesting av Fossilfrie maskiner (Klimasatsfinansiert, sammen med fylker 
rundt Oslofjorden og Energigjenvinningsetaten i Oslo) 

• Fossilfri 2030/Hela gröna vägen): Promotering av fossilfrie transportløsninger 
på arrangementer, rekruttere næringsliv (Interreg-finansiert) 

• Elsykkelutlån via bibliotek (Klimasatsfinansiert) 
• Klimasmart landbruk Østfold: Kursing av bønder (Klimasatsfinansiert) 
• Massivtre – merkostnader i prosjektering av konkrete bygg, samt spre 

erfaringer fra disse til alle kommunene (Klimasatsfinansiert) 
• Erfaringsdeling og kompetanseheving om offentlige Anskaffelser av bl.a. 

kjøretøy og maskiner (gjennom Klimasats-søknad)  
• Grønne uker/mobilisering for fossilfrie husholdninger og for fossilfrie Små- og 

mellomstore bedrifter: Kunnskapsbygging om høykvalitets alternativer til fossil 
oppvarming og fossilfri transport 

• Eiendomsgruppe – samlinger og kompetansedeling 
• Klima- og energitiltak i vann og avløp  
• Temasamling(er):  

• Tilrettelegging gjennom ulike planer 
• Klimahensyn og fremme av klimaløsninger gjennom offentlige anskaffelser  

• Kommunikasjonsaktiviteter – innad og utad via Facebook, 
boligkalkulator/Energiportalen, hjemmeside og twitter. 

 
Planlagt framdrift for videreføring av samarbeidet 

• Kommunene og Østfold fylkeskommune behandler sak om videreføring av Klima Østfold 
høsten 2017. 

• Innkalling til Klimarådsmøte sendes ut senest i desember for møte første kvartal 2018. 
Da vil ny avtale signeres.  

 
 
Hjemmel 
Ikke relevant. 
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ANDRE FAKTAOPPLYSNINGER 
 
Helse- og miljøkonsekvenser 
Nettverkets formål er å minske direkte klimagassutslipp i Østfold og indirekte utslipp som 
følge av aktørenes forbruk og aktiviteter. Dette søkes oppnådd over tid. Det vil være negative 
miljø- og klimapåvirkninger som følge av nettverkets aktiviteter, først og fremst knyttet til 
reiseaktiviteter for å møtes. Dette anses som nødvendig for å oppnå det overordnede målet. 
Det vil etterstrebes fra koordinator å reise kollektivt hvis mulig, og kommunene og 
fylkeskommunen bør gradvis konvertere egne kjøretøy til fossilfrie i bruk, og generelt bør 
man være bevisst ressursbruken. 
 
ØKONOMI 
En deltakelse i Klima Østfold innebærer en direkte kostnad på kr 21 028,- årlig.  I tillegg 
kommer personressursene og midlene kommunen må stille til disposisjon for å investere i 
utvalgte tiltak og gjennomføre aktuelle aktiviteter, samt kommunens kontaktperson inn i 
nettverket, klimakontakten.  
 
VURDERING 
En videre deltagelse i Klima Østfold er i tråd med tidligere vurderinger og vedtak gjort i 
kommunestyret i sak 53/14 den 13.11.2014. Klima Østfold styrker kommunenes 
gjennomføringsevne og kapasitet på vedtatte satsningsområder innen energi og klima, samt 
for samarbeid og erfaringsdeling på tvers av kommunene. Samarbeidets felles prosess for 
klima- og energiplaner vil være spesielt nyttig i perioden som kommer.  
Som ved forrige forankringsrunde, legges det til grunn at minst 70% av antall kommuner og 
70% av antall innbyggere deltar gjennom kommuner som forplikter seg til samarbeidet. Uten 
en slik forankring vil fylkeskommunen vanskelig kunne forsvare ressursbruken. 
 
Rådmannen anbefaler fortsatt deltakelse.  
 
VEDLEGG  
Avtale klima Østfold 2018-2022 
Eksempler på aktiviteter 
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RØMSKOG KOMMUNE 
 

Arkiv:  F01 
Saksbehandler: Anne Kirsti Johnsen 
Dato:  16.08.2017 
Saksmappe:  16/303 
 

 
NAV PARTNERSKAPSAVTALE  
 
Saksnr.: Utvalg Møtedato 
36/17 Formannskapet 21.08.2017 
31/17 Kommunestyret 28.09.2017 
__________________________________________________________________________ 
 
RÅDMANNENS INNSTILLING: 
Gjeldende samarbeidsavtale med NAV Østfold forlenges til 1.1.20 med de foreslåtte 
endringer. 
 
BEHANDLING/VEDTAK I FORMANNSKAPET - 21.08.2017 
Rådmannens innstilling enstemmig vedtatt. 
 
FORMANNSKAPETS INNSTILLING: 
Gjeldende samarbeidsavtale med NAV Østfold forlenges til 1.1.20 med de foreslåtte 
endringer. 
 
 
SAKENS FAKTA 
Bakgrunn: 
De andre kommunene i Indre Østfold er av NAV Østfold innkalt til en prosess hvor antall 
lokalkontor og oppgavefordelingen mellom disse skal vurderes. 
 
Gjeldende avtale mellom Rømskog kommune og NAV Østfold ble vedtatt i 2007. 
Avtalen er drøftet i partnerskapsmøte med NAV Østfold, og det er enighet om å forlenge 
avtalen. Det er behov for å gjøre noen mindre endringer i avtalen. 
 
Det foreslås endringer i avtalens pkt 8 «Tjenesteområder som inngår i det felles 
lokalkontoret» som følge av sentralt vedtatte endringer i hovedoppgavene for de lokale NAV 
kontorene. I avtalens pkt 11 «Universell utforming» er kravene til universell utforming og 
brukermedvirkning skjerpet i tråd med sentrale føringer. I pkt 18 «Avtaleperiode» er det tatt 
inn et sluttidspunkt for avtaleperioden; 1.1.20 som tilsvarer datoen for når den nye kommunen 
Rømskog blir en del av trer i kraft. 
 
Relevante bestemmelser: 
Lov om arbeids- og velferdsforvaltningen. 
 
Økonomiske forhold: 
Ingen 
 
 
VURDERING 
Det vurderes at avtalen med NAV Østfold bør forlenges i tråd med forslaget. Det vil sikre 
lokale tjenester frem til 1.1.20. 
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KONKLUSJON 
Det foreslåtte utkastet anbefales. 
 
VEDLEGG  
Revidert samarbeidsavtale mellom Rømskog kommune og Arbeids- og velferdsetaten i 
Østfold 
 
UTSKRIFT SENDES  
NAV Østfold 
NAV-leder 
Revisjon 
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RØMSKOG KOMMUNE 
 

Arkiv:  033 
Saksbehandler: Anne Kirsti Johnsen 
Dato:  08.09.2017 
Saksmappe:  17/561 
 

 
NYE AURSKOG-HØLAND OG RØMSKOG – 
PROGRAMMANDAT, DELEGERING OG REGLEMENT 
FELLESNEMND  
 
Saksnr.: Utvalg Møtedato 
43/17 Formannskapet 18.09.2017 
32/17 Kommunestyret 28.09.2017 
__________________________________________________________________________ 
 
RÅDMANNENS INNSTILLING: 

1. Dokumentet «Programmandat for kommunesammenslåingen» vedtas.  
2. Dokumentet «Fellesnemndas oppgaver og myndighet» vedtas. 
3. Dokumentet «Reglementet for fellesnemnda i Nye Aurskog-Høland og Rømskog» 

vedtas. 
4. Foreløpig budsjettramme tas til etterretning. 

 
BEHANDLING/VEDTAK I FORMANNSKAPET - 18.09.2017 
Det ble fremsatt følgende tilleggsforslag fra Gudbrand Kvaal (Sp) Fellesnemndas oppgaver og 
myndighet pkt 5: 
Avgi innstilling til det nye kommunestyret om politisk «og administrativ» organisering og 
delegering. 
For: 3 (Sp og Ap) Mot: 2 (Krf) 
 
Det ble fremsatt følgende tilleggsforslag fra Turid Dahlum Nilsen (Ap) til Reglement for 
fellesnemnda pkt 5: 
Varamedlemmer har møte- og talerett i fellesnemnda. 
For: 2 (Ap og Krf)  
 
Det ble fremsatt følgende tilleggsforslag fra Thor Håkon Ramberg (Krf) til Reglement for 
fellesnemnda pkt 5: 
Tillitsvalgte «og varamedlemmer» har møterett. 
For: 2 (Krf) 
 
Rådmannens innstilling pkt 1 
Enstemmig vedtatt 
 
Rådmannens innstilling pkt 2 
For: 3 (Sp og Ap) 
 
Rådmannens innstilling pkt 3 
Enstemmig vedtatt. 
 
Det ble fremsatt følgende endringsforslag fra Gudbrand Kvaal (Sp) til innstillingens pkt 4:  
«Informasjon om særskilte statstilskudd til sammenslåingsarbeidet tas til etterretning.» 
Enstemmig vedtatt. 
 
FORMANNSKAPETS INNSTILLING: 
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1. Dokumentet «Programmandat for kommunesammenslåingen» vedtas.  
2. Dokumentet «Fellesnemndas oppgaver og myndighet» vedtas med følgende endring: 

pkt 5: 
Avgi innstilling til det nye kommunestyret om politisk og administrativ organisering 
og delegering. 

3. Dokumentet «Reglementet for fellesnemnda i Nye Aurskog-Høland og Rømskog» 
vedtas. 

4. Informasjon om særskilte statstilskudd til sammenslåingsarbeidet tas til etterretning. 
 

SAKSOPPLYSNINGER 
Kommunene Aurskog-Høland og Rømskog vedtok i 2016 å slå seg sammen til èn kommune. 
Vedtakene bygger på intensjonsavtalen mellom de to kommunene som ble utarbeidet fra 
januar 2016 til april 2016. Stortinget vedtok sammenslåingen mellom Aurskog-Høland og 
Rømskog 8. juni 2017.  

Kommunestyrene skal vedta mandat for sammenslåingen, delegere myndighet til 
fellesnemnda og vedta reglement for fellesnemnda.  

I denne saken legges det frem forslag til: 
1. «Programmandat for kommunesammenslåingen»   
2. «Fellesnemndas oppgaver og myndighet» 
3. «Reglementet for fellesnemnda i Nye Aurskog-Høland og Rømskog» 

Det gis i saken en foreløpig oversikt over budsjettrammene. 

Det er lagt til grunn at sammenslåingsprosessen organiseres som et program. Et program er en 
samling av prosjekter med et felles overordnet mål. Å bygge en ny kommune er en kompleks 
prosess som vil bestå av mange delprosjekter. Det må legges til rette for bred involvering og 
god styring av programmets aktiviteter. 

Økonomi: 
Samlede rammer til bruk i sammenslåingsprosessen vedtas av kommunestyrene. Under 
presenteres foreløpige anslag for inntekts- og utgiftssiden til programmet: 

Inntekter 
Engangsstøtten er utbetalt sommeren 2017. Den utgjør kr 20,5 millioner for Aurskog-Høland 
og Rømskog. Et like stort beløp (20,5 millioner kroner) utbetales i reformstøtte på 
sammenslåingstidspunktet 1.1.2020. Andre midler fra staten, blant annet tildelte 
digitaliseringsmidler på 4 millioner kroner, kommer i tillegg til dette. Samlet informasjon om 
alle potensielle inntekter i kommunereformen ligger på regjeringen.no.i 

Utgifter 
Det er viktig å sette av tilstrekkelige ressurser til programmet. Programmet vil kreve 
ressurstilførsel på en rekke ulike områder. Dette er blant annet: 

1) Prosjektorganisasjonen 
Frikjøp ressurser fra linjeorganisasjonene og kjøp av ekstern bistand (prosjektledelse, 
juridisk kompetanse, personal, økonomi, informasjon, arkiv, innovasjons- og 
digitaliseringskompetanse) 

i https://www.regjeringen.no/no/tema/kommuner-og-regioner/kommunereform/Hvorfor-
kommunereform/Ovrige-tiltak/id759720/ 
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2) Anskaffelse og samordning av systemer (IKT, økonomi, arkiv, fagsystem m.m.) 
3) Møtegodtgjørelse og andre møtekostnader 
4) Kompetansehevende tiltak 
5) Støtte til sammenslåing av kirkelig fellesråd i to kommuner 
6) Tiltak for bygging av ny kultur i den nye kommunen 
7) Revisjon 
8) Særskilte satsinger m.m. 

Samlet ressursbehov vil kartlegges i planleggingsfase høsten 2017. Det vil bli fremmet sak til 
politisk behandling når et mer detaljert programbudsjett er utarbeidet.  
 
VURDERING  
Gjennom styringsdokumentene «Programmandat for kommunesammenslåingen» og 
«Fellesnemndas oppgaver og myndighet» legges det til rette for effektiv og folkevalgt styring 
av utviklingen av den nye kommunen. «Reglementet for fellesnemnda i Nye Aurskog-Høland 
og Rømskog» gir tilpassede rammer for møtevirksomhet og godtgjørelse til fellesnemndas 
medlemmer. 

RELEVANTE BESTEMMELSER 
Inndelingslova. 
Intensjonsavtale mellom Aurskog-Høland kommune og Rømskog kommune 13.4.16. 

KONKLUSJON 
Å gjennomføre en kommunesammenslåing er svært omfattende. Det er viktig å gi rammer, 
klare fullmakter og ressurser som setter beslutningsorganene i stand til å gjennomføre 
sammenslåingen på en god måte.  
 

VEDLEGG 
1. «Programmandat for kommunesammenslåingen»   
2. «Fellesnemndas oppgaver og myndighet» 
3. «Reglementet for fellesnemnda i Nye Aurskog-Høland og Rømskog» 

 
UTSKRIFT SENDES 
Aurskog-Høland kommune 
Revisjon 
Rømskogs medlemmmer og varamedlem i Fellesnemnda 
Tillitsvalgt Delta Rømskog 
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RØMSKOG KOMMUNE 
 

Arkiv:  033 
Saksbehandler: Anne Kirsti Johnsen 
Dato:  02.08.2017 
Saksmappe:  17/295 
 

 
REGLEMENT FOR GODTGJØRING FOLKEVALGTE  
 
Saksnr.: Utvalg Møtedato 
45/17 Formannskapet 18.09.2017 
33/17 Kommunestyret 28.09.2017 
__________________________________________________________________________ 
 
RÅDMANNENS INNSTILLING: 
Reglement for godtgjøring for folkevalgte vedtas. 
 
BEHANDLING/VEDTAK I FORMANNSKAPET - 18.09.2017 
Turid Dahlum Nilsen (Ap) ba formannskapet vurdere hennes inhabilitet. Formannskapet fant 
at hun var habil. 
Det ble fremsatt følgende tilleggsforslag fra Gudbrand Kvaal (Sp): 
I pkt 3.1, 3.2, 3.3 og 3.4: …..av ordførers godtgjøring «inkl. pensjonspremie». 
Enstemmig vedtatt 
 
Pkt 3.6. …..av ordførers godtgjøring «inkl. pensjonspremie». 
For: 1 (Sp) Mot: 4 (Sp, Krf og Ap) 
 
Endringsforslag: 
Pkt 3.4 Setningen vedr. leder av kontrollutvalget strykes ikke 
Enstemmig vedtatt. 
 
Pkt 3.5 Nest siste setning strykes. 
Enstemmig vedtatt. 
 
Pkt 3.6 «Denne er pensjonsgivende» strykes. 
For: 1 (Sp) Mot: 4 (Sp, Ap og Krf) 
 
Pkt 3.6 «Møter mellom kl 8.00 og 16.00 godtgjøres med samme sats som ulegitimert fravær» 
Enstemmig vedtatt. 
 
Det ble fremsatt følgende endringsforslag fra Jan Birger Holth (Krf): 
Pkt 4 Sats for ulegitimert fravær kr 700 økes til kr 1500. 
For: 2 (Ap og Krf) 
 
Det ble fremsatt følgende endringsforslag fra Gudbrand Kvaal (Sp): 
Pkt 4 Sats for ulegitimert fravær kr 700 økes til kr 1000. 
Enstemmig vedtatt 
 
Pkt 7 Tapt arbeidsfortjenesten bør endres til «tapt arbeidsfortjeneste kan.» 
Enstemmig vedtatt. 
 
Pkt 7 siste setning strykes 
Enstemmig vedtatt. 
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For øvrig ble rådmannens innstilling enstemmig vedtatt. 
 
FORMANNSKAPETS INNSTILLING: 
Reglement for godtgjøring for folkevalgte vedtas med følgende endringer: 
I pkt 3.1, 3.2, 3.3 og 3.4: …..av ordførers godtgjøring «inkl. pensjonspremie». 
Pkt 3.4 Setningen vedr. leder av kontrollutvalget strykes ikke 
Pkt 3.5 Nest siste setning strykes. 
Pkt 3.6 «Møter mellom kl 8.00 og 16.00 godtgjøres med samme sats som ulegitimert fravær» 
Pkt 4 Sats for ulegitimert fravær kr 700 økes til kr 1000. 
Pkt 7 Tapt arbeidsfortjenesten bør endres til «tapt arbeidsfortjeneste kan.» 
         Siste setning strykes 
 
SAKENS FAKTA 
Bakgrunn: 
Kommunens reglement ble sist revidert i 2006. Det er foreslått endringer i teksten som 
samsvarer med dagens organisering. Det er foreslått endringer i fht. ordførers godtgjøring som 
gir rett til feriepenger og etterlønn. Ved tidligere ordførerskifter er spørsmålet om etterlønn 
blitt behandlet i egne politiske saker. 
 
Satsene for barnepass og tapt arbeidsfortjeneste for selvstendig næringsdrivende foreslås økt. 
 
Det foreslås at arbeidsgiver fakturerer kommunen for tapt arbeidsfortjeneste og pensjon slik at 
ikke folkevalgte mister pensjonsopptjening. Hvis ikke det er mulig må folkevalgte selv 
fremme slikt krav, og evt. tapt pensjon beregnes og kompenseres når valgperioden er over. 
 
Varaordfører har søkt om å få økt sin ressurs til 20 %. Søknaden begrunnes bl.a med at hennes 
samlede politiske innsats utgjør 20-30 %.  
 
Det foreslås ikke økning i varaordførerressursen, men at godtgjøringen gjøres 
pensjonsgivende. Rømskog har 100 % ressurs som ordfører og 10 % som varaordfører, det er 
på linje med de fleste kommuner i området. 
 
Relevante bestemmelser: 
Kommuneloven 
 
Økonomiske forhold: 
De foreslåtte endringene vil innebære økte utgifter for kommunen i en størrelsesorden på om 
lag kr 50 000 pr år. 
 
VURDERING 
Det vurderes at de foreslåtte endringer gir kommunens folkevalgte et godt reglement for 
godtgjøring og utgiftstap. 
 
KONKLUSJON 
Reglementet anbefales 
 
VEDLEGG  
Utkast til reglement for godtgjøring folkevalgte 
 
UTSKRIFT SENDES:  
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Revisjon 
Folkevalgte 
Kommunekasserer 
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RØMSKOG KOMMUNE 
 

Arkiv:  037 
Saksbehandler: Anne Kirsti Johnsen 
Dato:  29.08.2017 
Saksmappe:  16/74 
 

 
ØSTFOLD ENERGI STYRETS MELDING TIL EIERNE 2017  
 
Saksnr.: Utvalg Møtedato 
44/17 Formannskapet 18.09.2017 
34/17 Kommunestyret 28.09.2017 
__________________________________________________________________________ 
 
RÅDMANNENS INNSTILLING: 
1. Rømskog kommune ønsker å fortsette som langsiktig eier i Østfold Energi AS  
2. Rømskog kommune legger eiermodellen verdieieren til grunn for sitt eierskap  
3. Rømskog kommune slutter seg til de linjer for selskapets utvikling som styret foreslår  
 
BEHANDLING/VEDTAK I FORMANNSKAPET - 18.09.2017 
Rådmannens innstilling pkt 1 og pkt 3 ble enstemmig vedtatt. 
 
Det ble fremsatt følgende endringsforslag til nytt pkt 2 fra Gudbrand Kvaal (Sp): 
Rømskog kommune legger eiermodellen samfunnseieren til grunn for sitt eierskap. 
Enstemmig vedtatt. 
 
FORMANNSKAPETS INNSTILLING: 
1. Rømskog kommune ønsker å fortsette som langsiktig eier i Østfold Energi AS  
2. Rømskog kommune legger eiermodellen samfunnseieren til grunn for sitt eierskap  
3. Rømskog kommune slutter seg til de linjer for selskapets utvikling som styret foreslår  
 
SAKSOPPLYSNINGER 
Bakgrunn 
Rømskog eier 1,4 % (980 av 70 000 aksjer) i Østfold Energi. Resten eies av Østfold 
Fylkeskommune og 12 andre kommuner i Østfold. Det offentlige Østfold eier dermed et 
verdifullt og viktig selskap, ikke bare finansielt sett. Østfold Energi utfører også et viktig 
samfunnsoppdrag gjennom å bidra til sikker forsyning av fornybar elektrisk kraft og varme.  
 
EIERSTRATEGIUTVALGET 2016 – MANDAT FOR MELDINGEN  
I et eiermøte i Østfold Energi 11. desember 2015 ble det nedsatt et utvalg med følgende 
medlemmer  

• Fylkesordfører Ole Haabeth (leder)  
• Økonomidirektør Hans Jørgen Gade (møtte for fylkesrådmannen)  
• Ordfører Sindre Martinsen-Evje, Sarpsborg  
• Ordfører Tage Pettersen, Moss  
• Varaordfører Alf Ulven, Aremark  
• Rådmann Per Egil Pedersen, Skiptvet  

 
Utvalget avga sin innstilling 24. mai 2016 og berørte en rekke sentrale problemstillinger:  

• Utvalget foreslo en styrereform (redusert styrestørrelse og ny valgordning).  
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• Utvalget foreslo videre en eierreform for å muliggjøre at sammenslåtte 
kommuner/regioner som følge av kommune -/regionreformen, hvor nåværende eiere i 
Østfold Energi inngår, kan være eiere i selskapet. Begge disse reformene er allerede 
under behandling hos eierne, og det kan forventes en avklaring om endringene høsten 
2017.  

 
Så langt har følgende eiere behandlet saken i kommunestyret/fylkesting (representerer i sum 
61 000 av 70 000 aksjer): 
Østfold fylkeskommune 
Sarpsborg  
Halden  
Moss  
Fredrikstad  
Eidsberg 
Hobøl 
 
Utvalget anbefalte ikke endringer i bestemmelsene om omsettelighet av aksjene, utover 
tilpasninger til kommune-/regionreform som tidligere er nevnt. For å vurdere disse 
spørsmålene i en større sammenheng ba utvalget om at styret utarbeidet en melding til eierne.  
Eiermøtet 24. mai 2016 sluttet seg til denne konklusjonen og bestilte meldingen fra styret. 
Gjennom meldingen får eierne grunnlag for å vurdere viktige sider ved eierskapet, og styret 
gir sin vurdering om hvilken utvikling styret mener er til selskapets beste. Meldingen 
foreligger nå til politisk behandling hos samtlige eiere.  
Eierstrategiutvalget formulerte følgende mandat for meldingsarbeidet (sitat fra utvalgets 
rapport):  
"Utvalget ser at vi går inn i en periode med langsiktig lave kraftpriser og teknologiske og 
markedsmessige forhold i sterk forandring. Utvalget er kjent med at styret arbeider med å 
tilpasse selskapets strategi til denne utfordrende situasjonen.  
Utvalget mener det er svært viktig for selskapet at det nå får klare signaler fra eierne. Det 
krever at eierne, hver for seg og sammen, vurderer sitt eierskap og hva de forventer av 
selskapet.  
Utvalget mener at det bør gjennomføres en grundig og fordomsfri prosess blant eierne. Første 
trinn i en slik prosess bør etter utvalgets mening være at styret utarbeider en melding til 
eiermøtet.  
Meldingen bør inneholde en del hvor selskapet og forretningsområdene beskrives: Tema som 
finansiell stilling, status for forretningsområdene og styrets strategi skal inngå i denne delen.  
Det viktigste er imidlertid at meldingen har en del som klart adresserer eiernes behov for en 
avklarende prosess om eierskap.  
Ulike motiv for eierskap (eiermodeller) som i det minste bør belyses i meldingen er:  

• Eierskap basert på verdiutvikling og utbytte, men som også vektlegger 
samfunnsansvar som eier av kritisk infrastruktur, samt for å utvikle energisystemet for 
å møte klimautfordringene ("det grønne skiftet").  

• Finansielt eierskap med vekt på langsiktig verdiutvikling.  
• Eie, men all ledig likviditet utbetales løpende til eierne, og utbytte prioriteres fremfor 

vekstinvesteringer.  
• Avslutning av eierskapet gjennom realisering av verdier ved salg av aksjer, hele 

selskapet eller selskapets realaktiva.  
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Meldingen bør drøfte mulige og gjennomførbare kombinasjonsalternativ, for eksempel se om 
det er mulig at man kunne la dem som ønsket å få omsatt sine aksjer i kontanter gjennom salg 
kunne velge det, mens andre kunne fortsette som eiere.  
Meldingen bør også inneholde vurderinger av muligheten for å nå målene bedre gjennom 
strategiske allianser eller fusjon med andre selskap.  
Meldingen bør også inneholde en del hvor styret fremmer og begrunner sitt syn på hva som 
tjener selskapets interesser best.  
Utvalget vil, av hensyn til en åpen debatt hos eierne, at meldingen blir et offentlig dokument. 
Det utelukker ikke at eiermøtet eller andre fora kan få mer omfattende informasjon, så lenge 
det skjer innenfor regelverket som gjelder for selskap med børsnoterte obligasjoner og i tråd 
med de retningslinjer eierne tidligere har fastsatt (I dokumentet "Eiermøtet som 
kommunikasjonsarena")."  
 
OM STYRETS MELDING TIL EIERNE  
Meldingen har følgende innhold:  
1. Dette er Østfold Energi – beskrivelse av selskapet med vekt på økonomiske forhold  
2. Bakteppet – selskapets politiske, teknologiske og markedsmessige rammebetingelser  
3. Strategi – mål, strategier, strukturutvikling i bransjen, kostnadskutt, ny organisering  
4. Eiermodeller – 4 modeller for eierskap  
5. Styrets råd til eierne  
6. Frie innspill – uredigerte bidrag fra ressurspersoner i bransjen og samfunnsdebatten  
 
Kapitlene er kort resymert i det følgende:  
 
1. Dette er Østfold Energi  
Østfold Energi er en fornybar energiprodusent basert på vannkraft, vindkraft og fjernvarme. 
Den samlede produksjon i 2016 var rundt 2 milliarder kilowattimer, tilsvarende 1,5 % av 
Norges fornybare kraftproduksjon. Vannkraft er klart størst, men selskapet har også 
medeierskap i to vindparker og har 6 fjernvarmesentraler i Østfold. Selskapet har i dag 66 
ansatte, men påregner en reduksjon til 46 uten å måtte redusere aktiviteten fra dagens nivå. 
Rådgivingsselskapet Deloitte utfører årlig en verdiberegning av selskapet etter anerkjente 
finansteoretiske metoder. Verdiene som fremkommer i en slik beregning vil være svært 
avhengig av utviklingen i de langsiktige kraftprisene. Verdiberegningen pr 21.12.2016 gir en 
samlet aksjeverdi på 3,4 milliarder kroner. Aksjene har betydelige omsetningsbegrensninger.  
Østfold Energis økonomi er svært følsom for kraftprisen i markedet. De nærmeste årene, hvor 
kraftprisen forventes å være lav, forventes omtrent et nullresultat i selskapet. Men 
usikkerheten er stor. Selskapet er imidlertid i en bra finansiell stilling og har reserver som 
burde kunne sikre en trygg basis for videre utvikling. Det er ikke store investeringsmidler 
tilgjengelig. Selskapet har siden 1994 delt ut mer enn hele sitt regnskapsmessige resultat i 
perioden som utbytte til eierne, i alt over 3,8 milliarder kroner.  
 
2. Bakteppet  
Utviklingen i kraftprisen er usikker, men de fleste analytikermiljøene tror på en oppgang etter 
2020. Prisen er imidlertid ikke et norsk anliggende. Den settes i de fleste av årets timer i 
Tyskland, og ligger nær marginalkostnaden for kullkraft. De vesentligste elementene i den 
kullkraftbaserte prisen er verdensmarkedspriser for kull samt CO2-kvoteprisen i det 
europeiske kvotesystemet (ETS). Den viktigste konklusjonen man kan trekke av dette er at 
Østfold Energis inntekter i stor grad bestemmes av verdensmarkedet for kull og av europeisk 
klimapolitikk. Ellers beskriver meldingen de store endringer kraftbransjen gjennomgår som 
følge av teknologisk og markedsmessig omveltning. Det grønne kraftskiftet (med mer sol- og 
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vindkraft i Europa), kundeskiftet (hvor kundene ønsker å produsere energi selv) og det 
digitale skiftet som på mange måter kan komme til å revolusjonere bransjen.  
 
3. Strategi  
Som respons på de lave kraftprisene og de påfølgende finansielle utfordringene, har selskapet 
markant lagt om sin strategi. Mens vekststrategien tidligere var basert på å investere for å øke 
egeneiet energiproduksjon, er nå strategien basert på produktivitetsøkning i driften og på 
kompetansebasert vekst, gjerne i samarbeid med andre energiselskap eller investorer. De 
strategiske målene er:  

• Å skape positive resultater i eksisterende virksomhet  
• Å skape nye verdier gjennom kompetansedrevet vekst  
• Å betale utbytte etter eiernes vedtatte utbyttepolitikk  

 
Den nye strategien krever mindre investeringskapital, og investeringsprogrammet er nå i 
hovedsak redusert til driftskritiske eller myndighetspålagte tiltak. Det er dessuten igangsatt et 
effektiviseringsprogram som skal redusere de årlige kostnadene med 28 millioner kroner. 
Bemanningen skal reduseres betydelig. En ny funksjonsbasert organisasjonsform med færre 
nivåer og kortere beslutningsveier er innført fra 1. mars 2017. Styret følger 
strukturutviklingen i bransjen, og sier seg åpen for å vurdere verdiøkende løsninger som 
innebærer fusjon eller allianser med andre selskap.  
 
4. Eiermodeller  
Mandatets 4 eiermodeller er beskrevet i meldingen: Samfunnseieren, verdieieren, 
utbytteeieren og selgeren. Styret mener at samfunnseieren, hvor eierne bruker selskapet i 
regional utvikling, kan føre til rollekonflikter. Styrets forslag til strategi for selskapet er i 
samsvar med de forventninger verdieieren har til selskapet. Denne modellen legger vekt på 
langsiktig verdiutvikling som kan danne basis for vekst og utbyttekapasitet. Utbytteeieren tar 
løpende ut kontantstrømmen som utbytte og har som forutsetning at selskapet gjøres gjeldfritt 
gjennom salg av vesentlige deler av virksomheten. Selgeren ønsker å avhende selskapet, i 
form av aksjer eller aktiva bit for bit.  
I tilknytning til eiermodellene beskriver også meldingen mulige løsninger for eiere som ikke 
ønsker å være med videre. Styret påpeker at det ikke har registrert stor interesse for salg hos 
eierne, men om noen skulle ønske å selge er det sterke reguleringer både i selskapets 
aksjonæravtale og vedtekter, samt i Vannfallskonsesjonslovens bestemmelser om offentlig 
eierskap. Styret har ikke gått inn på diskusjonen om det offentlige eierskapet i norske 
vannkraftselskap, men det er ikke unaturlig om det blir et tema i den politiske debatten.  
 
5. Styrets råd til eierne  
Styret mener selskapet er i en god posisjon for fremtiden. Det har en ny strategi, 
organisasjonen er trimmet, tilpasset endrede omgivelser og rettet inn på forretningsutvikling. 
Økonomisk er det et mål om å levere utbytte som forutsatt i utbyttepolitikken og at 
avkastningen over tid skal forsvare salgsverdien. Det skal lønne seg å eie selskapet. Men 
selskapet har også en samfunnskontrakt som skal oppfylles: God leveringssikkerhet, god 
forvaltning av miljøet og god ressursutnyttelse skaper verdier for samfunnet. Nøkkelen til å 
lykkes er god kompetanse og sterk ledelse, både administrativt, faglig og i styret. En avklart 
og omforent eierstrategi er en avgjørende forutsetning for at selskapet kan konsentrere sin 
innsats om å skape nye verdier for eierne. Styret ber til slutt at eierne tilkjennegir sitt syn på 
styrets grunnleggende strategi og til hvilken eiermodell de foretrekker.  
 
6. Frie innspill  
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Denne delen av meldingsdokumentet er en samling frie og uredigerte innspill fra 
ressurspersoner i bransje og samfunnsdebatt. Innleggene er interessant bakgrunnsmateriale 
når man skal vurdere selve meldingen.  
 
 
VURDERING 
Meldingen er et omfattende og lesverdig dokument. Den skal ikke vedtas eller godkjennes, 
men skal være et grunnlag for debatt om de vesentligste spørsmålene. Rådmannen finner det 
ikke hensiktsmessig å gå inn på hele innholdet i detalj. Meldingen er et offentlig dokument 
som omhandler et konkurranseutsatt forretningsforetak, noe som begrenser detaljeringsnivået. 
I tråd med gode prinsipper for eierstyring og selskapsledelse bør heller ikke eierne gå inn i 
detaljer som primært er styrets anliggende.  
Styret stiller i realiteten tre viktige spørsmål til eierne:  
1. Ønsker man å fortsette å eie Østfold Energi?  
2. Hvilken modell ønsker eieren å legge til grunn for sitt eierskap?  
3. Hvordan stiller man seg til styrets plan for selskapet?  
 
Vedrørende spørsmål 1, om eierskap:  
Rådmannen anbefaler fortsatt eierskap i Østfold Energi. Historisk har eierskapet gitt god 
finansiell avkastning og godt utbytte, og fornybar energi er en fremtidsbransje. Det er lang 
tradisjon for offentlig eierskap av vannkraftselskap. Det er dessuten bred rikspolitisk 
konsensus om offentlig eierskap til vannkraften, noe som også er nedfelt i lovverket for erverv 
av vannfall. Konsesjon for erverv av vannfall av en viss størrelse, direkte eller indirekte, kan 
etter hovedregelen bare gis til offentlige. Merk imidlertid at loven åpner for inntil 1/3 privat 
medeierskap.  
Det er viktig å forstå at selv om aksjene i Østfold Energi er omsettelige, er det sterke 
begrensninger i omsetteligheten:  
1. Aksjonæravtalens pkt 4 fastslår at det bare er Østfold fylkeskommune og kommuner i 
Østfold som kan være eiere. Salg mellom disse kan foregå fritt. (Vedtektene har de samme 
begrensninger, men aksjonæravtalen går foran vedtektene og er derfor det mest sentrale.)  
2. Endring av pkt 4 krever at mer enn 95 % av aksjene stemmer for endring, det fremgår av 
aksjonæravtalens pkt 8.  
3. Dersom aksjonæravtalens pkt 4 ble endret og for eksempel åpnet for private eiere, er det en 
rekke forhold i aksjonæravtalen som fortsatt gjelder: Formålsbestemmelsen i pkt 2, at ny eier 
må tiltre aksjonæravtalen mv. Det må påregnes at en ny eier kan ha ønsker om endring av 
aksjonæravtalen på flere punkter.  
4. Det er derfor nærliggende å konkludere med at det å ta inn en ny eier utenom det offentlige 
Østfold i praksis vil kreve enstemmig tilslutning av eierne.  
 
I tillegg vil bestemmelsene i Vannfallskonsesjonsloven begrense eierskap fra private (norske 
eller utenlandske) til inntil 1/3.  
Hvis behandlingen av styrets melding til eierne avdekker at noen av eierne ønsker å gå ut av 
eierskapet, bør styret gjøre en vurdering av hvilke muligheter som finnes. Meldingen 
beskriver ulike alternativ for salg. Det er teknisk sett lite komplisert dersom alle eiere skulle 
ønske å selge alle sine aksjer, eller at alle eierne skulle ønske å selge en lik andel av sine 
aksjer. Dersom bare noen skulle ønske å selge sine aksjer står man overfor mer kompliserte 
prosesser. Et særlig forhold er at Vannfallskonsesjonslovens begrensning av salg til private i 
praksis deler aksjene i to omsettelighetsklasser og formodentlig også to verdiklasser. Den 
tredjedelen som kan selges fritt til private må forventes å ha større verdi pr aksje enn den 
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andelen som kun kan selges til offentlige. En løsning for salg som hensyntar dette er skissert i 
et eksempel i meldingen.  
Den løsningen som imidlertid ligger nærmest for dem som ønsker å selge, er å tilby 
fylkeskommunen eller kommuner i Østfold å kjøpe aksjene. En slik løsning har aldri vært 
prøvd, men er den løsning aksjonæravtalen foreskriver for aksjeoverdragelse.  
Dersom det bare skulle være eiere som representerer svært få aksjer som skulle ønske å selge, 
kunne det være et alternativ at selskapet selv kjøpte disse aksjene og senere slettet dem ved en 
kapitalnedsettelse. Slik selskapets kapitalsituasjon er, må muligheten for en slik transaksjon 
veies opp mot konsekvenser for gjeldsbetjeningsevne, finansiell "karakterbok" 
(kredittvurdering), utbyttekapasitet og vekstevne. Hvis det etter behandlingen av meldingen 
fremstår eiere som ønsker salg, og eiermøtet ønsker det, bør det være styrets oppgave å se om 
det finnes muligheter for løsninger. Det må være en klar forutsetning at løsningene skal tjene 
selskapets og det resterende eierfellesskapets interesser.  
 
Vedrørende spørsmål 2, om eiermodell:  
Eierskapet i Østfold Energi har vært langsiktig. Aksjonæravtalen som ble inngått i 1988 har 
blitt modernisert på enkelte punkter, men er i hovedinnhold den samme grunnmuren for 
eierskapet som den hele tiden har vært. Selskapet har gitt over 3,8 milliarder i utbytte til 
eierne, noe som har bidratt vesentlig til Østfoldsamfunnet. Eierskapet har vært et langsiktig og 
vellykket fellesengasjement for eierkommunene og fylkeskommunen. Når man nå er i en 
periode med lavere priser, må man passe på å ivareta langsiktigheten i vurderingen av 
eierskapet.  
Energibransjen står overfor en spennende, men krevende, fremtid. Det grønne skiftet mot en 
bærekraftig fremtid krever et globalt energisystem som må være mer fornybart og vil være 
mer elektrisk. Østfold Energi har kompetanse og posisjon for å utvikle seg videre i dette 
bildet. Fornybar energi vil bli etterspurt i fremtiden. Den foreslåtte strategien krever meget 
god kompetanse, og selskapet må kunne tiltrekke seg svært dyktige ansatte for å lykkes.  
Rømskog bør derfor velge verdieieren som sin eiermodell. Det er en modell som stiller 
forventninger om et selskap i utvikling. Eiere og selskap er tjent med at det stilles krav til 
selskapets langsiktige verdiutvikling og utbyttebetaling. Velges en kortsiktig høstingsstrategi 
som i utbytteeieren, mister selskapet sin vekstevne og fremtidige verdiskapingspotensial. Den 
innebærer også en kraftig avskalling av selskapets virksomhet og kompetansebase. Både 
vindkraft, fjernvarme og en ikke ubetydelig del av vannkraftvirksomheten.  
Rådmannen er enig med styret i at samfunnseieren skaper unødige rollekonflikter. Selskapet 
bør holde seg til å utvikle seg som energiselskap, gjerne i samspill med andre 
kompetansemiljøer. Østfold har flere slike miljøer som Østfold Energi allerede samarbeider 
med. Generell regional utvikling er derimot eiernes agenda.  
Vedrørende spørsmål 3, om styrets plan for selskapet:  
Styrets strategi er en kompetansebasert vekststrategi uten stort kapitalbehov. Rådmannen er 
enig i at en vekststrategi er riktig og nødvendig slik energimarkedet og andre 
rammebetingelser nå utvikler seg. Uten utvikling kan selskapets verdier forvitre.  
Rådmannen anbefaler derfor å støtte styrets linje for utvikling av selskapet fremover. Styrets 
strategi for selskapet synes fornuftig for en eier som ønsker å fortsette sitt eierskap. Med et 
tilpasset kostnadsnivå og en offensiv holdning til utvikling og et mål om verditilvekst, dog 
med et rimelig utbytte også på kort sikt.  
Rådmannen vil understreke at virksomheten bør følges opp av aktive eiere og et selvstendig 
og kompetansebasert styre. Østfold Energi har allerede etablert en ordning for eierstyring og 
selskapsledelse som er i tråd med gode norske standarder, blant annet gjennom strukturerte 
eiermøter. Den foreslåtte styrereformen kan sikre et styre som fungerer mer effektivt og kan 
følge opp den økonomiske utviklingen tettere.  

 Side 22 av 26   
 



  Sak 34/17 
 

 
VEDLEGG 
Styrets melding til eierne 2017, kan også lastes ned fra www.fremtidensenergiselskap.no 
 
 
UTSKRIFT SENDES 
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FORSKRIFT OM JAKT OG FANGST AV BEVER I 
RØMSKOG KOMMUNE OG KOMMUNALE 
MÅLSETNINGER FOR FORVALTNING AV BEVER.  
 
Saksnr.: Utvalg Møtedato 
8/17 Viltnemnd 27.06.2017 
10/17 Viltnemnd 12.09.2017 
35/17 Kommunestyret 28.09.2017 
__________________________________________________________________________ 
  
RÅDMANNENS INNSTILLING: 

1. Kommunale målsetninger for forvaltning av bever i Rømskog kommune vedtas med 
hjemmel i forskrift om forvaltning av bever § 2. 

 
2. Forskrift om jakt og fangst av bever i Rømskog kommune vedtas med hjemmel i § 3 i 

forskrift om forvaltning av bever. 
 

 
BEHANDLING/VEDTAK I VILTNEMND - 27.06.2017 
Administrasjon opplyste at dato i § 3 i forslag til forskrift rettes fra 1.oktober til 30.april 
Rådmannens forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt. 
 
VEDTAK: 

1. Forslag til lokal forskrift om jakt og fangst av bever i Rømskog kommune vedtas og 
sendes på høring i henhold til nasjonal forskrift om forvaltning av bever § 3 og 
forvaltningsloven § 27. Forslaget gir adgang til beverjakt i hele kommunen innenfor 
den sentrale jaktperioden 1.oktober – 30.april. 

2. Høringsfristen settes til 14. august 2017.  
3. Viltnemnda gir rådmannen myndighet til å utarbeide og sende på høring utkast til 

kommunale målsetninger for forvaltning av bever i Rømskog kommune, i henhold til 
forskrift om forvaltning av bever § 2. 

 
BEHANDLING/VEDTAK I VILTNEMND - 12.09.2017 
Rådmannens forslag til innstilling ble enstemmig vedtatt. 
 
VEDTAK: 

1. Kommunale målsetninger for forvaltning av bever i Rømskog kommune vedtas med 
hjemmel i forskrift om forvaltning av bever § 2. 

 
2. Forskrift om jakt og fangst av bever i Rømskog kommune vedtas med hjemmel i § 3 i 

forskrift om forvaltning av bever. 
 
 
BAKGRUNN 
Den 15. mai 2017 trådte ny forskrift om forvaltning av bever i kraft.  Forskriften stiller krav 
om at kommunen skal utarbeide lokal forskrift, samt kommunale mål for forvaltning av bever. 
Viltnemnda vedtok i sak 8/17 å sende forslag til forskrift om jakt og fangst av bever i 
Rømskog kommune, med kommunale målsetninger ut på høring med høringsfrist 14. august. 
 

 Side 24 av 26   
 



  Sak 34/17 
 

Fram til jaktåret 2016/2017 var det krav om godkjente bevervald for å få tildelt 
fellingstillatelse på bever. Minste tellende vannlengde for en fellingstillatelse var i Rømskog 
2000 meter. Valdene hadde plikt til å rapportere inn fellingsresultatet til kommunen i etterkant 
av jakta.  
 
For å forenkle forvaltningen av bever ble beverjakt gjennom den nye nasjonale forskriften 
tilnærmet som småviltjakt, da det ikke er krav om noe vald, tellende vannlengde eller 
fellingstillatelse for å jakt bever. Jaktretten tilligger jaktrettshaver. 
 
Den lokale forskriften skal legge til rette for en lokal og bærekraftig forvaltning med nærings- 
og rekreasjonsmessig nyttiggjøring av viltressursen. Forskriften skal samtidig bidra til å 
hindre unødige skader og ulemper på andre samfunnsinteresser. Ved behov kan det foretas 
endringer av både forskrift og målsetninger. Dette krever ny høringsrunde og nytt vedtak i 
kommunestyret. 
 
Bever jaktes mest og lettest om våren. De aller fleste bevre felles de to siste ukene av april. I 
2015/2016 ble det felt 150 bevere i Østfold (kilde: SSB). Et årlig uttak på inntil 10-20 % av 
bestanden regnes som bærekraftig.  Ut fra det rådmannen kjenner til er det en livskraftig 
beverstamme i Rømskog. Estimat på bestandsstørrelse i Rømskog kommune er på 45 
kolonier. Det er i dag 3 bevervald som tildeles fellingstillatelse. 
 
Østfold fylkeskommune har gitt tilbakemelding på høringen der de meddeler at forskrift og 
målsetning er i tråd med den nasjonale forskriften. 
 
Rådmannen har en tilføyelse i forskriftens § 2 der det refereres til de kommunale 
målsetningene. § 2 blir lydende: Det åpnes for jakt og fangst av bever i hele Rømskog 
kommune, i samsvar med kommunale målsetninger for forvaltning av bever i Rømskog 
kommune. 
 
Hjemmel 
Lov om jakt og fangst av vilt (viltloven ) av 29.mai 1981 
Forskrift om forvaltning av bever av 15.mai 2017 
 
ANDRE FAKTAOPPLYSNINGER 
 
Helse- og miljøkonsekvenser 
Ut fra en bærekraftig forvaltning av beverbestanden i kommunen i forhold til 
friluftlivsinteresser og næringsinteresser videreføres jakt på bever i Rømskog kommune. 
 
Etter naturmangfoldloven § 7 skal §§ 8 – 12 legges til grunn som retningslinjer ved utøving 
av offentlig myndighet, og vurderingen skal framgå av beslutningen 

- § 8 Kunnskapsgrunnlaget: Bestanden av bever har vært i vekst i regionen de seneste 
årene. Kunnskapen om bestandssituasjonen for denne arten vurderes som 
tilfredsstillende til å konkludere med at kvotefri jakt på bever innenfor de ordinære 
jakttidsbestemmelsene ikke vil påvirke bestanden i vesentlig grad. 

- § 9 -Føre-var-prinsippet: Med bakgrunn i kunnskapsgrunnlaget vurderes føre-var-
prinsippet til ikke å komme til anvendelse i denne saken. 

- § 10 – Økosystemtilnærmingen og samlet belastning: Med bakgrunn i 
kunnskapsgrunnlaget vurderes ikke kvotefri jakt å utgjøre en nevneverdig samlet 
belastning på økosystemet i regionen når dette skjer innenfor de nasjonale rammene 
for beverjakt og beverforvaltning. 
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- § 11 – Kostnadene ved miljøforringelse: Dette hensynet vurderes å ikke komme til 
anvendelse her. 

- § 12 – Miljøforsvarlige teknikker og driftsmetoder: Dette hensynet vurderes å ikke 
komme til anvendelse her. Jakt på bever skal foregå i tråd med nasjonale 
bestemmelser for etisk jakt og bestemmelser om dyrevelferdsmessige hensyn under 
jaktutøvelsen. 

 
ØKONOMI 
Ingen for kommunen som organisasjon.  
 
VURDERING 
Ettersom det tidligere har vært åpnet for jakt på bever i Rømskog kommune, ønsker 
rådmannen at det igjen åpnes opp for ordinær jakt på bever i Rømskog kommune i tråd med 
de nasjonale føringene. På grunn av kommunens terreng og store vann- og skogareal er det 
relativt store områder som er egnede beverhabitat. Samtidig er potensialet for skade på 
produksjonsskog og dyrkamark stort i de fleste av disse områdene. Åpning for ordinær jakt vil 
kunne gi en enklere bestandsregulering enn å behandle enkeltsaker om skadefelling. I tillegg 
vil det kunne forebygge ulovlig uttak og rivning av beverdemninger/hytter. 
 
Kommunen kan fastsette kvoter for hele eller deler av kommunen, men skal ikke tildele til 
godkjente bevervald. Rådmannen mener kvotejakten er tidkrevende å administrere og mener 
derfor at kvotefri jakt er det mest hensiktsmessige. Jaktrettshaverne må imidlertid ta 
utgangspunkt i de kommunale målsetningene ved tildeling/salg av jaktkort på bever. 
Målsetningene omtaler ønsket uttak og bestandsutvikling. Rådmannen legger ikke opp til et 
rapporteringssystem til kommunen ettersom dette vil være en stor oppgave, men 
jaktrettshaverne bør kreve en rapporteringsplikt fra sine jegere. Dette vil være grunnlaget for 
evaluering av bestandens utvikling, i tillegg til jegernes rapportering til SSB. 
 
VEDLEGG 
Forskrift om jakt og fangst av bever i Rømskog kommune 
Kommunal målsetning for forvaltning av bever i Rømskog kommune 
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1 BAKGRUNN 


1.1 Innledning 


 


Oppfølging av rapport om ”Etisk reglement og varslingsrutiner” i Rømskog kommune 


kommer som følge av vedtak 14/24 i kontrollutvalget og vedtak 12/15 i kommunestyret. 


 


I vedtak 14/24 fra kontrollutvalget heter det: 


«1. Forvaltningsrevisjonsprosjekt «Etisk reglement og varslingsrutiner» i Rømskog kommune, 


tas til etterretning 


2. De 6 anbefalingene som fremkommer av forvaltningsrapporten vedtas.» 


 


I vedtak 12/15 fra kommunestyret heter det: 


”1. Forvaltningsrevisjonsprosjektet «Etisk reglement og varslingsrutiner» i Rømskog 


kommune tas til etterretning. 


2. De 6 anbefalingene som fremkommer i forvaltningsrapporten vedtas.”  


 


Revisjonen takker kommunens ansatte for godt samarbeid i prosjektgjennomføringen. 


 


1.2 Hjemmel for oppfølging  


 


Forskrift om kontrollutvalg i kommuner og fylkeskommuner (FOR 2004-06-15 nr. 905) § 12 


om ”Oppfølging av forvaltningsrevisjonsrapporter” sier følgende: 


”Kontrollutvalget skal påse at kommunestyrets eller fylkestingets vedtak i tilknytning til 


behandling av rapporter om forvaltningsrevisjon følges opp. 


 


Kontrollutvalget skal gi rapport til kommunestyret eller fylkestinget om hvordan 


kommunestyrets eller fylkestingets merknader til rapport om forvaltningsrevisjon er blitt fulgt 


opp. Det skal også rapporteres om tidligere saker som etter utvalgets mening ikke er blitt 


fulgt opp på en tilfredsstillende måte.” 


 


1.3 Formål og problemstilling 


 


Formålet med undersøkelsen er å følge opp forvaltningsrevisjonsprosjektet ”Etisk reglement 


og varslingsrutiner”. 


 


Problemstilling: Er alle tiltak som ble vedtatt av kommunestyret ved behandlingen av 


rapporten iverksatt? 


 


2 OPPFØLGINGSKRITERIER 
 


Oppfølgingskriteriene vi måler opp mot er kommunestyrets vedtak i sak 12/15. Det vil være 


anbefalingene som er gitt i forvaltningsrevisjonsrapporten som danner utgangspunktet for 
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oppfølgingen. I tillegg foreligger også administrasjonens bemerkninger til revisjonens 


anbefalinger forut for kommunestyrets vedtak, (vedlegg 1). 


 


Revisjonens anbefalinger i forvaltningsrevisjonsrapporten var følgende: 


 


Anbefaling nr. 1: Revisjonen anbefaler at kommunen innarbeider et punkt om ulike 


lovverk/forskrifter sett opp mot ulike fagområdet i det etiske reglementet.  


Anbefaling nr. 2: Revisjonen anbefaler at kommunen vurderer sine rutiner i forhold til 


gjennomgang og revidering av det etiske reglementet og varslingsrutinene. 


Anbefaling nr. 3: Revisjonen anbefaler kommunen om å vurdere sine rutiner slik at man 


gjennomfører en regelmessig opplæring av det etiske reglementet og varslingsrutinen.  


Anbefaling nr. 4: Revisjonen anbefaler at kommunen gjennomgår sine varslingsrutiner med 


sine ansatte slik at det blir en helhetlig forståelse av begrepet innad i kommunen.  


Anbefaling nr. 5: Revisjonen anbefaler kommunen om å vurdere sine rutiner for å verne den 


ansatte ved varsling.  


Anbefaling nr. 6: Revisjonen anbefaler at revisjonen følger opp kommunestyrets vedtak i 


saken ett år etter at rapporten er ferdigbehandlet i kommunestyret. 


 


 


På bakgrunn av revisjonens anbefalinger og administrasjonens bemerkninger fattet 


kommunestyret sitt vedtak.  


 


 


3 OPPFØLGING 
Revisor har mottatt svarbrev fra administrasjonen, ved Rådmann Anne Kirsti Johnsen, datert 


15.8.2016, brevet ligger med som vedlegg 2. Administrasjonen har således besvart revisjonens 


oppfølging av vedtatte anbefalinger. 


 


Rådmannens tilbakemelding i 2014 i forhold til rapportens anbefalinger og konklusjoner er at 


disse må følges opp.  


 


I 2016 viser rådmannen til kommunestyresak 12/15, 23.4.2015, hvor det fremkommer at alle 


anbefalingene i rapporten er fulgt opp: 


 


«IØ Kommunerevisjon IKS gjennomførte i 2014 en forvaltningsrevisjon av kommunens etiske 


retningslinjer og varslingsrutiner. Rapporten foreligger, og er behandlet i Kontrollutvalget. 


Pga sykemelding i sekretariatet fikk ikke kommunen protokollen fra dette møtet før i 2015, 


derfor er ikke saken sendt til politisk behandlet før nå. 


Revisjonene gir kommunen 6 anbefalinger i sin rapport. Disse er fulgt opp, og «Etiske 


retningslinjer og varslingsrutiner» og rutinene for bruken av disse er revidert i tråd med 


anbefalingene slik det fremgår i egen sak.» 


 


Videre i 2016 sier rådmannen at de etiske retningslinjene og varslingsplakaten gjennomgås i 


personalmøtene minimum i august/september hvert år, og at reglementene var tema i 


folkevalgtopplæringen. 
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3.1 Vedtatt anbefaling nr. 1 


«Revisjonen anbefaler at kommunen innarbeider et punkt om ulike lovverk/forskrifter sett opp 


mot ulike fagområdet i det etiske reglementet».  


Revisor vurderte det i 2014 som positivt at de etiske retningslinjene og varslingsplakaten i 


Rømskog kommune dekket sentrale punkt som gir viktige retningslinjer å jobbe etter for den 


enkelte ansatte eller folkevalgte. I KS Veileder «Etikk, samfunnsansvar og antikorrupsjonsarbeid i 


kommunen» står det at de etiske reglene får en bedre forankring og en større oppmerksomhet hos 


de som skal anvende dem dersom reglene er utarbeidet med hensyn på lokale forhold. Revisors 


kontroller i 2014 viste at det etiske reglementet henviste til Rømskog kommune generelt, mens de 


ulike virksomhetene ikke var omtalt i reglementet. Revisor vurderte at det etiske reglementet i 


kommunen burde ha innarbeidet et punkt hvor det henvises til de ulike lovverk/forskrifter. 


Revisjonens kontrollhandlinger i 2017 viser at kommunen har vedtatt reviderte etiske 


retningslinjer og varslingsplakat for Rømskog kommune i kommunestyresak 11/15 den 


19.3.2015. Revisor har gjort kontroll av det reviderte reglementet. Revisors kontroller viser at 


reglementet er tillagt et punkt med aktuelt lovverk, herunder: 


 


 Forskrift om begrensning i helsepersonells adgang til å motta gaver, provisjon, tjenester 


mm 2.9.05 


 Lov om helsepersonell 


 Lov om helse- og omsorgstjenester 


 Arbeidsmiljøloven 


 Forvaltningsloven 


 Opplæringsloven 


 Barnehageloven 


 


Revisor vurderer på bakgrunn av gjennomgangen av reglementet at kommunen har innarbeidet et 


punkt om ulike lovverk/forskrifter sett opp mot ulike fagområder i det etiske reglementet, og at 


anbefalingen er fulgt opp.   


 


3.2 Vedtatt anbefaling nr. 2 


«Revisjonen anbefaler at kommunen vurderer sine rutiner i forhold til gjennomgang og 


revidering av det etiske reglementet og varslingsrutinene». 


Av veilederen til KS beskrives arbeidet med etiske regler som en målrettet kulturbygging. 


Revisor vurderte i 2014 at begrepet målrettet kulturbygging innebærer et jevnt arbeid med 


gjennomgang av reglementet årlig. Det ble i oppstartsmøte med rådmann i 2014 opplyst at det 


ikke fantes noen fast rutine for når det etiske reglementet skal oppdateres. Rådmann foreslo 


selv på det tidspunktet å opprette en gruppe bestående av rådmann og hovedtillitsvalgt som 


gjennomførte oppdatering av reglementet, noe revisor vurderte som et godt forslag. Det 


fremkommer av kommunestyresak 11/15 at de etiske retningslinjer og varslingsplakat er 


revidert av rådmannens ledergruppe og en arbeidsgruppe bestående av rådmann, tjenesteleder 


helse og omsorg, hovedtillitsvalgt og hovedverneombud. Revisor ser av sin gjennomgang av 


de etiske retningslinjene i 2017 at det er lagt til et punkt nr. 10 hvor det står: «Retningslinjene 


revideres hvert 4. år». Revisor vurderer det dit hen at punkt nr. 10 også innbefatter 


varslingsrutinene. På bakgrunn av revisors kontroller i 2017 vurderer revisor anbefalingen 


som fulgt opp.  
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3.3 Vedtatt anbefaling nr. 3 


«Revisjonen anbefaler kommunen om å vurdere sine rutiner slik at man gjennomfører en 


regelmessig opplæring av det etiske reglementet og varslingsrutinen».  


Revisor sendte i 2014 ut en spørreundersøkels til samtlige 45 ansatte i Rømskog kommune, og 


hadde en svarprosent på ca. 60%. Av spørreundersøkelsen fremkom at 18,5% av 


respondentene hadde liten kjennskap til det etiske reglementet. 22,2% av respondentene svarte 


«vet ikke» på spørsmål om hvor ofte det etiske reglementet blir gjennomgått på 


arbeidsplassen, mens 77,8% svarer 1-2 ganger i året. Revisor vurderte at det kunne tyde på at 


enkelte virksomheter i kommunen prioriterte gjennomgang av det etiske reglementet og 


varslingsrutinen, men at det også var virksomheter hvor dette ikke ble prioritert. Revisor 


vurderte at det er viktig at kommunens administrasjon forplikter alle virksomheter til å 


gjennomføre regelmessige gjennomganger av det etiske reglementet og varslingsplakaten ved 


å legge klare føringer for når og hvordan dette skulle skje.  


Det fremkommer av rådmannens brev fra 2016 at reglementet gjennomgås i personalmøtene 


minimum i august/september hvert år. Av kommunestyresak 11/15 fra 19.3.2015 fremkommer 


at de Etiske retningslinjer og varslingsplakaten «gjennomgås i tjenestens personalmøte hvert 


år, og i opplæringen av nye politikere». Revisor fikk ved oppfølging av rapporten tilgang til 


kommunens intranettsider. Her fremkommer under «etiske retningslinjer og varslingsplakat» 


at «Alle ansatte skal sette seg inn i de retningslinjene som gjelder det etiske i et 


arbeidsforhold». Revisor vurderer at kommunen har vurdert sine rutiner for å gjennomføre en 


regelmessig opplæring av det etiske reglementet og varslingsrutiner, og at anbefalingen er 


fulgt opp.  


 


3.4 Vedtatt anbefaling nr. 4 


«Revisjonen anbefaler at kommunen gjennomgår sine varslingsrutiner med sine ansatte slik at 


det blir en helhetlig forståelse av begrepet innad i kommunen».  


Arbeidsmiljøloven § 2-4 sier at en ansatt har rett til å varsle om kritikkverdige forhold i 


virksomheten. Revisors kontroller i 2014 viste at saksgang vedrørende varsling er nøye 


beskrevet i varslingsplakaten. Revisor vurderte videre ut fra spørreundersøkelsen og uttalelser 


fra rådmann under oppstartsmøte at det kunne være ulik forståelse for begrepet varsling i 


administrasjonen og blant de ansatte.  


Det fremkommer av rådmannens brev fra 2016 at varslingsplakaten gjennomgås i 


personalmøtene hvert år. Det fremkommer også av kommunestyresak 11/15 fra 19.3.2015 at 


varslingsplakaten gjennomgås i tjenestens personalmøte hvert år. På kommunens 


intranettsider står det at «Varslingsplakaten redegjør for hvordan du som arbeidstaker skal gå 


frem for å si i fra om kritikkverdige forhold på arbeidsplassen». Revisjonen vurderer at 


kommunen gjennomgår varslingsrutinene med sine ansatte, og at forholdene ligger til rette for 


at det skal være en helhetlig forståelse av varslingsbegrepet innad i kommunen. Revisor 


vurderer at anbefalingen er fulgt opp.  


 


3.5 Vedtatt anbefaling nr. 5 


«Revisjonen anbefaler kommunen om å vurdere sine rutiner for å verne den ansatte ved 


varsling».  


Arbeidsmiljølovens § 2-5 om vern mot gjengjeldelse ved varsling sier at det er forbudt å gjøre 


gjengledelse mot arbeidstaker som varsler. I 2014 vurderte revisor det som positivt at 


kommunens varslingsrutine utdyper bestemmelsen. Revisor vurderte på bakgrunn av ulik 
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tilbakemelding i forhold til om det hadde vært varsel i kommunen i spørreundersøkelsen og 


uttalelsene fra oppstartsmøte at dette kunne gjenspeile hvordan de tror de vil bli behandlet ved 


en eventuell varslingssak.  


Revisors kontroller i 2017 viser at det ble gjort en gjennomgang av varslingsplakaten av 


rådmannens ledergruppe og en arbeidsgruppe bestående av rådmann, tjenesteleder helse og 


omsorg, Hovedtillitsvalgt og Hovedverneombud i 2015. Forslag til revidert etiske 


retningslinjer og varslingsplakat ble vedtatt i kommunestyresak 11/15 den 19.3.2015. Den 


reviderte versjonen inneholder en link til arbeidstilsynets fakta-side om varsling 


(http://www.arbeidstilsynet.no/fakta.html?tid=92257).  Revisjonen vurderer på bakgrunn av 


dette at kommunen har vurdert sine rutiner for å verne den ansatte ved varsling. Revisor 


vurderer at anbefalingen er fulgt opp.  


 


3.6 Vedtatt anbefaling nr. 6 


«Revisjonen anbefaler at revisjonen følger opp kommunestyrets vedtak i saken ett år etter at 


rapporten er ferdigbehandlet i kommunestyret». 


Revisjonen følger opp anbefalingen med denne rapport. 
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4 KONKLUSJON 
Kommunen gjennomførte en revisjon av reglementet i 2015 som ble vedtatt av 


kommunestyret i sak 11/15 den 19.3.2015. Revisor vurderer at anbefalingene ble fulgt opp 


gjennom dette arbeidet. Revisjonen har gjort en gjennomgang av de reviderte rutiner som 


kommunen har utarbeidet, og vurderer at disse i stor grad dekker de anbefalingene som ble 


gitt i forvaltningsrevisjonsrapporten av 16.10.2014.  I tillegg informerer Rådmann i brev av 


15.8.2016 om at de etiske retningslinjene og varslingsplakaten gjennomgås i personalmøtene 


minimum i august/september hvert år. Revisjonen vurderer at kommunen har arbeidet 


målrettet med anbefalingene, og vurderer at alle anbefalingene er fulgt opp.  


 


 


 


 


 


Indre Østfold Kommunerevisjon IKS 


Rakkestad 02.03.2017 


 


 


 


 


Rita Elnes        Ole Anders Brattli  


Distriktsrevisor       Forvaltningsrevisor 
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5 VEDLEGG 
 


 


1. Administrasjonens bemerkninger til forvaltningsrevisjonsrapport om ”Etisk 


reglement og varslingsrutiner” i brev av 14.10.2014. 


 


2. Administrasjonens redegjørelse for hvordan kommunen har fulgt opp de vedtatte 


anbefalingene i brev av 15.8.2016. 


 


3. Etiske retningslinjer og varslingsplakat 








Samarbeidsavtale


Mellom Østfold fylkeskommune, Fylkesmannen i Østfold, Askim kommune, Eidsberg
kommune, Fredrikstad kommune, Halden kommune, Hobøl kommune, Hvaler kommune,
Marker kommune, Moss kommune, Rakkestad kommune, Rygge kommune, Råde kommune,
Rømskog kommune, Sarpsborg kommune, Skiptvet kommune, Spydeberg kommune, Trøgstad
kommune og Våler kommune vedrørende videreføring av Klima Østfold - samarbeidet.
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1. Forankring og vari ghet


Klima Østfold - samarbeidet er forankret i Fylkesplanen, kommunale klima - og
energiplaner, kommuneplaner samt kommunale enkeltvedtak . Klima Østfold ble etablert
29.02.2012 for tre år og vedtatt videreført fra 01.01.2015 t il 31.12.2017. Klima Østfold
videreføres med dette fra 01.01.2018 til 31.12.2022. Neste videreføring av Klima Østfold
vurderes innen 31.12.2022 basert på erfaringene som gjøres. V ed
kommunesammenslåing vil medlemskap gjelde ny kommune med mindre avtalen sies
opp.


2. Formål


For målet med samarbeidet er å styrke grunnlaget for å oppnå partenes egne vedtatte
klimamål. Østfold vil bidra til å nå Parisavtalens ambisjoner om å begrense
temperaturstigningen til godt under 2 C, helst under 1,5 C, sammenliknet med
førindustriell tid. Kli ma Østfold vil bidra til at de nasjonale klima målene nås.


Klima Østfold skal være et verktøy for planlegging og gjennomføring av tiltak for reduksjon
av klimagassutslipp og energiforbruk. Det skal samarbeides om prosjekter og tiltak som er
forenlig med kommunenes klima - og energiplaner, samt andre kommunale planer.
Arbeidet organiseres gjennom en årlig handlingsplan for Klima Østfold - samarbeidet.


Klima Østfold skal ikke være en erstatning for kommunalt klima - og energiarbeid, men en
styrk ing og ressurs for partnernes egen måloppnåelse.


3. Nettverkets rolle


Klima Østfolds rolle er å øke gjennomføringsevnen for klima - og energitiltak gjennom å:


• Koo rdinere klima - og energiarbeid i fylket for å styrke gjennomføringen av
kommunenes vedtatte politikk


• Tilrettelegge for samarbeid og deling av erfaring mellom partene
• Mobilisere økte ressurser til tiltak gjennom søknader til tilskuddsprogrammer


nasjonalt og internasjonalt
• Kompetanseheving og informasjonsspredning hos part e ne og i Østfoldsamfunnet .
• Kvalitetssikre og følge opp tiltak ut fra potensial for reduksjon av klimagassutslipp
• Utvikle relevante indikatorer og utarbeide klimaregnskap for kommunene for å


måle oppfølgingen av klimaplanene over kort e og lengre perioder
• Utvikle relevante indikato rer og utarbeide klimaregnskap for kommunene for å


måle utviklingen over tid
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4. Overordnet ansvar, eierskap og økonomi


Fylkeskommunen har det formelle ansvaret for Klima Østfold - samarbeidet og for tilsetting
av koordi nator og eventuelt prosjektmedarbeidere . Gjennomføringen er imidl ertid basert
på et par t nerskap, der par tnerne skal være likeverdige med hensyn til styring, utvikling og
gjennomføring . Fylkeskom munens og kommunenes deltakelse er forankret i fy lkestings -
og kommunestyrevedta k .


For pliktelser


• Østfold fylkeskommune bidrar med kontorfasiliteter og et årlig beløp til drift av
Klima Østfold tilsv a ren d e det som deltagende kommuner bidrar med i sum,
begrenset oppa d til kr 82 0 000.


• Hver kommune bidrar med et årlig beløp til drift av Klima Østfold tilsvarende kr
20 000, - pluss kr 1,50 per innbyg g er. Pris justeres årlig i henhold til innbyggertall


• Klimarådet har anledning til å foreslå endring av prisgrunnlaget overfor deltakerne.
• Alle parter har en oppnevnt klimakontakt som deltar i nettverkets ad ministrative


gruppe .


5. Organisering


Nettverket har følgende organisering :


• Klimarådet er øverste organ for Klima Østfold og vedtar årlig handlingsplan og
budsjett. Klimarådet skal bestå av fylkesordfører og ordførere fra de deltagende
kommunene samt representant for fylkesmannen. Klimarådet skal arbeide for
realistiske løsninger og tilstrebe konsensusløsninger. Klimarådet velger en leder og
kan velge et A rbeidsutvalg som møtes mellom Klimarådsmøtene.


o Klimarådet møtes hvert år , tidligst mulig og senest innen utgangen av første
kvartal for å ved ta bud sjett og handlingsplan, samt godkjenne regnskap og
årsrapport fra foregående år .


• Klimakontaktene - admini strativ gruppe - består av en fast kontaktperson fra
administrasjonen til hver av partene. Gruppen har ansvaret for det faglige arbeidet i
nettverket. Klimakontaktene bidrar til utforming av handlingsplan og budsjett, og er
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pådrivere for at aktuelle aktiviteter i planen følges opp i sin kommune. Utover dette
delt ar kommunen i de faggruppene og prosjektene som er forenlig med kommunens
vedtatte politikk.


• Koordinator organiserer det daglige arbeidet i Klima Østfold og legger til rette for
arbeidet i K limarådet, Arbeidsutvalget, Klimakontaktene, faggrupper og prosjekter.
Koordinator er også pådriver i prosesser og aktiviteter definert i nettverkets
handlingsplan. Koordinator holder Klimakontaktene og Arbeidsutvalg orientert om
arbeidet.


• Faggruppene er selvstendige grupper som opprettes i tråd med handlingsplanen –
eller når det oppstår et ønske blant partene om å jobbe med egne tema.


• Temasamlinger og prosjekter
Der det er hensiktsmessig organiseres temasamlinger rettet mot fagfolk i
kommunene, fremfor faggrupper. I tillegg jobbes det med aktiviteter gjennom
eksternt finansierte prosjekter, der klimakontaktene ofte vil være bindeleddet ut til
relevante personer i kommunene.


6. Oppsigelse
Forpliktelser i henhold til denne avtalen begynner å løpe fra signeringsdato. Avtalen
gjelder t.o.m. 31 .12.2022 . Avtalen kan sies opp av partene med ett års varsel per 1.
november.


Partene er innforstått med at lovendringer eller endrede driftsforutsetninger kan føre
til at avtalen må reforhandles.








Samarbeidsavtale Rømskog kommune og NAV Østfold   
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1. Parter 


 
Avtalen er inngått mellom Rømskog kommune og Arbeids- og velferdsetaten i 


Østfold. Avtalen gjelder etablering og drift av felles lokalkontor, NAV Rømskog. 


Kontoret er lokalisert i Rømskog Kommunehus. 


 


 


2. Formål 


 
Avtalen inngås med hjemmel i lov om arbeids- og velferdsforvaltningen, § 14. 


Formålet med avtalen er, i samsvar med målene i arbeids- og 


velferdsforvaltningsloven og rammeavtale om arbeids- og velferdsforvaltning 


mellom Arbeids- og sosialdepartementet og KS, i fellesskap å arbeide for å få 


flere i arbeid og aktivitet og færre på stønad. Videre at tjenestene skal oppleves 


som enklere og være tilpasset brukerens behov og at vi utvikler en helhetlig og 


effektiv arbeids- og velferdsforvaltning. 


 
NAV Rømskog skal arbeide etter arbeids- og velferdsforvaltningens visjon ”Vi gir 


mennesker muligheter.” 


 
Kommunen og staten er likeverdige samarbeidspartnere som aktivt skal bidra til å 


skape et godt arbeidsfellesskap. Sammen skal samarbeidspartene skape et 


velfungerende arbeids- og velferdskontor som fremstår som en enhet for 


brukerne. 


 


 


3. Styring og lederstruktur i felles lokalkontor 


 
 3.1 Partnerskapsmøte 


 
Det etableres ett felles partnerskapsmøte for NAV Marker og NAV Rømskog. 


 


Partnerskapsmøtet består av rådmennene i Marker og Rømskog kommuner og    


fylkesdirektør for Arbeids- og velferdsetaten i Østfold og NAV-leder. 


Det vedtas følgende retningslinjer for struktur, organisering og innhold for 


partnerskapsmøtet NAV Marker og NAV Rømskog: 


 


I. Formål 


 


Formålet med partnerskapsmøtet er å samordne og koordinere kommunale og 


statlige mål og ressurser slik at NAV – reformens visjoner og mål kan realiseres på 


best mulig måte. Partnerskapsmøtet skal være et strategisk styre samtidig som 


det er det organ hvor NAV- kontorets overordnede utøvende virksomhet styres. 


Partnerskapsmøtet skal avklare gjensidige krav og forventninger mellom NAV-


leder og partnerskapet. 


 
II. Ledelse av partnerskapsmøtet 


 


En av rådmennene er partnerskapsmøtets leder dersom NAV – leder er statlig 


ansatt, og fylkesdirektør er partnerskapsmøtets leder hvis NAV – leder er 


kommunalt ansatt. 
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III. Møtestruktur og innhold 


 


Partnerskapsmøtet har en struktur med to faste møter pr. år. Ekstraordinære 


møter utover dette avholdes hvis det er påkrevet og en av partene eller NAV – 


leder forlanger det. 


 


Agenda 1. halvår:  


 


 Resultatvurdering, inkl. nærværsarbeid 


 Godkjenning av virksomhetsplan 


 Årsplan/års hjul for kompetanseutvikling og HMS-arbeid 


 Foreta strategiske vurderinger med innhold til videreutvikling av kontoret 


 Avklare forventninger til og sette opp resultatmål for NAV-leder  


 Avklare spesielle lokale utfordringer og satsingsområder med henblikk på 


inneværende års budsjett  


 Andre saker  


 


Agenda 2. halvår:  


 


 Resultatvurdering, inkl. nærværsarbeid 


 Justere felles plan, mål, prioriteringer og driftsbudsjett med henblikk på 


kommunens og statens respektive plan- og budsjettarbeid for det påfølgende 


år 


 Andre saker 


 
 


IV. Møtested 


 


Partnerskapsmøtene avholdes primært i Marker Rådhus. 


 


 


V. NAV – leders rolle 


 


Den lokale NAV – leder er partnerskapsmøtets sekretær og ansvarlig for 


møteinnkallinger og protokoll. Protokollens originaldokumenter arkiveres i 


Rømskog kommune og NAV Østfold.  


Møteinnkalling med saksutredninger skal være partnerskapsmøtets medlemmer i 


hende senest en uke før partnerskapsmøtet. Kopi av møteprotokollen skal være 


partnerskapsmøtemedlemmene i hende senest 1 uke etter møtet. 


Møtets saker skal være nummerert fortløpende med saksnr./årstall. 


NAV – lederen har møteplikt, tale- og forslagsrett. 


 


 


VI. Offentlighet 


 


Inntil partnerskapsmøtets status mht. offentlighet er avklart sentralt, praktiseres at 


partnerskapsmøtets saker, med unntak av de som er unntatt offentlighet, er 


offentlige fra det tidspunkt protokollen er godkjent. 


 


 


VII. Tillitsvalgtes rolle 


 


Tillitsvalgtes delaktighet i forhold til partnerskapsmøtet praktiseres i henhold til det 


som er beskrevet i avtalens kap. 5, Medbestemmelse. 
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 3.2. Ledelse 


 
NAV Rømskog har enhetlig ledelse. NAV - leder har det øverste administrative 


og faglige ansvaret for hele kontorets virksomhet og rapporterer til overordnet 


nivå i kommune og stat, og til partnerskapsmøtet, for avtalt resultatoppnåelse. 


 


Lederen har resultat- og personalansvar, og representerer kontoret utad i alle 


saker som angår kontoret på tvers av det statlige og kommunale ansvaret. 


 


Lederen forholder seg til partene i henhold til de fullmakter og myndighet som til 


enhver tid delegeres til leder av NAV Rømskog. 


 


Lederen gis fullmakt til å organisere virksomheten internt for ivaretakelse av en 


formålstjenlig og ressurseffektiv oppgaveløsning. 


 


Leder kan organisere arbeidsoppgavene i kontoret på tvers av medarbeidernes 


ansettelsesforhold i stat og kommune. 


 


Partnerskapsmøtet skal godkjenne vesentlige organisatoriske endringer. 


 


Partene skal tilstrebe at det er størst mulig grad av parallellitet i NAV-leders 


myndighetsnivå fra stat og kommune. Dette gjelder i faglige, økonomiske og 


personalmessige forhold. 


 


 


4. Tilsetting av ledere og medarbeidere 


 
Ansattes lønns- og ansettelsesforhold følger henholdsvis kommunalt og statlig 


avtaleverk avhengig av tilsettingsforholdene. 


 
4.1 Tilsetting av leder for kontoret 


 
Partene fremmer omforent forslag til tilsetting overfor tilsettende myndighet på 


kommunal eller statlig side. En tillitsvalgt for de statlig ansatte og en for de 


kommunalt ansatte deltar i intervjuer, og de tillitsvalgtes eventuelle 


kommentarer følger saken. Avhengig av hvor vedkommende selv ønsker 


tilsettelse – stat eller kommune – foretas tilsetting med de respektives regler. 


Det er en forutsetning at de vilkår(statlige eller kommunale) lederen tilsettes 


etter ikke har betydning for lederens reelle ansvar overfor brukerne, ansatte 


eller eierne. 


 
4.2 Tilsetting av øvrige ansatte 


 
Partene er hver for seg ansvarlige for å rekruttere medarbeidere på sine 


områder i henhold til organisasjonsplan godkjent av partnerskapsmøtet. 


Avhengig av hvor vedkommende skal tilsettes – stat eller kommune – foretas 


tilsetting med de respektives regler. 


I ansettelsesprosessen er det ønskelig at tillitsvalgte deltar som representerer 


både statlig og kommunalt ansatte. Partene vil tilstrebe at det opprettes et 


eget felles tillitsmannsapparat lokalt, j.fr punkt 5. 
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En av de ansatte er stedfortreder for NAV-leder, fortrinnsvis kommunalt 


ansatt hvis NAV-leder er statlig ansatt og omvendt dersom NAV-leder er 


kommunalt ansatt. 


 


5. Medbestemmelse 


 
Medbestemmelse ved NAV Rømskog utøves innenfor rammen av 


hovedavtalene. Det etableres et felles lokalt medbestemmelsesapparat i 


NAV Rømskog med representanter for de statlige og kommunalt ansatte 


som ivaretar de ansattes rettigheter og interesser på en praktisk og 


formålstjenlig måte. 


 


6. Lokale mål– og resultatkrav 


 
Leder har ansvar for at det utarbeides årlig virksomhetsplan for det felles 


lokale kontoret som omhandler både sentrale mål- og resultatkrav fra stat 


og kommune, samt lokale mål- og resultatkrav som partene finner 


hensiktsmessig for det lokale kontoret. 


 
Behovet for styringsinformasjon fra Arbeids- og velferdsetaten til 


kommunedelen i felles lokalkontor ivaretas gjennom å gi tilgang til statlig 


styringsinformasjon. 


Styringsinformasjon fra kommune til stat ivaretas gjennom å gi tilgang til den 


kommunale styringsinformasjon. 


 


 


7. Utføre oppgaver på hverandres myndighetsområder 


 
Samarbeidspartene er enige om å ha felles administrativ og faglig ledelse for 


den statlige og kommunale delen av kontoret. Fullmakter delegeres til leder av 


NAV Rømskog som kan organisere arbeidsoppgavene i kontoret på tvers av 


medarbeidernes ansettelsesforhold i stat og kommune (jfr.  avtalens pkt. 3). 


 
Samarbeidspartene er enige om at de ansatte i Arbeids- og velferdsetaten kan 


utføre oppgaver på kommunens myndighetsområder og at de ansatte i 


kommunen kan utføre oppgaver på Arbeids- og velferdsetatens 


myndighetsområder. 


 
Delegert myndighet må utøves innenfor de til enhver tid gjeldende 


styringsdokumenter, lover, forskrifter og instruksjoner. 


 
Delegasjonsvedtakene kan til enhver tid endres eller trekkes tilbake. 


 


 


8. Tjenesteområder som inngår i det felles lokalkontoret 


       Kontoret har ansvaret for Arbeids- og velferdsetatens tjenester i Rømskog 


kommune. 
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NAV-kontoret hovedoppgaver er 


 Råd og veiledning, bl.a. ved bruk av kanalstrategien 


 Arbeidsrettet brukeroppfølging – uavhengig av ytelse 


 Markedsarbeid 


 Tiltak og virkemidler 


 Sykefraværsoppfølging 


 Ivareta kommunens oppgaver etter lov om sosiale tjenester i NAV 


 
Ut over kommunens ansvar for økonomisk sosialhjelp etter lov om sosiale 


tjenester, råd og veiledning og arbeidet med individuelle planer, skal kontoret 


også dekke følgende tjenester, som alle har et selvhjelpsperspektiv og et bredt 


arbeidsrettet fokus, og som i dag ligger til sosialkontoret: 


 
9. Samhandling med tilliggende kommunale og statlige tjenester 


 
NAV Rømskog skal oppleves av brukerne som en samlet enhet hvor stat og 


kommune tar et felles ansvar med brukernes behov som det styrende, og sørge for 


nødvendig koordinering både innad i arbeids- og velferdsforvaltningen og 


kommunen, og mot andre relevante tjenester som brukeren har behov for. 


Samhandling med andre kommunale og statlige tjenester enn de som etter 


denne avtalen inngår i det felles lokale kontoret, reguleres i egne 


samarbeidsavtaler/samarbeidsrutiner. 


 


10. Brukermedvirkning 


 
For å forbedre tjenestekvaliteten i virksomheten og for å tilpasse tjenestene til 


brukernes behov skal kontoret ha følgende samhandlingsformer med brukerne: 


 


Brukermedvirkning på systemnivå 


Det etableres et brukerforum med representanter for brukergruppene. Videre skal 


systematiske brukerundersøkelser gjennomføres. 


 


På systemnivå må brukerutvalgene speile tjenestene og brukergruppene i 


kontoret. Brukerutvalg kan gjerne dekke flere kontorer eventuelt region for å 


sikre god representasjon. 


 


Brukermedvirkning på individnivå 


Brukermedvirkning på individnivå skal praktiseres slik at brukerens rett til 


medvirkning i egen sak ivaretas, og at brukeren får innflytelse i beslutninger som 


angår brukeren selv.  


 
11. Universell utforming 


 
Begge parter skal sikre at kravene til fysisk utforming ivaretas, jfr. Lov om 


arbeids- og velferdsforvaltningen § 13. 


 


Ved anskaffelse av nye lokaler skal konkurransegrunnlaget / kravspesifikasjonen 


stille de nødvendige krav til universell utforming. Når det gjelder arealdisponering 


forholder man seg til de respektive regler for medbestemmelse i henholdsvis stat 


og kommune. 


 


Brukermedvirkning er også viktig i planlegging og utforming av kontoret for å sikre 


kvalitet og brukervennlige bygninger og tjenester.  
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12. Kompetanseutvikling 


 
Det skal årlig utarbeides en felles kompetanseplan som regulerer oppgaver og 


ansvar, herunder økonomisk ansvar for kompetanseutvikling. 


 
Partene er enige om at ansatte ved NAV Rømskog skal ha likeverdig tilgang til 


kompetanseutviklingstiltak. 


 


 


13. Personvern/Informasjonssikkerhet/Beredskap/HMS 


 
Sikkerhetsarbeidet i felles lokalkontor skal understøtte visjoner og mål for å sikre 


drift og allmenn tillit ved å forebygge og begrense konsekvenser av uønskede 


hendelser. 


Dokumentet ”felles sikkerhetsnormer for Arbeids og velferdsforvaltningen” gir 


føringer 


innen fagområdene personvern, informasjonssikkerhet og beredskap. 


NAV Rømskog må følge de retningslinjer som til enhver tid gjelder for Rømskog 


Kommune og NAV Stat. 


 


Partene vil tilstrebe at vernetjenesten blir løst lokalt, men under forutsetning av 


at rapportering skjer i begge linjer. 


 


 
14. Informasjon/profil 


 
NAV Rømskog skal sørge for god informasjon til kommunens innbyggere om 


kontorets tjenester og aktivt drive opplysningsarbeid for å forebygge at 


innbyggere får problemer. 


NAV Stat og Rømskog Kommune vil ha hver sin gjeldende informasjonsstrategi. 


Dersom strategiene har motstridende elementer legges disse fram for 


partnerskapsmøtet for avgjørelse. 


På skilt og brev benyttes NAV – logo med betegnelsen NAV Rømskog Dersom 


brev og vedtak er av en slik form at det eksplisitte juridiske ansvar må fremgå, 


benyttes i tillegg kommunenavn og kommunevåpen. Bruk av kommunevåpen må 


for øvrig benyttes i henhold til kommunens regler. 


 


 


15. Drift 


 
Kostnadsfordeling mellom partene for felles driftsutgifter fastsettes som følger: 


Lønnsutgifter og andre direkte kostnader til NAV-leder dekkes av Marker 


Kommune med 40 % og NAV Østfold med 60 % (hvorav 20 % utgjør ledelse av 


NAV Rømskog). Rømskog kommune og Arbeids- og velferdsetaten i Østfold svarer 


for sin andel av felles driftsutgifter for øvrig i forhold til antall årsverk som partene 


er representert med i lokalkontoret NAV Rømskog. 


 
NAV Rømskog utfører kommunens oppgaver etter bl.a. lov om sosiale tjenester, 


jfr. kap. 8. Rømskog Kommune overfører til NAV Marker et årlig beløp, ved 
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avtalens inngåelse tilsvarende 40 % saksbehandlerstillings lønn. NAV Rømskog 


knytter til seg nødvendig kompetanse for å kunne utføre oppgavene. 


 
Partene legger til grunn at NAV Rømskog er betjent 3 dager i uka hele året. 


Mindre avvik kan forekomme. Dersom kontoret ikke er betjent skal det være 


etablert ordning for kontakt med NAV Marker, bl.a. for nødhjelp. 


 
Det utarbeides en egen driftsavtale hvor også forhold rundt 


faktureringstidspunkter og måter reguleres. Det utarbeides også en egen 


husleieavtale. 


 
Særskilte tjenester som ikke dekkes av denne avtale, avtales og faktureres 


særskilt. 


 
 


16. Prinsipper for tvisteløsning ved lokal uenighet 


 
Partene er enige om å søke å løse alle konflikter om inngåelse og fortolkning av 


denne avtalen gjennom forhandling mellom partene lokalt. Skulle dette ikke føre 


fram vil partene løse tvisten i samsvar med forskrift om nemndbasert 


tvisteløsning. 


 


 


17. Revisjon 


 
Partene er enige om at det ved kontoret må legges til rette for at Riksrevisjonen, 


Arbeids- og velferdsetatens internrevisjon og kommunens revisjon kan utføre sine 


oppgaver på en hensiktsmessig måte. 


Det vises til forskrift om internrevisjon i Arbeids- og velferdsetaten og ” Erklæring 


om samhandling i forbindelse med Riksrevisjonen og kommunens revisor 


kontroller ved NAV- kontorer i kommunene” fra KS, Norsk Kommuneforbund og 


Riksrevisjonen. 


 


 


18. Avtaleperiode 


 
Avtalen gjelder frem til 1.1.20. Avtalen kan når som helst behandles på nytt 


dersom begge parter er enige, men hvis kun en av partene forlanger 


reforhandling må det ha gått minst ett år siden forrige avtaleinngåelse før avtalen 


kan behandles på nytt. 


 


 


 


 


Rømskog dato: 


 


 


 


 


Rådmann i Rømskog Fylkesdirektør                                                          


Arbeids- og 


velferdsetaten 


                                                                                         i Østfold 
 








Vedlegg 1


PROGRAMMANDAT


Programnavn


Det foreløpige programnavnet er: «Nye Aurskog - Høland og Rømskog». Navnet på programmet endres
når navn et på ny kommune er bestemt.


Formål


Programmet skal planlegge og gjennomføre prosesser fram til den nye kommunen er etablert, slik at
målsettingene i intensjonsavtalen oppnås.


Hovedmål


I intensjonsavtalen er det vedtatt tre hovedmål for sammenslåingen:
1. Skape en moderne og attraktiv kommune
2. Ta vare på natur - og kulturarv
3. Sikre innbyggerne et likeverdig og godt offentlig tjenestetilbud av høy kvalitet


Styringsdokument som utformes i programmet må være i samsvar med vedtatte målsettinger i
intensjonsavtalen.


Milepæler og avgrensning av programmet


Programmet samhandler med de to eksisterende kommunene på en slik måte at mest mulig
optimal drift av ny kommune sikres.


Programmet varer til 1.4.20, tre måneder etter at ny kommune er etablert og de to nåværende
kommunene Aurskog - Høland og Rømskog har o pphørt som selvstendige rettssubjekt.


Hovedmilepæ ler i programmet:
Stortingets vedtak om framtidig kommunestruktur 8.6.17
Planleggingsfasen avsluttes ca 1.1.18
Oppgaveløsningsfasen avsluttes ca 1.7.19
Sammenslåingstidspunktet 1.1.20
Programmet avsluttes 1.4.20


Programorganisering


Fellesnemnda


Myndighet til fellesnemnda er dels gitt i Inndelingslova og i den vedtatte intensjonsavtalen. I tillegg er
det behov for ytterligere fullmakter, se vedlegg 2 «Fellesnemndas oppgaver og myndighet»







Fellesnemnda er eie r av programmet. Dette innebærer et overordnet ansvar for at programmet når sine
mål.1 Fellesnemnda best år av 10 personer, henholdsvis syv fra Aurskog - Høland kommune og tre fra
Rømskog k ommune. Det er i tillegg valgt to varamedlemmer fra Aurskog - Høland kom mune og en fra
Rømskog kommune.2


Et eget p artssammensatt utvalg (PSU) opprettes for å behandle saker som gjeld er forholdet mellom
den nye kommunen som arbeidsgiver og de ansatte3. PSU består av f ellesnemnda s medlemmer , to
tillitsvalgte fra Aurskog - Høland og en tillitsvalgt fra Rømskog kommune. Saker som behandles i PSU
går til f ellesnemnda for vedtak.


Prosjektgruppe


Prosjektgruppa består av to medlemmer fra fellesnemnda, de to rådmennene, to tillitsvalgte (en fra
hver kommune) og prosjektled er. I tillegg kan andre fra administrasjonen tiltre ved behov.
Prosjektgruppens mandat er nedfelt i intensjonsavtalens pkt 5.3.2:4


• Utarbeide og levere saker som skal behandles i fellesnemnda.
• Ivaretakelse av ansatte gjennom bl.a. å behandle saker som angår forholdet mellom den nye


kommunen som arbeidsgiver og de ansatte og gi uttalelser om overordnede personalpolitiske
spørsmål, retningslinjer og planer i forbindelse med etablering av kommunen.


• Legge føringer for sammenslåingsprosessen ved bl.a å foreslå ut valg og arbeidsgrupper.


Dokumentasjon og rapportering


Det skal rapporteres til kommunestyrene ved tertial - og årsrapportering. Risiko og sårbarhet skal
kartlegges og dokumenteres fortløpende.


Driften i dagens to kommuner
Dagens to kommuner skal driftes på en måte som støtter opp om målene i intensjonsavtalen . Program
og kommuner skal sikre o ptimal drift og programgjennomføring.


1 https://www.prosjektveiviseren.no/bibliotek/rolle/prosjekteier
2 Se “Intensjonsavtale” pkt 5.3.1. (side 13 - 14).
3 Se Inndelingslova paragraf 25.
4 Se “Intensjonsavtale” pkt 5.3.2. (side 14)








Vedlegg 2.


FELLESNEMNDAS OPPGAVER OG MYNDIGHET
Inndelingslova §26 og Intensjonsavtalen for sammenslåing mellom Aurskog - Høland og Rømskog
kommuner gir en rekke føringer for fellesnemndas oppgaver og myndighet.


Inndelingslova § 26:


«Ved samanslåing av kommunar eller fylkeskommunar og ved deling som nemnt i § 3 andre ledd
bokstav b skal det opprettast ei fell esnemnd til å samordne og ta seg av førebuinga av samanslåinga
eller delinga. Nemnda bør spegle av innbyggjartalet i dei enkelte kommunane eller fylkeskommunane.
Det skal likevel vere minimum tre medlemmer i nemnda frå kvar kommune eller fylkeskommune.
Fel lesnemnda blir valt av og blant medlemmene i kommunestyret eller fylkestinget. Også medlemmer
av kommunerådet eller fylkesrådet kan veljast. Nemnda vel sjølv leiar og nestleiar. Reglane i
kommunelova om val og saksbehandling i folkevalde organ gjeld elles tilsvarande.


Kommunane eller fylkeskommunane kan også opprette eit felles partssamansett utval etter
kommunelova § 25 for behandling av saker som gjeld forholdet mellom den nye eininga som
arbeidsgivar og dei tilsette.


Fellesnemnda skal ta hand om det føre buande arbeidet med økonomiplanen og med budsjettet for det
første driftsåret etter at samanslåinga eller delinga som nemnt i § 3 andre ledd bokstav b, er sett i
verk. Nemnda skal i sin verkeperiode gi fråsegn til departementet om årsbudsjetta og økonomipl anen
for dei kommunane eller fylkeskommunane saka gjeld.


Andre arbeidsoppgåver og fullmakter for nemnda blir fastsette i reglement som må vedtakast i alle
kommunestyra eller fylkestinga. Kvar av kommunane eller fylkeskommunane kan be departementet om
å ta avgjerd i slike spørsmål dersom det ikkje er mogleg å kome til semje.


Nemnda kan få fullmakt til å tilsetje personale i den nye eininga. Dette omfattar også tilsetjing av
administrasjonssjef og revisor. Tilsetjing av revisor skjer på bakgrunn av innstilling frå
kontrollutvala. Nemnda kan òg få fullmakt til å vidareføre deltaking i interkommunalt samarbeid om
revisjon eller vidareføre avtale med annan revisor. Tilsvarande gjeld for sekretariatet for
kontrollutvalet. Slikt vedtak skjer etter innstil ling frå kontrollutvala.


Fellesnemnda kan gi eit arbeidsutval myndigheit til å gjere vedtak i enkeltsaker eller i saker som ikkje
er av prinsipiell art.


Reglane i kommunelova om møte - og talerett for ordførar, leiar av kommuneråd eller fylkesråd,
administr asjonssjef og tilsette gjeld tilsvarande for nemnda. Reglane i § 59 om lovlegkontroll gjeld
tilsvarande for avgjerder fellesnemnda tek.


Funksjonsperioden for fellesnemnda går ut når det nye kommunestyret eller fylkestinget er konstituert
etter reglane i § 27.»


Intensjonsavtalens pkt 5.3.1:


«Fellesnemda skal søke å oppnå konsensus i avgjørelsene. Ved uenighet skal fellesnemnda vurdere om
saken kan utsettes til nytt kommunestyre er konstituert. Dersom saken krever vedtak før dette, avgjøres
saken med alminnelig flertall.»







«Fellesnemnda har følgende mandat:


• Innstille rådmann i den nye kommunen etter prosess ledet av et ansettelsesutvalg utpekt av
fellesnemnda. Kommunestyrene ansetter rådmann.


• Sørge for at regler og avtaler om ansatte og tillitsvalgtes medvirkning og medbestemmelse
blir ivaretatt.


• Ut fra fellesnemnda velge to medlemmer, et fra hver kommune, som utgjør politiske
representanter i prosjektgruppen.


• Etterspørre og avklare prinsipielle forhold vedrørende sammenslåingsprosessen.
• Spørsmål som ka n ha betydning for den nye kommunen skal drøftes i fellesnemnda før vedtak i


opprinnelseskommunen.
• Behandle budsj ett og økonomiplan for 2020 - 2023 . Det nye formannskapet skal avgi


budsjettinnstilling til det nye kommunestyret.
• Behandle revisjonsordning for den nye kommunen etter innstilling fra kontrollutvalgene i


opprinnelseskommunene.
• Oppnevne utvalg og arbeidsgrupper etter behov»


I tillegg skal fellesnemnda :


1. Fatte vedtak i saker som er nødvendig e for å etablere den nye kommunen, med mindre dette
påvirker en av eller begge de eksisterende kommunene i vesentlig grad. Dette innebærer blant
annet :


a. vedta visjon, verdier og symboler for den nye kommunen
b. vedta kommunikasjonsplan for kommunesammenslåingsprogrammet
c. vedta hvilke interkommunale samarbeid den nye kommunen skal inngå i
d. vedta omstillingsdokument som legger grunnlag for arbeidsgiverpolitiske spørsmål


under sammenslåingsprosessen.
2. Vedta arbeidsgiverpolitikk for den nye kommunen i tråd med medbestemmelsesordningen i


hovedavtalen og arbeidsmiljøloven.
3. Ve dta pensjonsordninger for den nye kommunen.
4. Vedta budsjett for kommunesammenslåingen. Grunnlaget for budsjett et er engangstilskudd og


digitaliseringsmidler fra staten .
5. Avgi innstilling til det nye kommunestyret om politisk organisering og delegering.
6. Avgi innstilling til det nye kommunestyret om overordnet ROS - analyse.
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Vedlegg 3.


REGLEMENT FOR FELLESNEMNDA


Reglement for fellesnemnda er vedtatt av kommunestyrene i Aursko g - Høland og Rømskog.


1.Fellesnemndas oppgaver og myndighet


Myndighet delegert til fellesnemnda går fram av Inndelingslova § 26 og kommunestyrevedtak i Aurskog -
Høland og Rømskog kommuner september 2017. Fellesnemnda har tre medlemmer fra Rømskog
kommune og syv medlemmer fra Aurskog - Høland kommune.


Fellesnemndas møter ledes av leder eller nestleder. Har begge forfall, velges særskilt møteleder ved
flerta llsvalg. Ved stemmelikhet avgjøres valget ved loddtrekning.


Det følger av inndelingslova § 26 at reglene om valg og saksbehandling i folkevalgte organer ellers
gjelder.


Fellesnemndas funksjonsperiode går ut når nytt kommunestyre er konstituert.


2. Fastset ting av møter og saksliste


Fellesnemnda vedtar møteplan for et kalenderår av gangen. Møteplan samordnes med politiske møter i
Aurskog - Høland og Rømskog kommuner. Leder av fellesnemnda sørger for kunngjøring og innkalling til
det enkelte møte med opplysning er om tid og sted for møtet og om hvor dokumenter er å finne.


3. Saksforberedelse


Prosjektgruppa utarbeider og leverer saker som skal behandles av fellesnemnda. (Intensjonsavtale 5.3.2.) .
Rådmennene fremmer forslag til vedtak.


4. Forfall. Varamedlemmer.


Ka n et medlem eller innkalt varamedlem ikke møte på grunn av lovlig forfall, skal vedkommende uten
opphold melde dette til politisk sekretariat og si fra om forfallsgrunnen. Det innkalles straks
varamedlemmer. Det samme gjøres når en er kjent med at noen fra trer som inhabil i sak som skal
behandles i møte.


5 Andre møtedeltakere


Rådmennene har møte - og talerett i fellesnemnda. Tillitsvalgte har møterett.
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6. Rekkefølgen for behandlingen av sakene. Saker som ikke er nevnt i
innkallingen.


Er det i samband med opp ropet reist innvending mot noens rett til å ta sete i fellesnemnda, eller tvil om
noe forfall, gjør fellesnemnda først vedtak om dette.


Sakene behandles i den rekkefølge som følger av innkallingen. Fellesnemnda kan vedta en annen
rekkefølge.


Er en sak tat t opp til behandling, kan møtet ikke heves før s aken er avgjort ved avstemning, eller
fellesnemnda med alminnelig flertall vedtar å utsette forhandlingene om den.


Fellesnemnda kan også behandle saker som ik ke er nevnt i innkallingen, men realitetsavgjørels e i slike
saker kan ikke treffes hvis møtelederen eller 1/3 av medlemmene motsetter seg dette. Jfr. kommunelovens
§ 34.1.


7. Møteoffentlighet. Om lukkede møter og taushetsplikt.


Fellesnemndas møter er åpne, med mindre annet følger av lovbestemt taushetspli kt, eller av vedtak truffet
av fellesnemnda . Forhandlinger om dette foregår i lukket møte hvis møtelederen krever det, eller
fellesnemnda vedtar det.


Blir det vedtatt å behandle en sak i lukket møte plikter fellesnemndas medlemmer, ansatte og andre som
måtte være tilstede, å bevare taushet om forhandlingene og om de vedtak som gjøres. Taushetsplikten
varer inntil annet er bestemt.


8. Inhabilitet.


Den som etter kommunelovens § 40 nr. 3 er inhabil i en sak, eller som etter § 40 nr. 4 blir fritatt, tar ikke
del i behandlingen av saken.


9. Møtelederens redegjørelse for sakene. Talernes rekkefølge.


Møtelederen leser opp den betegnelse saken har fått på sakskartet og viser til forslag til vedtak.
Møtelederen gjør oppmerksom på mulige dissenser innen det organ som har gitt innstillingen, og redegjør
for saken så langt det er påkrevet.


Talerne får ordet i den rekkefølge de ber om det. Ber flere om ordet samtidig, avgjør møtelederen
rekkefølgen mellom dem.


10. Avgrensning og avslutning av ordskifte t.


Finner møtelederen at en sak er drøftet ferdig, kan det vedtas å avslutte ordskiftet om saken etter at de
inntegnede talere har hatt ordet.
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11. Forslag.


Forslag kan ikke settes frem av andre enn fellesnemndas møtende medlemmer. Forslag skal leveres
skri ftlig til møtelederen. Skriftlige forslag skal undertegnes av forslagsstilleren. Møtelederen refererer
forslaget.


12. Saken tas opp til avstemning. Vedtaksført.


Når ordskiftet er slutt, sier møtelederen fra a t saken tas opp til avstemning.


Er saken delt op p, eller skal det stemmes over flere forslag, setter møtelederen frem forslag om
rekkefølgen av avstemningen. Blir det ordskifte om dette, skal møtelederen nøye se til at talerne holder
seg til avstemningsspørsmålet. Vedtak kan bare treffes hvis minst halv parten av medlemmene har vært
tilstede under forhandlingene og avgitt stemme i vedkommende sak.


13. Prøveavstemning.


Før endelig avstemning i en sak, kan forsamlingen vedta prøveavstemning som ikke er bindende.


14. Møteprotokoll


Det skal føres møteprotokol l .


15. Om utarbeidelse av reglement for andre utvalg


Fellesnemnda utarbeider reglement for andre utvalg ved behov


16. Møtegodtgjørelse


Medlemmer og varamedlemmer av felle snemnda og andre politiske arbeidsgrupper , med unntak av
ordførerne , får 1.500kr i møt egodtgjørelse per møte. Utbetaling skjer en gang årlig i desember.


Krav om tapt arbeidsfortjeneste som følge av vervet rettes til aktuell kommunes politiske sekretariat og
fremsettes etter det reglement som gjelder for vedkommendes kommune.


Reiseutgifter t il møter dekkes etter statens reiseregulativ .
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1.Innledning 


Generelle kommentarer 
Det er en målsetting for Rømskog kommune å bidra til at lokalpolitisk engasjement og status 


legges på et høyt nivå. 


 


Etter hvert som det viser seg at det blir vanskeligere å få folk til å ta gjenvalg rekruttere 


folkevalgte, er folkevalgtes tidsforbruk og godtgjøring kommet mer i fokus. 


 


Ved omorganisering til ny politisk struktur har en forsøkt å redusere tidsforbruket uten at det 


skal gå ut over kvaliteten på arbeidet. Dette går på færre utvalg, færre møter, mindre 


sakspapirer og bedre møteledelse. Undersøkelser viser at disse forhold er viktigst. 


Økonomiske forhold synes å være av mindre betydning for utskiftingen av folkevalgte. 


Det er de som fortsetter, som særlig peker på det ønskelige av ha en rimelig økonomisk 


godtgjøring. 


 


Siste gjennomgang av kommunens reglement for møtegodtgjørelse var i 1992.  


Selve godtgjøringen er imidlertid justert i takt med rådmannens lønnsutvikling. 


Etter omorganiseringen er det nå rimelig at det tas en vurdering. 


 


Arbeids-/møtegodtgjøring 
I Kommunelovens § 42 heter det: 


"Den som har et kommunalt/fylkeskommunalt tillitsverv, har krav på godtgjøring for sitt 


arbeid etter nærmere regler fastsatt av kommunestyret eller fylkestinget selv." 


 


Arbeidsgodtgjøring er kompensasjon/belønning for det arbeidet man utfører som tillitsvalgt. 


Møtegodtgjøring og tap av inntekt er innberetningspliktig og skattepliktig. Berettiget til 


arbeidsgodtgjøring er alle som har kommunalt tillitsverv valgt av kommunestyret eller annet 


folkevalgt organ etter forutgående delegasjonsvedtak. 


Også den som er innvalgt i styret for en kommunal bedrift eller institusjon, jfr. Kommune-


lovens § 11 eller i et interkommunalt styre, jfr. Kommunelovens § 27, ansees å ha et 


kommunalt tillitsverv. 


 


Det samme gjør ansattes representanter etter Kommunelovens § 11 og § 25. 


Medlemmer av samarbeidsorgan opprettet etter særlover, eks Grunnskolelovens § 11 eller 


Barnehagelovens § 4, er i utgangspunktet ikke å anse som kommunalt tillitsvalgte. 


 







Kommunestyret kan bestemme at tillitsvalgte i organ med liten virksomhet skal falle utenfor 


godtgjøringsordningen. 


 


Godtgjøringens størrelse skal være realistisk, d.v.s. at den skal stå i rimelig forhold til hvor 


belastende vervet er. Her vektlegges både arbeidsmengde og ansvar. 


 


2. Dekning av utgifter og økonomiske tap 
Kommunelovens § 41 lyder: 


 


1. Den som har et kommunalt eller fylkeskommunalt tillitsverv, har krav på skyss-, kost- 


og overnattingsgodtgjøring for reiser i forbindelse med vervet, etter nærmere regler 


fastsatt av kommunestyret eller fylkestinget. 


 


2. Tap av inntekt og påførte utgifter som følge av kommunalt eller fylkeskommunalt 


tillitsverv erstattes opp til et visst beløp pr. dag, fastsatt av kommunestyret eller 


fylkestinget selv. Det skal fastsettes ulike satser for legitimerte og ulegitimerte tap. 


 


Bestemmelsen gir alle kommunalt tillitsvalgte rett til slik godtgjøring. Det er likevel forutsatt 


at det kan gis bestemmelser om minste reiselengde og tidsforbruk. 


 


2.1 Skyss 
Folkevalgte benytter samme reiseregulativ som kommunalt ansatte, fastsatt av Kommunenes 


Sentralforbund. Det ytes normalt ikke skyssgodtgjøring til møter innen kommunen. 


 


2.2 Økonomisk tap 
Dersom en må ta fri fra jobben og får redusert inntekt fordi man bruker arbeidstiden på 


kommunale verv, skal inntektstapet erstattes opp til et visst beløp pr. dag. Det fastsettes ulike 


satser for legitimerte og ulegitimerte krav. 


Tap av fritid erstattes ikke. Dette gjelder selv om vedkommende seinere bruker fritiden sin på 


å ta igjen det ugjorte. 


 


Det skal også ytes erstatning for inntektstap for den som ikke er lønnsmottaker. I NOU 


1990:13 anfører kommunelovutvalget følgende: 


"Det er forutsatt at også grupper uten fast lønnet arbeid skal få erstattet tap i arbeidsinntekt når 


de må forsømme sine ordinære gjøremål for å ivareta tillitsverv. Eksempel på slike grupper er 


husmødre, studenter, pensjonister, free-lancere m.v." 


 


Slik erstatning kan være problematisk å beregne. Løsningen vil derfor være å gi erstatning 


etter satsene for ulegitimert tap. 


 


2.3 Påførte utgifter 
Kommunelovens § 41.2 gir tillitsvalgte rett til å få dekket utgifter til barnepass, stedfortreder, 


stell av syke og eldre o.l. Det forutsettes at utgiftene er nødvendige. Slik erstatning gis likevel 


bare opp til et visst beløp pr. dag. Slike krav dekkes etter sjølmelding. 


 


2.4 Legitimert - ulegitimert tap 
Det er et krav at ulegitimerte inntektstap sannsynliggjøres. Legitimerte utgifter er utgifter 


bekreftet av arbeidsgiver, regnskapsfører, ligningskontor o.l. Hva som regnes som tilstrekkelig 







sannsynliggjøring og legitimering må avgjøres av ordfører  i hvert enkelt tilfelle. Ved tvil eller 


uenighet legges saken fram for formannskapet. 


 


3. Møtegodtgjørelser 
 


3.1 Kommunestyret 


Til medlemmer og varamedlemmer, unntatt ordfører og varaordfører og øvrige 


formannskapsmedlemmer, utbetales møtegodtgjørelser pr. møte tilsvarende 1,5 o/oo av 


ordførerens godtgjøring. 


 


3.2 Formannskapet 


Medlemmene av formannskapet, unntatt ordfører og varaordfører, tilstås fast 


møtegodtgjørelse tilsvarende 5 % av ordførerens godtgjøring.  


Godtgjørelsen dekker møtedeltagelse i alle møter, befaringer, konferanser o.l. 


Ved fravær fra mer enn 1/3 av møtene reduseres godtgjørelsen med 25 %. 


Møtende varamedlemmer tilstås møtegodtgjørelse pr. møte tilsvarende 1,5 o/oo av 


ordførerens godtgjøring. 


 


3.3 Administrasjonsutvalget 


Formannskapsmedlemmenes møtegodtgjørelse er dekket gjennom formannskaps-


godtgjørelsen. 


De ansattes representanter, herunder møtende varamedlemmer, ytes møtegodtgjørelse  


pr. møte tilsvarende 0,75 o/oo av ordførerens godtgjøring. 


 


3.4 Utvalgene 


 


Utvalg for Utvikling/Planutvalg og Utvalg for Oppvekst og omsorg: 


Medlemmer og varamedlemmer ytes en godtgjøring pr. møte på 1,2 o/oo av ordførerens 


godtgjøring. Lederne av disse utvalgene får i tillegg en fast årlig godtgjøring tilsvarende 1% 


av ordførerens godtgjøring. 


 


Øvrige utvalg: 


Medlemmer og varamedlemmer av Forliksråd, Eldreråd, Kontrollutvalg, Brukerråd, 


Viltnemnd, Eiendomsskattenemnder, Rovviltutvalg, Overformynderi, Kommunens 


representant i menighetsrådet, Skatteutvalg, Arbeidsmiljøutvalg, Lønnsforhandlingsutvalg, 


Styret for Kurøen, Ungdomsrådet og eventuelle Ad-hoc utvalg ytes en godtgjøring på 0,75 


o/oo av ordførerens godtgjøring pr. møte. 


 Leder av viltnemnda får et fast tillegg pr. år tilsvarende 0,75% av ordførerens 


godtgjøring. 


 Leder av forliksrådet får et fast tillegg pr. år tilsvarende 0,75% av ordførerens 


godtgjøring. 


 Leder av kontrollutvalget får et fast tillegg pr. år tilsvarende 0,75% av 


ordførerens godtgjøring. 


 Leder av overformynderiet får et fast tillegg pr. år tilsvarende 0,75% av 


ordførerens godtgjøring. 


 Brannformann ytes et fast tillegg pr. år tilsvarende 0,75% av ordførerens 


godtgjøring. 


 







Møtegodtgjøring til Overligningsnemnd, Ligningsnemnd og Takstutvalg dekkes av staten etter 


eget reglement. 
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3.5 Ordførergodtgjørelse 


Ordførerens godtgjøring settes til 75 % av godtgjøring til stortingsrepresentanter. 


Godtgjørelsen skal dekke alle oppdrag ordføreren utfører for kommunen. Godtgjørelsen gis 


som lønn og gir rett til feriepenger etter ferielovens regler. Kommunen dekker utgifter til 


ordførerens mobiltelefon, ordningen beskattes etter gjeldende regler. 


Ordføreren får dekket skyss-/reiseutgifter i henhold til KS reiseregulativ ved innlevering av 


reiseregninger. Dette gjelder også kjøring innen kommunen. Ordføreren skal være innmeldt i 


kommunens pensjonsordning for folkevalgte.  


Ordfører som etter nyvalg ikke fortsetter i vervet, tilkommer den faste godtgjøringen etter 


dette punkt i 1,5 mnd etter valgperiodens utløp. Dersom vedkommende ikke har lønns-


/næringsinntekt etter valgperiodens opphør, tilstås godtgjørelse i inntil 3 mnd utover 


valgperioden. 


Ordfører tilstås 10 fridager i året. 


 


3.6 Varaordførergodtgjørelse 


Varaordførerens godtgjørelse settes til 10 % av ordførerens godtgjøring. Denne er 


pensjonsgivende. 


Godtgjørelsen dekker alle møter, konferanser og andre oppdrag. Eventuell tapt 


arbeidsfortjeneste dekkes utenom godtgjørelsen. Ved sykefravær utover 30 dager trekkes en 


forholdsvis andel. 


Når varaordføreren må tre inn i ordførerfunksjonen ved sykdom etc. tilstås full godtgjørelse 


fra første dag. Ved fravær fra mer enn 1/3 av møtene reduseres godtgjørelsen med 25 %. 


 


 


4. Tapt arbeidsfortjeneste 


Folkevalgte på oppdrag fra kommunen betales for tapt arbeidsfortjeneste inntil  


kr 700 pr. møtedag uten legitimasjon mot egenerklæring. 


Dersom kravet er legitimert, kan erstatning betales med inntil kr 2 000  2500 pr. møtedag.  


Selvstendig næringsdrivende må dokumentere tapt arbeidsfortjeneste og evt. pensjon. Beløpet 


må dokumenteres ved attes fra revisor/regnskapsfører. 


Tapt arbeidsfortjeneste som overstiger kr 2000 2 500 pr. dag behandles av formannskapet i 


hvert enkelt tilfelle.  


 


Tapt arbeidsfortjeneste etter ovenstående regler gis når formannskapet eller ordfører vurderer 


oppdraget som viktig for de folkevalgte i deres arbeid. Ved tvil bør dette avklares med 


ordføreren på forhånd. 


 


 


5. Barnepass/omsorgsgodtgjørelse 
Medlemmer av kommunestyret, formannskapet og hovedutvalgene tilstås omsorgs-


godtgjørelse med kr 150 pr. møte. Godtgjørelsen gis mot egenerklæring. 


 


Dokumentert tapt arbeidsinntekt for ektefelle der ektefellen tar fri for å passe barn likestilles 


med utgifter til pass av barn ved deltakelse i politiske møter. Dokumenterte utgifter til 







barnepass utbetales med inntil kr 1 000  2500 pr. møtedag eller kr 300 pr møte. Utgifter ut 


over dette behandles av formannskapet i hvert enkelt tilfelle. 


 


6. Skyss 
Reiseutgifter refunderes etter reiseregulativ fastsatt av Kommunenes Sentralforbund. 


Reiseutgifter til møter innen kommunen dekkes ikke. 


 


 


7. Fellesbestemmelser 
Der godtgjørelsene tar utgangspunkt i ordførerens godtgjøring legges ordførerens godtgjøring 


pr. 1.5. i vedkommende år til grunn. 


Møtegodtgjørelsene utbetales hvert år i desember. 


 


 


Tapt arbeidsfortjeneste bør faktureres kommunen direkte fra arbeidsgiver for å hindre at 


folkevalgte taper pensjon. Den enkelte må selv sette fram krav om tapt arbeidsfortjeneste om 


ikke dette faktureres fra arbeidsgiver, barnepass og skyss-godtgjørelse. Krav om tapt 


arbeidsfortjeneste og barnepass kan settes fram fortløpende. 


 


Dersom man pga vervet mister pensjonsopptjening i en tjenestepensjonsordning så vil 


kommunen kompensere dette, etter søknad, når valgperioden er over. 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 







 


 


 


  








Turid Dahlum Nilsen 


Storveien 510, 1950 Rømskog 


 


Rømskog kommune 


v/rådmann Anne Kirsti Johnsen  


Engehaget 1, 1950 Rømskog       Rømskog 12.06.17 


 
 


Søknad om økt varaordfører-ressurs. 


Etter snart to år som varaordfører har jeg fått oppleve at jeg har en varaordførerstilling som krever 


større ressurs enn 10%. 


Det har vært mye å sette seg inn, både i forbindelse med de vanlige politiske møtene og med ulike 


møter og oppdrag eksternt. I tillegg blei det mye ekstraarbeid og møter for å få intensjonsavtalen på 


plass sammen med A-H. Mens andre politikere får møtegodtgjørelse for de møtene de deltar på er 


alt jeg gjør av politisk arbeid inkludert i min faste 10 % stilling. 


I min jobb som rådgiver og lærer er det slik at det kun er min undervisning som blir erstattet med 


vikar hvis jeg er på et politisk møte på dagtid. Alt annet arbeid i min rådgiverstilling, samt for- og 


etterarbeid som lærer må jeg ta igjen på kveldstid og i helger når jeg har hatt politiske møter på 


dagtid og har vært borte fra skolen. 


I fjor valgte jeg å søke om noe redusert stilling på Bjørkelangen vgs for å dempe noe på 


arbeidspresset. Siden jeg ikke får pensjonspoeng av varaordførerstillingen i Rømskog kommune har 


jeg måttet velge å gå opp til full stilling igjen dette skoleåret, men det har vært et meget krevende år 


med stort arbeidspress. 


Å være varaordfører, gruppeleder for Rømskog AP, partiets eneste representant i formannskapet, 


samt kommunestyremedlem krever mye jobb og mye ansvar. Hvordan det skal være mulig å få til alt 


dette fra høsten av når også jobben i fellesnemda starter for fullt er jeg rett og slett usikker på. 


Så langt har jeg regnet ut at jobben jeg tidsmessig har lagt ned som politiker i gjennomsnitt har vært 


mellom 20 og 30% stilling. Slik kan jeg ikke fortsette uten ekstra godtgjøring eller muligheter for å 


søke om redusert stilling fra min jobb på BVS.  


Jeg ber Rømskog kommune vurdere å øke varaordfører-ressursen til 20% stilling resten av min 


periode slik at jeg har mulighet til å få pensjonspoeng, og dermed kunne søke om redusert stilling 


ved BVS uten å tape pensjonspoeng. 


På grunn av timeplanlegging ved Bjørkelangen vgs er det viktig at eventuelle endringer på de 


ansattes stillinger blir informert om i god tid før sommerferien. 


Jeg må derfor be om at dere gir meg tilbakemelding på min søknad så snart som mulig. 


 


Med vennlig hilsen 


 


________________________________________ 


Turid Dahlum Nilsen 
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”Det vi må innse er at selskapet
må skape verdier i et krevende


marked, og ikke lenger er en
pengemaskin.”


K jæ re e i e r e


Eierne fastsa e i mai 2016 et mandat for en melding
fra styret l eierne. Styrets svar på bes llingen fra eierne
presenteres her. I meldingen legger styret frem si syn på
hvilken utvikling som tjener selskapet best. I en u or -
drende d er det likevel et op mis sk bilde som tegnes.
Meldingen gir også eierne grunnlag for å danne seg en
mening om eierskapet i Øs old Energi. Det er styrets for -
ventning at eierne gjennomfører en grundig vurdering av
sentrale eierspørsmål. Styret tror at klarhet om sentrale
eierspørsmål er en god forutsetning for videreutvikling av
selskapet.


Øs old Energier et energiselskap for frem den. Vi pro -
duserer ren fornybar energi: Vannkra , vindkra og ern -
varme. Vi har vannkra verk i Indre Sogn, Nordland og i
Øs old, seks ernvarmeanlegg i Øs old og er medeier i
to vindparker. I 2015 utgjorde den totale produksjonen
2 428 GWh. Vårt vik gste samfunnsoppdrag er å bidra l
at industri, næringsliv og folk est har rik g spenning og
frekvens i s kkontakten, hver me, hele året.


I denne meldingeninviterer vi eierne l å re e et
skarpt blikk på Øs old Energi, selskapets markeder,
u ordringer og trusler. Eierne har mange muligheter med
selskapet, og for styret vil bevisste og interesserte eiere
være en forutsetning for videre vekst og verdiutvikling.
Avkastning, utby e og risiko vil være de mest sentrale
tema. Men selskapets muligheter i det grønne ski et vil
også være av stor interesse i dag.


Meldingen l eierneer første skri på veien. Styret
tegner også si bilde av selskapet og mulighetene, og det
gir råd for den videre prosessen. Det er i tråd med manda -
tet som eiermøtet fastsa e i september 2016.


Arne Øren, styreleder
Sarpsborg, mars 2017


Sam diger vi nådeløst utsa for endringer i det interna -
sjonale energimarkedet. Våre priser se es i overveiende
grad i det tyske kra markedet. E er en lang periode med
høye priser, som både eiere og selskap kk glede av, har
vi de siste årene opplevd et kra ig fall i priser og inntek -
ter. Det vi må innse er at selskapet må skape verdier i et
krevende marked, og ikke lenger er en pengemaskin.


Våre produksjonsanleggrepresenterer store verdi -
er, men for videre utvikling er kompetente mennesker
den vik gste ressursen. Klimau ordringen krever ltak
på energisiden, både i Norge og i verden ellers. Det gir
vekstmuligheter for Øs old Energi. Vi må innse at verdier
ikke lenger kan skapes gjennom store investeringer i nye
produksjonsanlegg, men heller gjennom nye forretnings -
modeller med kompetanse som katalysator. Øs old Energi
har ere års prak sk erfaring med utvikling, bygging og
dri av vannkra , vindkra og varmeanlegg, og vi er i det
nordiske kra markedet hver me, hele året. Det er vår
grunnmur for videre utvikling.
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Øs old Energi produserer energi fra fornybare og bærekra ige kilder – vann,
vind og varme.
Vannkra produksjonen foregår ved egne og deleide vannkra verk i Indre
Sogn, Salten og Øs old.
Innenfor vindkra er selskapet medeier i vindkra verkene Mehuken i Sogn
og Fjordane og Mid jellet i Hordaland.
Varmevirksomheten leverer ernvarme l kunder i Sarpsborg, Rakkestad,
Mysen og Halden.
Øs old Energi AS eies av Øs old fylkeskommune og 13 av fylkets kommuner.


Østfol d En ergi på 1 -2-3


Vannkraftverk


1 0 2 6 1 ,3% 241 kr/MWh
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Energiproduksjon 2010-2016


EBI TDA 2010-2016


Energiproduksjon 2016
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2 428
2 2422 307


2 858


2 445
2 297


Vindparker Varmesentraler Andel av Norges
fornybarproduksjon


Alvorlige miljøhendelserAnsatte Sykefravær Fraværsdager pga
skader


Personskader uten
fravær


Salgspris


Driftsinntekter Investeringer Verdijustert
egenkapital


Gjeldsgrad Avkastning
sysselsatt kapital


0 5,7 % 64 1 0


51 6 73 3 41 1 30,7 % 7,4 %
millioner kroner millioner kroner millioner kroner


Varme


Vind


Vann 2 457


188


262


Finans 348


Sysselsa kapital 2016


3 256
GWh
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2 389







Øs ol d E n ergi AS


Egne anlegg
Borgund kra verk


Nyset-Steggje kra verk
Brekke kra stasjon


Øljusjøen kra stasjon
Ørje kra stasjon


Siso Energi AS
(50 %)


NGK Utbygging
(25 %)


Eldrevatn Kra verk AS
(70 %)


Haldenvassdragets
brukseierforening


(35,4 %)


Nivla Kra AS


(60,5 %)


Zephyr AS
(50 %)


Mid jellet Vindkra AS
(18,1 %)


Kvalheim Kra DA
(50,0 %)


Haram Kra AS
(26,9 %)


Øs old Energi
Vindkra AS


(100 %)


VANN VI N D VARME AN DRE


Egne anlegg
Sarpsborg varmesentral
Grålum energisentral


Rakkestad varmesentral
Torpum varmesentral
Kalnes energisentral
Mysen varmesentral


Andre
(Ikke kjerneområde)


Siso Energi eier to vannkra verk i Nordland.


NGK Utbygging jobber med å utvikle småkra prosjekter i Norge.


Eldrevatn Kra verk eier et småkra verk på Hemsedals ellet i Sogn og
Fjordane.


Haldenvassdragets brukseierforening har reguleringsre gheter
i Haldenvassdraget.


Nivla Kra eier Nivla kra verk i Lærdal kommune i Sogn og Fjordane.


Sarpsborg kommune (10 000)
Halden kommune (5 000)


Moss kommune (5 000)
Askim kommune (3 000)


Fredrikstad kommune (3 000)
Eidsberg kommune (2 000)


Spydeberg kommune (1 000)
Rømskog kommune (1 000)
Skiptvet kommune (1 000)
Marker kommune (1 000)
Aremark kommune (1 000)


Våler kommune (1 000)
Hobøl kommune (1 000)


Øs old fylkeskommune
(35 000)


Kvalheim Kra eier Mehuken Vindpark i Vågsøy kommune i Sogn og
Fjordane.


Mid jellet Vindkra eier en vindpark på Mid jellet i Fitjar kommune i
Hordaland.


Zephyr arbeider ak vt med å utvikle vindparkprosjekter i Sør- og
Midt-Norge.


Haram Kra har re skra ig konsesjon på vindkra utbygging i Haram
kommune i Møre og Romsdal.


Vann
Varme
Vind
Hovedkontor


Våre aksjonærer


Våre virksomheter
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I llegg har Øs old Energi eieran -
deler i Rakkestad yplass AS (4,5
%), Smart Innova on Øs old AS
(9,9 %), Borgund Servicesenter
AS (28,6 %), Øs oldforskning AS
(16,7 %), Eurokra Norge AS (100
%) og Norsk Vannkra produksjon
AS (100 %).







Verdi av Øs old Energi
Hvert år gjennomfører rådgivingsselskapet Deloi e
en uavhengig verdiberegning av Øs old Energi. Beregnin -
gen bygger på en rekke faktorer, men er i hovedsak basert
på nåverdien av frem dige kontantstrømmer. Det gjør at
prisutviklingen på kra bestemmer det meste av verdiut -
viklingen.
Per 31.12.2016 beregner Deloi e egenkapitalverdien l
ca. 3 400 millioner kroner. Bokført verdi e er IFRS er per
1. halvår 2016 ca. 2 000 millioner kroner. Merverdiene i
forhold l bokførte verdier er altså 1 400 millioner kroner.


Se gra kk side 12.


Risikobilde
Øs old Energi er i hovedsak en kra produsent. Inntekten
er kny et l produsert volum og oppnådd kra pris i det
nordiske kra markedet. Øs old Energi har ak v sikrings -
policy, men det er umulig å sikre seg helt mot de langsik -
ge svingningene i markedet. De sterkt varierende kra pri -
sene gjør at selskapets resultat varierer mye fra år l år.


Se gra kk side 12.


Kra pris i Europa
Kra prisen se es med basis i det europeiske kra mar -
kedet, som er koblet l det nordiske markedet gjennom
mellomlandsforbindelser (linjer og kabler). Det er stort
se marginalkostnad på kullkra i Tyskland som er pris -
se ende. Denne kostnaden er igjen styrt av verdensmar -
kedsprisene på kra verkskull og prisene på CO2-kvoter i
det europeiske kvotesystemet. Til der påvirkes også pri -


E t ø kon om i sk ove rb l i kk
På de neste sidene vil vi gi et usminket overblikk over forhold av ulik økonomisk
art som det er vik g å ha et innblikk i for å å forstå hvor selskapet har vært, hvor
vi er og hvor vi er på vei.


Hver post har en lyspære med et eget nummer. Det gra ske
underlaget presenteres på de påfølgende sidene.
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Utsikter for resultater e er ska
En simulering u ørt av Rann Rådgiving gir følgende resul -
tater for årene fremover (IFRS – resultat for konsernet).
Analysen legger l grunn selskapets nåværende dri sform
og rehabliteringsplaner.
Med unntak av 2017, som er preget av posi ve engangs -
e ekter, forventes et nullresultat. Resultatet kan både bli
dårligere og bedre enn de e, og den siste ds markedsut -
vikling og fundamentalanalyser av pris tyder på at en viss
oppside er sannsynlig.


Se gra kk side 13


Verdifordeling forretningsområde
Deloi es verdiberegninger viser at de klart største verdie -
ne i Øs old Energi er kny et l vannkra anleggene. Men
det er også betydelige verdier i varme- og vindkra .
Summen av bru overdier er 5,7 milliarder kroner. Det
viser at selskapet forvalter store verdier, både på vegne
av eierne og på vegne av samfunnet. Anleggene er kri sk
infrastruktur for det moderne samfunn.


Se gra kk side 14.


Finansiering
Øs old Energi har samlet 1 287 MNOK i gjeld, hvorav
1 050 MNOK er obligasjonsgjeld. I llegg bærer de deleide
selskapene (Siso og Mid jellet) sin egen gjeld. Dersom
selskapet skulle trenge ny egenkapital, er det lite sannsyn -
lig at de nåværende eiere ville være i stand l å bidra. En
mulig løsning ville være å ta inn en ny medeier gjennom
en emisjon, eller etablere egenkapitalliknende låne nan -
siering (hybridkapital).
Slike løsninger ville berøre sentrale sider ved eierskapet
og er behandlet senere i meldingen. Eierne har dligere
s lt seg åpne for nye nansieringsløsninger.


Se gra kk side 14


Kontantstrøm
Øs old Energi er et solid selskap målt med nøkkeltall som
gjeldsgrad og egenkapitalandel.
Mye av verdiene ligger imidler d i langsik ge kra priser.
Det lave kortsik ge prisnivået gjør at kontantstrøm får
langt større oppmerksomhet.
Gode kontanstrømnøkkeltall er vesentlig for å få guns g
nansiering fremover.


Selskapet legger stor vekt på ltak som kan forbedre
kontantstrømmen, slik som kostnadsreduksjoner og nøye
vurdering av investeringsprogrammet.


Se gra kk side 15


Utby ehistorikk 1994-2015
Fra 2015 innførte eierne en verdibasert utby efor -
ventning e er en modell hvor utby e er beregnet som
avkastning på verdijustert egenkapital (VEK) per 31.12. i
regnskapsåret.
1. Minimumsutby et er lik 1,5 % av VEK, uanse årsre -
sultat.
2. For den del av årsresultatet som ligger i intervallet
1,5 – 3 % av VEK forventes et utby e på 50 %.
3. For den del av årsreultatet som ligger i intervallet
3 – 7 % av VEK forventes et utby e på 80 % av VEK.
4. Resultatandelen over 7 % av VEK lfaller i sin helhet
selskapet.


Men merk at utby epoli kken har en eksplisi unntaksre -
gel: ”Dersom utviklingen skulle føre l at utby epoli kken
medfører at selskapet kommer i nansielt stress med fare
for nedgradering, ser eierne at styret vil kunne foreslå et
utby e som ikke oppfyller forventningene som er beskre -
vet her. I så lfelle skal styret innkalle l et eiermøte i god
d før generalforsamlingen for å drø e saken”.


I 2016 vurderte styret det slik at årets resultat, selskapets
s lling og utsiktene fremover var slik at unntaksregelen
må e beny es. Det ble ikke utbetalt utby e i 2016, for
første gang siden utby ebetalinger startet i 1994.


Se gra kk side 15
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sene av vann lsig i Norden, vindkra produksjon i Norden
og sol- og vindkra produksjon i Tyskland.
Inntektene l Øs old Energi bestemmes derfor i stor grad
av internasjonale markeder, norsk og europeisk poli kk.


Se gra kk side 13
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Verdi av Øs old Energi
Gra kken viser Deloi es beregning av Øs old Energis egenkapi -
talverdi de siste årene per 31.12.
Økningen fra 2015 l 2016 skyldes økte langsik ge kra pris-
forventninger, lavere kostnader e er gjennomføring av et
omfa ende internt resulta orbedringsprogram, lbakeholdt
utby e samt resulta orbedring av andre årsaker.


Vi gjør oppmerksom på at Øs old Energi først i 2014 innførte
årlige verdiberegninger som ledd i den nye utby epoli kken.


Risikobilde
Figuren viser langs x-aksen hvor avhengig selska -
pet er av henholdsvis ne virksomhet (økende mot
venstre) og kra produksjon (økende mot høyre).
Langs y-aksen vises inntektene fra annen virksomhet
enn ne og kra , for eksempel ernvarme, digitale
tjenester og virksomhet i utlandet.
Øs old Energi har sammen med E-CO og Akershus
Energi resultater som er sterkt avhengig av kra pro -
duksjon.
Di erensiering mot andre inntektskilder vil være
risikoreduserende.
Figuren er en forenklet frems lling av en analyse
gjort av Pareto.
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Kra pris i Europa
Figuren viser det nordiske systemets produksjonskapasitet (langs x-aksen) og
marginale kostnader med å produsere en megawa me (langs y-aksen), fordelt
på teknologier. Det utgjør lbudskurven, og vi ser at vind- og vannkra har
svært lave marginalkostnader. Tilbudskurven vil ski e over d blant annet på
grunn av ny fornybar kra , u asing av kjernekra og utvikling av kostnader
innen kullkra . Figuren viser også e erspørselskurven på noe over 400 TWh.
Den er på kort sikt nesten uavhengig av prisen, siden kra er et gode man van -
skelig kan klare seg uten. Prisen se es der lbud og e erspørsel krysses.


Utsikter for resultater e er ska I FRS
Rann-modellen (fra rådgivingsselskapet Rann Rådgiving
AS) er en stokas sk modell ( lfeldige trekninger). S plet
linje angir forventningsverdien (”gjennomsni et”), mens
sannsynlighetsfordelingen l enhver d er indikert av de
fargede feltene. En slik modell gir langt mer informasjon
enn en enkel prognosemodell, og den kan beny es l å
vurdere risiko.
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Verdifordeling forretningsområde
Figuren viser fordeling av bru overdiene på forret -
ningsområder.
Merk at nansiering (gjeld) ikke er med i denne
beregningen.
Mens sum bru overdier er 5 700 millioner kroner er
egenkapitalen beregnet l 3 400 millioner kroner.


Finansiering
Figuren viser Øs old Energis låneforfall. Store obli -
gasjonslån forfaller i 2021, 2022 og 2025 og må da
re nansieres.
Så langt har obligasjonsmarkedet vært en god nan -
sieringskilde for norske kra selskap. Denne nan -
sieringskilden kan bli endret som følge av ESMA
(EUs lsynsorgan) har u alt at nordiske banker ikke
lenger har anledning l å o entligjøre sine kredi -
vurderinger. En mulig konsekvens i frem den er at
det kan bli nødvendig med en mer ak v markeds -
føring av selskapet i kredi markedet for å innhente
kapital.
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Kontantstrøm
Kontantbeholdningen ved inngangen l perioden er
god. Det skyldes blant annet salgsproveny fra aksjer
og ekstraordinært utby e fra Zephyr (med opphav i
salg av vindkra prosjektet Tellenes, se side 22).
Avhengig av omfanget av pålagte rehabiliteringsopp -
gaver, re nansiering og utby ebetaling i perioden
reduseres kontantbeholdningen mot null.
Evnen l å utbetale utby e i frem den må balan -
seres i forhold l inntjening og nansielle s lling l
enhver d.


1 5


Utby e for regnskapsårene 1994-2015
Utby ehistorikk 1994-2015


Sum utby e for regnskapsårene 1994 l og
med 2015 er ca. 3 800 millioner kroner.
Selskapet har ført en ak v utby epoli kk, da
omtrent hele det regnskapsmessige resultat har
vært utbetalt som utby e l eierne.
Når man vurderer selskapets bidrag l samfun -
net må det også tas i betraktning at selskapet
er svært hardt beska et. Store vannkra verk
betaler, i llegg l vanlig inntektsska på 24 %,
34,3 % ska av grunnrenteinntekten. Ska en
kan derfor komme opp i 58 %.
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Kra ftp ri s og m a rke d su tvi kl i n g
Kra prisen de nærmeste årene forventes å bli lav, men med en s gende tendens e er 2020 dersom EU lykkes med sin klimapoli kk.
Markedene er også i stor endring, og nye aktører er forventet å skjerpe konkurransen. Øs old Energis svar på de e er kostnadsku ,
e ek v dri og en bevisst verdibyggende utviklingsak vitet.


Når man ser på rammebe ngelsene for Øs old Energis
utvikling fremover er det to spørsmål som er sentrale, og
som egentlig henger nøye sammen. Det ene er kra pri -
sens utvikling. Det andre er hvordan ny teknologi og nye
markedsformer raskt kan forandre konkurransebildet.
Kra prisen er uhyre vik g for Øs old Energi. Når naturen
har gi oss vannet og vinden, er nesten alle inntekter og
nesten all risiko kny et l de priser selskapet oppnår i det
nordiske kra markedet.


Det er vanskeligere enn noen gang å spå om prisen på
elektrisk kra . Men prisen l enhver d følger stort se
en markedsmessig logikk styrt av fundamentale forhold.


En rekke norske og utenlandske analysemiljøer leverer
jevnlig oppdaterte prognoser, og det er mulig å kjøpe og
selge kra på børsen l faste priser i en 10 – årshorisont.
Her vises en prisprognose fra det norske konsulent-
selskapet Thema Consul ng fra november 2016. En rekke
andre selskap, norske og utenlandske, leverer lsvarende
analyser.


Det er grunn l å forvente lave kra priser (omtrent 20-25
øre/kWh) frem l 2020, og det er forventet en vekst e er
de e. Utviklingen kan bli annerledes, både i posi v og
nega v retning. Men i lys av Øs old Energis krevende
nansielle s lling er det uansvarlig å ikke legge l grunn


forsik ge prisforventninger.


Analyse fra november 2016.
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Prisprognosen bygger på følgende forutsetninger:
• En beskjeden e erspørselsvekst frem l 2030.
• Stabile kullpriser, men økende gasspriser e er 2020.
• En økning i CO2-prisen e er 2020.
• Et stort nordisk kra overskudd frem l 2020, og en sterk kra balanse l 2035, e erfulgt av en periode


med svakere kra balanse som følge av redusert vekst i fornybar kra produksjon og u asing av kjerne -
kra kapasitet.


• Økt nsk kjernekra produksjon.
• Flere utenlandsforbindelser l kon nentet.
• Et ski e fra kull l gass som den dominerende prisse ende teknologien i Europa. De e skyldes u asing


av kull- og kjernekra .
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Politikk er sentralt!
I de nærmeste årene er det forventet at prisen i det ve -
sentligste styres av kullpriser og priser på klimakvoter.


Energi- og klimapoli kk vil derfor også påvirke kra prisen i vesentlig grad.
Særlig spennende er det om EU klarer å gjennomføre sin klimapoli kk. Dersom
de e fører l et klimakvotemarked med stadig økende priser, vil vi igjen kunne
få se de høye kra prisene vi hadde i årene frem l 2012.


Det er selvfølgelig en rekke andre forhold som påvirker rammene for Øs old
Energis virksomhet. Selskapet arbeider gjennom bransjeorganisasjonen Energi
Norge, blant annet for å redusere bransjens høye ska enivå. Men ska fra de
boltefaste norske vannkra verkene ser ut l å betraktes som en nærmest urør -
lig nansieringskilde for statsbudsje et, uanse kulør på regjering.


Det grønne kra ski et i Europa, med et stort og økende innslag av sta -
dig billigere vind- og solkra . Det påvirker prisse ngen i det europeiske kra -
markedet, gir en annen bransjestruktur og gir større usikkerhet for langsik ge
investeringer. Men også store muligheter.


Kundeski et, hvor enkeltkunden tar rollen som ak v forbruker eller også
produsent av kra i eget hus. Vi ser også næringslivskunder som ønsker sin
egen energiproduksjon. Kra produsentenes markedsposisjon er truet.


Det digitale ski et, som muliggjør helt andre løsninger innen styring, over -
våking, kundedialog og lokal produksjon.


De tradisjonelle kra selskapene, også innen ne - og kra salgsvirksomhet, kan
ikke hvile på laubærene. En bevisst utviklingsstrategi er nødvendig for å hindre
at verdiene forvitrer.
Utviklingen skaper også nye muligheter. Dagens kra produksjon i Norge er alle -
rede ”ferdig grønnski et”, i det nesten 100 % av forsyningen kommer fra ren
og fornybar vann – og vindkra . Men det er fortsa betydelige mengder fossilt
brennsto innen transport og andre næringssektorer som kan ersta es av
fornybar kra . Og da har vi ikke engang se på de store globale u ordringene,
et jomfruelig marked for den norske energibransjen.


De tre skiftene
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Randi Boge er en av Øs old Energis eksperter innen kra handel.


Det er forventet at helt nye aktører vil kom -
me inn i markedet for levering av kra .


Selskap fra den ”nye teknologien”, som Facebook, Google og
Microso nevnes o e. Mange nye solkra aktører er allerede på
banen. Det er også forbausende å se med hvilken dynamikk og
kra etablerte selskaper reorganiserer seg i møtet med de nye
kra markedene:
- Den tyske kra giganten E-ON , som transformeres l et
kundenært tjenesteselskap og skiller ut sin massive produksjons -
kapasitet i et eget selskap.
- Finske Fortum med sin satsing på solenergi i India.
- Danske DONG Energy , som dligere var et kull- og
oljebasert selskap, som nå satser for fullt på å bli et selskap for
verdensmarkedet på o shore vindkra og bioenergi.
- Statkra som satser sterkt på vannkra i utlandet.


Et skarpt blikk på om egen organisasjon er lpasset dagens u or -
dringer, er nødvendig for alle kra selskap, store som små.


Hva er bla , og hva er varige endringer?
På kort sikt vil kra markedet være temmelig likt det det er i dag.
Øs old Energi kan selge sin kra i spotprismarkedet. Konkur -
ransen fra for eksempel solceller på taket vil være beskjeden.
Installasjonen av ny solkra i Norge i 2016 vil gi en årsproduksjon
som lsvarer én av 44 vindmøller på Mid jellet.


Det betyr ikke at vi ikke får vesentlige og store endringer frem -
over. Noen u rykker det slik, med erfaring fra digitalisering av
andre bransjer: Forandringene på kort sikt blir mindre enn du
tror, men forandringene på lang sikt blir mye større.


Lavere priser, kra ig markedsendring og økt konkurranse fra nye
aktører s ller krav l Øs old Energi.
Ny strategi, kostnadsku og bevisst utviklingsak vitet er svarene.


N ye a k tø r e r o g n y b r a n s je s tr u k tu r
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3. S TR ATE GI
Strategiske mål
De strategiske målene er i dag enkle og klare:


• Å skape positive resultater i eksisterende virksomhet.
• Å skape nye verdier gjennom kompetansedrevet vekst.
• Å betale utbytte etter eiernes vedtatte utbyttepolitikk.


Styret vil arbeide videre med å konkretisere strategien for
”nye” Østfold Energi.
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Samfunnsrollen 2 3 1


4 5 6


7 8 9


Økonomiske mål Drift i toppklasse


Marked, inntekter og risiko Markeds- og teknologidrevet Lønnsom klimaforbedring


Kompetansebedrift bærekraft styring


Energiproduksjonen skal selges i markedene
l høyest mulig pris, kontrollert for risiko.


Markedsutviklingen skal følges te for å opp -
nå målet, både på kort og lang sikt.


De ansa es kompetanse er den vik gste res -
sursen, og kompetanseutvikling en nøkkel-
ak vitet.


Øs old Energis virksomhet innen fornybar energi bi -
drar l en bærekra ig samfunnsutvikling. Miljøhensyn
se es høyt i alle operasjoner, og god e kk, et forsvar -
lig arbeidsmiljø, an korrupsjon og nulltoleranse for
diskriminering er grunnlaget . Selskapet dokumenterer
bærekra slø et gjennom en egen bærekra rapport i
årsberetningen.


Selskapet skal styres gjennom en klar og
involverende styringsstruktur (eiere, styre og
ledelse).


Øs old Energi skal bidra l det grønne ski et
gjennom lønnsom forretningsvirksomhet.


Markeder og teknologi i sterk endring gjør at Øs old
Energi må utvikle seg hele den. Ellers er det fare for
forvitring av verdiene. All forretningsutvikling skal
være målstyrt på økonomi og risiko. Øs old Energi har
ere års prak sk erfaring med utvikling, bygging og


dri av vannkra , vindkra og varmeanlegg, og vi er i
det nordiske kra markedet hver me, hele året. Det er
grunnmuren for videre utvikling.


Gjennom forvaltning av felles naturressurser,
bidrar Øs old Energi l å sikre Norge kra
med rik g spenning og frekvens, i alle mer,
året rundt.


Det overordnede økonomiske mål er å skape avkast -
ning på sysselsa kapital. Gjennom det kan selskapet
oppre holde nansiell stabilitet, betale utby e e er
utby eformelen og ha kra l langsik g verdibygging.


Øs old Energis produksjonsanlegg for vann -
kra , vindkra og varme skal drives med høy
produk vitet og måles e er bransjens beste
standarder. De ansa es kompetanse er den
vik gste drivkra en.


S trateg i 20 20 +
Selskapet har gjennomført en omfa ende prosess, Strategi 2020+, for å lpasse strategi, organisasjon og kostnadsnivå l kra prisbilde
og markedsutvikling. Med dagens kra priser må vi innse er at selskapet må skape verdier i et krevende marked, og ikke lenger er en
pengemaskin . Styret legger følgende l grunn for sine strategivalg.
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E n n y s tra te g i
Det er gjennomført et markant ski e i strategi. Ny strategi legger vekt på produk vitetsvekst i
dri en og kompetansedrevet vekst i virksomhet. Denne strategien krever forholdsvis lite kapital.


Tidligere var ambisjonen vekst gjennom utbygging og kjøp
av kra verk og ernvarmeanlegg, nansiert av egenkapi -
tal og lån. Med høye kra priser hadde selskapet en solid
kontantstrøm og var i stand l å s lle egenkapital l rå -
dighet for vekstplanene. Denne vekststrategien, basert på
at selskapet brukte mye av kontantstrømmen fra dri l
egenkapital i nye prosjekter, var en kilde l en viss kon ikt
mellom selskapets behov og eiernes ønsker om utby e.
Det kra prisbildet vi nå ser har på to måter ernet forut -
setningene for en slik vekststrategi.


For det første gir de lave prisene på kra lav lønnsomhet
for nyinvesteringer. Subsidieringen fra elser katordnin -
gen er også lavere enn forventet og kompenserer knapt
det lave kra prisnivået.


For det andre er Øs old Energis evne l å generere egen -
kapital redusert som følge av det lave prisnivået.


Øs old Energis nye strategi bygger på produk vitetsvekst
i dri og kompetansedrevet vekst i virksomhet. Planene
for realinvesteringer er de nærmeste årene begrenset l
vedlikeholdsinvesteringer og myndighetspålagte inves -
teringer, som for eksemepl damrehabiliteringer. Det kan
også bli aktuelt å høste lavthengende frukter gjennom
svært lønnsomme lleggsutbygginger i våre vannkra an -
legg.
Selskapet har ikke i sin strategi å selge ut deler av selska -


i Zephyr (ØE har 50 %). Begge virksomhetene er utviklet
over lang d, har vist seg meget fordelak ge nansielt
se og har skapt et fundament for videre lønnsom vekst.


Småkra selskapet Norsk Grønnkra ble i 2014 delt i to
selskap. Norsk Grønnkra , med en portefølje på 32 små -
kra verk, ble solgt l tyske Aquila Capital med betydelig
gevinst.
Den andre delen var utviklingsselskapet NGK Utbygging,
hvor Øs old Energi fortsa eier 25 %. Selskapet utvikler
og bygger småkra for Aquila Capital og andre investorer.
NGK Utbygging er forventet å gi gode resultatbidrag og
utby er l Øs old Energi i årene som kommer.


Vindkra selskapet Zephyr utviklet og solgte i 2016 vind -
kra prosjektet Tellenes på 160 MW l verdens største
kapitalforvalter, BlackRock. Prosjektet er nansiert av en
internasjonal bankklubb og har en lang kra avtale med
Google. Salget ga en betydelig gevinst, og Zephyr bygger
nå ut Tellenes for BlackRock. For regnskapsårene 2016 og
2017 vil Zephyr være en solid bidragsyter l Øs old Energi
AS, både når det gjelder resultat og utby e.


De e er eksempel på det grønne ski et i praksis. Langsik -
g sparekapital (pensjonskapital) parres med gode forny -


barprosjekter, og det ligger store muligheter i utvikling og
lre elegging av prosjekter for norske og internasjonale


investorer.


pets ak va. Ingen av forretningsområdene (vannkra ,
vindkra og varme) har kommet unna en kra ig verdipå -
virkning (tap) grunnet lavere kra priser. Men alle områ -
der viser nå posi v kontantstrøm. Dri - og utbyggingser -
faring er dessuten en meget vik g grunnmur for videre
utvikling for selskapet.


De e skal ikke være l hinder for at Øs old Energi kan
vurdere verdibyggende samarbeid og allianser med an -
dre. Suksesshistoriene NGK Utbygging (småkra ) og Zep -
hyr (vindkra ) er gode eksempler på vellykket samarbeid
med andre selskap.


Øs old Energi som dri sorganisasjon
Øs old Energi skal være blant landets mest produk ve
dri sorganisasjoner for kra og ernvarme. Det skal
oppnås gjennom kompetente ansa e med skaperkra ,
kostnadsbevissthet, rik g organisering, god ledelse og
kon nuerlig forbedring. Prestasjonene skal måles gjen -
nom sammenlikning med andre kra - og ernvarmesel -
skap.


Øs old Energi som vekstorganisasjon
De vik gste og mest suksessrike utviklingsområdene har
vært utvikling og salg av småkra verk l utenlandske
investorer i NGK Utbygging (ØE har 25 %) og utvikling
og salg av vindkra prosjekter l utenlandske investorer
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For Øs old Energi gir det inntjeningsmuligheter, økt
kompetanse på teknologi og nansiering og ere kompe -
tansearbeidsplasser.


Ny organisering av selskapet
Selskapet er i gang med et resulta orbedringsprogram.
Med sterk involvering fra de ansa e er det kartlagt ltak
som er ta med i forbedring av virksomheten og u or -
mingen av en ny organisasjon. Når ltakene er gjennom -
ført i 2020 vil årsvirkningen på påvirkbare kostnader være
28 millioner kroner før ska .


Det har også bli foreta en overordnet omorganisering
av selskapet. Det er nå mer nødvendig enn noensinne å
ha en organisasjon med klare mål, klart ledelsesansvar og
te oppfølging av målene. Omorganiseringen medfører
også en forenkling av organisasjonen, med færre nivåer.


Forbedrede resultater og utby e
Ny strategi vil ikke kompensere det lave prisnivået, men
skal gi resultater i form av verdivekst og utby ebetaling.


Vekstmuligheter i det grønne ski et
Med den digitale revolusjon vi nå ser vil det kunne være
rik g å posisjonere seg andre steder i verdikjeden enn ren
kra produksjon, for eksempel i virksomheter nærmere
slu brukermarkedet. Ikke bare for å redusere risiko og


Ny strategi vil ikke kompensere det lave
prisnivået, men skal gi resultater i form
av verdivekst og utby ebetaling.


”nye energiindustrien”. Her bør det ligge muligheter for
forretningsutvikling.


Øs old Energi ser også på muligheter for å anvende egen
fornybar kra l produksjon av hydrogen, primært for
transpor ormål.


tjene penger, men også for å lære hvordan utviklingen kan
true vår nåværende forretning. Slik forretningsutvikling
skal skje med bevissthet på risiko og i samarbeid med
partnere med spisskompetanse.


Øs old Energi er medlem av næringsklyngen NCE Smart
Energy i Halden, et ak vt og skapekra ig miljø for den
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Vekstm u l i g h eter i d et
g rø n n e ski ftet


Ø s o l d E n e rgi gå r e n
sp e n n e n d e d i m øte
Aldri har verden stå overfor større u ordringer på energisiden. Klimau ordringen
krever en massiv utbygging av fornybar energi. Den digitale revolusjonen gir en ny verk -
tøykasse som kan brukes på energiområdet. Ny teknologi, nye markeder og nye aktører
gir Øs old Energi spennende vekstmuligheter. Samarbeidet med Fredrikstad Energi og
deltakelse i NCE-miljøet i Halden viser at det er store muligheter i Øs old. Zephyrs avtale
med BlackRock (verdens største kapitalforvalter) og Google, viser at kompetansemiljøer i
fylket kan konkurrere på verdensmarkedet.
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Figuren viser kostnadssynergier mellom Østfold Energi og Akershus Energi,
estimert av rådgivingsselskapet Thema Consulting.
De årlige synergier er beregnet til 19,3 millioner kroner. Østfolds andel vil
være 47,5 %, eller 9,17 millioner kroner før skatt. Utbyttet for Østfoldeierne
ville kunne øke med omtrent 5 millioner kroner, pga høy marginalskattesats.


Selskapsmessig integrasjon gjennom et oppkjøp eller en fusjon vil kunne skape økt
verdi for eiere av både overtakende og overta e selskap. Oppkjøp er uaktuelt for Øst -
fold Energi i dagens kapitalsituasjon.


En fusjon vil også medføre tap av kontroll. Et annet alterna v er å åpne for en ny med -
eier i Øs old Energi, som kan lføre selskapets vekstkapital gjennom en emisjon. En
slik løsning har dligere vært utredet i en egen rapport l eiermøtet.


En fusjon kan skape verdier gjennom kostnadssynergier. Styret har bedt konsulen ir -
maet Thema Consul ng om å beregne synergiene i en fusjon med Akershus Energi.
Vurderingene står for Themas egen regning og er basert på o entlige tall. Beregninge -
ne viser at Øs old Energis eiere ville kunne øke si utby e med omtrent 5 millioner
årlig.


Langt mer interessant er de vekstsynergier som kan utløses, om man nner den re e
fusjonspartneren. Det kan gi større vekstkra gjennom u yllende kompetanse, bedre
nansiell kapasitet og størrelse.


Gjennom samarbeid med andre selskaper kan man også oppnå muligheter for vekst
og utvikling som øker selskapets verdi og utby eevne, uten at eierne mister kontroll
over selskapet.


Styret er åpent for å vurdere ulike løsninger, dersom det er ledd i en troverdig plan
som øker verdiene og lønnsomheten og er innenfor de rammer eierne se er.


Med de e som bakgrunn følges strukturutviklingen i bransjen med et årvåkent blikk.
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4. EI E R M O D E L L E R


S AMF UNNS EI EREN VERDI EI E RE N


UTBYTTE EI E RE N S E LGEREN


En eiermodell kan best de neres som et kon -
sistent sett av forventninger som eier stiller til
selskapet og som former selskapet. For hver
eiermodell beskrives også kort hvilken vei man
må gå for å tilpasse selskapet til eierforventnin -
gene i modellen.
Det er her valgt re eiermodeller, og de er valgt
for å spenne ut lerretet for eierne, når de i be -
handlingen av meldingen skal vurdere sin egen
eiermodell.


Mandatet for styrets melding l eierne
fremmer et ønske om å få belyst ulike
eiermodeller.
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Eierskap basert på verdiutvikling og utby e, men som også vektlegger samfunnsansvar som eier av kri sk
infrastruktur, samt for å utvikle energisystemet for å møte klimau ordringene (”det grønne ski et”). Selskapet kan også være et av eiernes redskap i regional utvikling. Modellen lsvarer
strategien l eierne av Øs old Energi dlig på 2000-tallet. Den krever ingen formelle endringer i aksjonæravtale eller vedtekter. Modellen kan medføre rollekon ikter, særlig ak viteten på
regional utvikling utenfor kommersiell energivirksomhet.


Denne eieren ønsker å eie, men ta ut all kontantstrøm l enhver d for å betale eierne utby e. For å redu-
sere risikoen burde selskapet under en slik modell være gjeldfri . Det ville innebære å realisere ak va for 1,3 milliarder kroner. Et eksempel på hva som må e l er vist i det følgende:
- Salg av 50 % - andelen i Siso l bokført verdi 600 millioner kroner.
- Salg av vindkra i Mid jellet og Kvalheim Kra l bokført verdi 160 millioner kroner.
- Salg av varmevirksomheten l beregnet verdi 200 millioner kroner.
- Salg av 30 % av Nyset Steggje l 3 kr/kWh 340 millioner kroner.


Øs old Energi ville bli et betydelig mindre selskap bestående i hovedsak av Borgund Kra verk og ca. 70 % av Nyset Steggje Kra . Overheadkostnadene kunne reduseres. Den kortsik ge
utby eevnen ville formodentlig øke. Gjennomføring av denne modellen vil kreve en endring av aksjonæravtalens formålsparagraf, noe som krever enstemmighet.
Modellen gir et enklere og mer rendyrket selskap, men har betydelig nansiell risiko. Selskapet vil være ensidig eksponert mot kra markedet. Det ville ha et begrenset utviklingspotensial
og liten involvering i de fundamentale endringer i markedet. Uten utvikling er det fare for forvitring av verdiene i denne modellen.


Avslutning av eierskapet gjennom realisering av verdier ved salg av aksjer (hele selskapet) eller selskapets
realak va bit for bit. De forutse er endringer i aksjonæravtale som krever enstemmighet blant eierne. Et naturlig mål for en slik eier ville være å selge på en måte som gir høyest mulig salgs -
inntekt. Vi vil anta at de e er å selge selskapet bit for bit, fordi det øker lgangen l betalingsvillige kjøpere. Markedet for vannkra verkene er i hovedsak o entlige norske kra selskap, men
det er mulig for private å eie inn l 1/3. Det følger av bestemmelsene i industrikonsesjonsloven. Man må anta at kra verdiene blir moderat priset. Det er to årsaker l det: Fravær av beta -
lingsvillige kjøpere (andre o entlige kra selskap har de samme kapitalu ordringer som Øs old Energi) og et pessimis sk markedssyn (forventninger om moderate kra priser). Statkra er av
konkurransepoli ske årsaker utelukket som kjøper. Rik gnok kan private eie inn l 1/3, men det er ikke en løsning for den som ønsker å selge hele selskapet.
Markedet for varmeanleggene er begrenset, og har antakelig liten betalingsvilje. Markedet for vindkra ak va er l stede, og er antakelig fair priset. Utenlandske nansielle aktører har vist
stor interesse for vindkra .


Et mulig anslag for total salgsverdi er verdijustert egenkapital beregnet av Deloi e (3,4 milliarder kroner). Hvis eierne samlet skulle velge å selge selskapet, ville første skri være å be styret
planlegge salgsprosessen og innhente lbud fra nansielle lre eleggere. Kun et gjennomført salg ville gi fasit for hvilken verdi et salg kunne lføre eierne.


Denne eieren vektlegger et langsik g eierskap med mål om utvikling av verdiene i selskapet, og ikke kortsik g
utby e alene. Verdiutviklingens mål er et maksimalt forsvarlig langsik g utby e. Dri en skal ha høy produk vitet, og all utvikling skal være målre et og med klare forretningsmessige mål,
basert på selskapets kompetanse og posisjoner. Eieren er ikke hellig på eierskap og struktur: Salg av deler av selskapet, fusjoner, allianser og eventuelle nye medeiere er verktøy som i en
gi situasjon kan beny es for å utvikle verdiene videre. Modellen skaper et selskap som ligger te opp l den plan for selskapet styret har i dag. Den kan realiseres uten formelle endringer i
aksjonæravtale eller vedtekter.


SAM F U N N SEI E R E N


VE R DI EI E R E N


U TB YTTE EI E R E N


SE LG E R E N
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Hvordan løse det hvis noen
av eierne ønsker å selge?
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Styrets perspek v er selskapets beste uanse hvem som eier. Det presiseres at styret ikke gir noen anbefalinger basert på energipoli kk
eller andre vurderinger eierne må e legge l grunn.


Det er 3
salgsscenarier:


Om noen av eierne ønsker å selge seg ut, er det mulig å realisere? Det enkleste er å selge aksjene til kommuner eller fylkeskommunen i Østfold, men det er neppe et realis -
tisk alternativ. Salg ut over det reiser problemstillinger av juridisk og nansiell art, i tillegg til energipolitiske valg hos eierne.


For de eierne som ønsker å videreføre si eierskap i Øs old Energi må man nne en felles modell for eierskapet. Det har man lykkes med dligere. Styret mener at selskapet
kan skape betydelige verdier for eierne i et langt perspek v, og har ikke registrert noen stor interesse blant eierne for å selge selskapet. Selv om bare få av eierne skulle være


interessert i salg, bør alterna vet belyses. At salgsalterna vet har stor plass i meldingen, gir ikke u rykk for noen prioritering av de e alterna vet.
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ALL E VI L S E LG E E N LI K
AN D E L AKS J E R


Gjennomførbart
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Komplisert


N OE N VI L EI E,
NOE N vil selge


Alle eierne vil selge


Gjennomførbart
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Hvordan løse at eierne ser
for seg ulike eierroller?
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Det som er utfordrende med en salgsprosess i Østfold
Energi er at selskapet eier vannfall som ved omsetning
krever konsesjon etter industrikonsesjonsloven. Også
selskapets aksjonæravtale og vedtekter må endres,
og det er sterke ertallskrav. I praksis må det være full
enighet blant aksjonærene om endringene.
Industrikonsesjonsloven setter strenge grenser, og den
kan ikke endres av eierne. Innenfor rammene av loven
kan eierne endre aksjonæravtale og vedtekter.


Scenario 1 (alle eiere vil selge alt) kan greit gjennom -
føres, dersom det er enstemmighet blant eierne. Men
merk at kjøperen må være et offentlig norsk selskap.
Dog kunne en ikke-offentlig eier inneha inntil 1/3 av
aksjene. Med et salg bit for bit ville industrikonsesjons -
lovens begrensninger kun gjelde vannkraftverkene i
selskapet.


Et eksempel belyser de e temmelig kompliserte forholdet:


Aremark eier i dag 1000 aksjer i selskapet, mens fylkeskommunen eier 35000. E er konvertering l A- og B-aksjer vil de to eie:
Aremark 333 A-aksjer 667 B-aksjer Samlet eierandel 1,43 %
Fylkeskommunen 11 667 A-aksjer 23 333 B-aksjer Samlet eierandel 50,00 %


Hvis fylkeskommunen og Aremark by et aksjer med by eforhold én A-aksje mot to B-aksjer, ville man ende opp med følgende:
Aremark 667 A-aksjer 0 B-aksjer Samlet eierandel 0,95 %
Fylkeskommunen 11 333 A-aksjer 24 000 B-aksjer Samlet eierandel 50,48 %


Scenario 2 (alle eiere med lik andel) kan også gjen -
nomføres, og eierne ville sitte igjen i selskapet med
lik reduksjon i eierandel.
I en slik løsning kunne inntil 1/3 eies av private,
også utenlandske eiere er tillatt inntil 1/3. Scenario
2 ville ikke løse noe for de aksjonærer som ønsker
å realisere alle sine verdier.


Scenario 3 har en tilleggsdimensjon. Dersom for
eksempel 10 % av aksjonærene ønsker å selge
og kk selge denne posten til høystbydende, ville
de gjenværende eiere sitte igjen med aksjer med
begrenset rådighet. Aksjonærer som selger først
vil derfor ”skumme øten”, fordi den ”frie tredje -
delen” (som kan selges til private) må forventes å
være mer verdt enn resten av aksjene. I praksis må
det derfor forhandles mellom aksjonærene om en


fordeling av gevinsten ved tidlig salg. En forhand -
lingsløsning vil for alle praktiske formål først kreve
enstemmighet (for å endre aksjonæravtalen).
En mulighet ville være å konvertere 1/3 av aksje -
ne til A-aksjer som kunne selges fritt, mens de
resterende 2/3 B-aksjer måtte eies 100 % av offent -
lige eiere. Det ville bety at hver eier kk konvertert
1/3 av sin aksjebeholdning til fritt omsettelige aksjer.
Dersom aksjonærene var enige om det kunne det
også tilrettelegges for bytte av B-aksjer mot oppgjør
i A-aksjer, formodentlig slik at den omsettelige A-ak -
sjen ville bli høyere verdsatt. Den eier som ”solgte”
A – aksjer ville øke sin eierandel i selskapet, mens
den som ”kjøpte” A-aksjer ville få redusert eieran -
del, men fullt omsettelige aksjer.


Aremark ville få fullt omsettelige aksjer og kunne
realisere sine verdier gjennom salg.
Et slikt kontantfritt aksjebytte kunne vært bygget
som en avtalt transaksjon som ble forhåndgod -
kjent av alle eierne, eller gjennom en form for


auksjon etter et forhåndsgodkjent regelverk.
Konklusjonen er at det er mulig å endre eier -
skapet i selskapet. Man må imidlertid kom -
me frem til en omforent løsning mellom ak -
sjonærene, og i praksis kreves enstemmighet.


Hensynet til eierskapsbegrensningene i vann -
fallskonsesjonsloven (tidligere betegnet som
industrikonsesjonsloven) vil sette rammene for
hva som er mulig å få til.
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5. STYRETS RÅD TIL EIERNE
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Øs old Energi er i en god posisjon
Selskapets dri s- og utbyggingskompetanse på
vannkra , vindkra og varme er grunnlaget for gode
økonomiske resultater. Selskapet har en ny strategi,
organisasjonen er trimmet, lpasset endrede omgi -
velser og re et inn på forretningsutvikling.
Det er god kostnadsbevissthet og kommersiell inn -
s lling i selskapet.


Det er særlig sterk prosjektutviklingskompetanse i
selskapet og deleide selskap. Utvikling av prosjekter
for salg l utenlandske investorer er en ak vitet hvor
man kan vise l gode resultater. Eksempler er NGK
Utbygging (småkra , 25 % eierskap) og Zephyr (vind -
kra , 50 % eierskap).


Det er videre ta ini a v på områder som hydrogen
og teknologi for strømsalgsmarkedet.


Selskapet er også partner i NCE Smart Energy i
Halden og samarbeider nært med Fredrikstad Energi
om utvikling.


Det grønne ski et gir e er styrets mening betyde -
lige utviklingsmuligheter for et selskap som Øs old
Energi.


Vik ge suksesskriterier
Det er vik g å oppre holde og forsterke kompetan -
sen i organisasjonen - verdien ligger først og fremst i
de ansa e.


For selskapet er det et mål å levere utby e i tråd
med utby epoli kken, og at avkastningen over d
skal forsvare salgsverdien: Det skal lønne seg å eie
selskapet.


Skjerpede økonomiske mål bidrar også l god res -
sursutny else og l samfunnets produk vitet.


God leveringssikkerhet og -kvalitet samt god forvalt -
ning av miljøet, må oppfylles som en del av sam -
funnskontrakten.


Sterk ledelse er vik g, både administra vt, faglig og
i styret. Men en omforent eierstrategi med vekt på
ak vt eierskap og langsik g verdioppbygging, er det
vik gste suksesskriteriet.


Eierskap
Det er opp l eierne selv å ta avgjørelser om hvem
som skal eie selskapet. Dersom eierne ønsker å legge
l grunn ulike eiersyn må det gjennomføres en pro -


sess som sikrer en omforent eierstrategi.
Meldingen skisserer en mulig prosess for å løse det
spørsmålet at noen av eierne skulle ønske å selge
sine aksjer i Øs old Energi.


Styret ber derfor eierne om:
Å ta s lling l styrets grunnleggende strategi og syn
på langsik g utvikling.


Å ta s lling l hvilken eiermodell, eller kombinasjo -
ner av eiermodeller, som foretrekkes.


Styret mener Østfold Energi utfører et viktig samfunnsoppdrag, og at selskapet har betydelige verdier og interessante
utviklingsmuligheter. Energimarkedet er i endring, og selskapet er i en god utgangsposisjon. Målet er avkastning, langsiktig
verdioppbygging og utbyttekapasitet.
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Styret ber derfor eierne om:


Å ta s lling l styrets grunnleggende
strategi og syn på langsik g utvikling.


Å ta s lling l hvilken eiermodell,
eller kombinasjoner av eiermodeller,
som foretrekkes.







Om behandlingen av meldingen
Meldingen er ikke et dokument som skal vedtas eller
forkastes. Det er ment som et bakgrunnsdokument
for eierne når de skal fastlegge en ny eierstrategi.


Styret vil også re e oppmerksomheten mot de ”frie
innspillene” l meldingen. Det er uredigerte bidrag
fra kjente ressurspersoner på historie, energipoli kk,
nans- og energimarkeder og eierskap. E er styrets


mening ny g og interessant bakgrunnssto .
Meldingen legges frem for eierne i et eierseminar 6.
mars 2017. Den er da på forhånd sendt l Oslo Børs,
i tråd med reglene for obligasjonsmarkedet, hvor
Øs old Energi har lån. Meldingen kan dere er be -
handles som et o entlig dokument.


Styret lbyr at selskapet kan s lle i møter i kommu -
nestyrer og i fylkes nget for å redegjøre for meldin -
gen.


Det er også etablert en egen hjemmeside for mel -
dingen, www.frem densenergiselskap.no , for å
gjøre det enkelt for eierne å laste ned dokumentet.
Hjemmesiden vil også inneholde annet sto om
selskapet, resultater fra behandlingen hos eierne,
med mer.


Det kan være krevende å forene 14 ulike eiere, men
Øs old Energi har en god historie når det gjelder
samlende eierprosesser. En avklart og omforent
eierstrategi er en avgjørende forutsetning for at sel -
skapet kan konsentrere sin innsats om å skape nye
verdier for eierne.
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6. F RI E I N N S PI L L
Østfold Energi har invitert sentrale folk innen bransjen til å komme med innspill som er relevante for eierskapsdiskusjonen. De er
ikke revidert av oss og står dermed helt og fullt for skribentens egen regning. Innleggene dekker et vidt spenn, både faglig og ener -
gipolitIsk. Summen av dem er ikke nødvendigvis balansert, men vi føler at lerretet er spent godt ut. Det anbefales som bakgrunns -
stoff til selve eiermeldingen. God lesning!


Professor
Handelshøyskolen BI
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En annerledes historie – og en
annerledes fram d?


Lars Thue Mats A. Kirkebirkeland
Rådgiver
Civita


Kan det o entlige være en
god kapitalist?


Øs old Energis muligheter i
kapitalmarkedet


Ove Gusevik
Leder Corporate Finance
Swedbank Norge


46 50
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Marius Holm
Administrerende direktør
Zero


Fornybar kra er fundamentet
i det grønne ski et


Professor
NMBU


Frem dig lønnsomhet i norsk
vannkra produksjon: Hvilke
faktorer blir avgjørende?


Torjus Fosland Bolkesjø espen fossum
Partner
Thema Consulting Group


Økt verdiskaping s ller nye krav
l kompetanse i selskapene og


hos eierne


58 60 64
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De e notatet forsøker å gjøre for da
relevant for diskusjonen om Øs old
Energis fram d. Historisk kunnskap kan
bidra l strategiske diskusjoner på minst
tre måter.
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For det første kan den utvide tidshorisonten for
diskusjonen. Viktige beslutninger tas ofte ut fra en
forestilling om at omverdenen i hovedsak vil være
den samme som i beslutningstidspunktet, eller at ut -
viklingen vil fortsette å gå i samme retning. Historien
viser imidlertid både kontinuitet og betydelig brudd
og endringer over tid.


For det andre kan historisk kunnskap utvide reperto -
aret av løsninger, eller forståelsen av det mulighets -
rommet, som beslutningstakerne har til rådighet.
At mye av dagens økonomisk-politiske tenkning
er inspirert fra Adam Smiths bok «Nasjonenes
velstand» fra 1776 og liberalismen på 1800-tallet,
antyder at det kan være mye å hente fra fortidas
politisk-økonomiske organisasjonsformer.


For det tredje har historie en menings- og identitets -
dimensjon. I diskusjonen om eierskapet til vannkraf -
ten har denne særlig kommet til uttrykk gjennom
bruken av begrepet «arvesølv».
Innspillet vil trekke på alle disse tre punktene, men
begynner med en kort gjennomgang av Østfolds
energihistorie.


En annerledes historie
Østfolds energihistorie skiller seg fra historien i alle
andre fylker. For det første har det offentlige enga -
sjementet vært langt mindre enn det som har vært
regelen i landet for øvrig. For det andre har det vært
en åpenhet for utenlandske interesser som heller
ikke har vært vanlig hos offentlige eiere av kraftfore -
tak. For det tredje har langvarige kon ikter bidratt til
at fylkets kommuner ikke har opptrådt samlet gjen -
nom Østfold Energi.


Trolig har særlig tre forhold bidratt til fylkets sær -
egenheter: Glomma med sine store vannkraftressur -
ser, industrien knyttet til dette vassdraget og nærhe -
ten til Sverige.


Første formative periode 1900-1974
Med sine store vannmengder har elvekraftverkene i
Glomma åpnet for stor kraftproduksjon, men de har
vært kostbare å bygge ut. Glommas sentrale vannfall
i Østfold ble derfor tidlig kjøpt opp av kapitalsterke
interesser, som Borregaard og Hafslund. De to
tunge offentlige aktørene E-CO Energi og Statkraft
eier Solbergfoss, mens noen mindre kraftverk eies


av Akershus Energi. Også Østfold Energi eier og er
medeier i noen mindre kraftstasjoner i fylket.


Den første formative perioden i Østfolds energiforsy -
ning, årene fram til 1974, var preget av privat kraft -
produksjon og engrossalg på den ene siden og kom -
munal distribusjon og videresalg til «abonnenter» på
den andre. I motsetning til en rekke andre kommuner
og fylker der vannkraften var mindre attraktiv for
storindustri, ble kommunene i Østfold tidlig avhengig
av forsyning fra privat eide kraftverk, første og fremst
Hafslunds. Hafslund har hele veien vært den sentrale
leverandøren til industri i fylket, og har vært eier av
regionalnettet. De kommunale elverkene i bygd og
by i Østfold distribuerte og solgte kraften fra Hafslund
til alminnelig forsyning i kommunene.


Andre formative periode 1974-2000
I perioden fra 1960-tallet og fram til tidlig 2000-tallet
utviklet energiforsyningen i Østfold seg i retning av
en mer tradisjonell, offentlig basert organisasjons- og


E n an n erl ed es h i stori e -
og en an n erl ed es frem ti d ?
Dette innspillet forsøker å gjøre fortida relevant for diskusjonen om Østfold
Energis framtid. Historisk kunnskap kan bidra til strategiske diskusjoner på
minst tre måter.


lars thue
professor, handelshøyskolen bi
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eierform. Utviklingen gikk i ere stadier. Den såkal -
te Smaalensoverenskomsten sikret Østfold rimelig
kraft fra Hafslund i 60 år, fra 1914 til 1974. Også
andre kontrakter mellom Hafslund og de kommunale
elverkene gitt ut på omtrent samtidig. I god tid før
dette var fylkets elektrisitetsstyre i gang med å sikre
Østfold alternativ forsyning. I 1974 ble Borgund Kraft -
verk i Lærdal satt i drift, samtidig som fylket opprettet
Østfold Kraftforsyning for å drive dette og eventuelt
nye kraftverk.


Neste milepæl var etableringen av Østfold Energi -
verk i 1988, som en fusjon mellom Østfold Kraftfor -
syning og en rekke kommunale energiverk. Selv om
noen kommuner, med Fredrikstad i spissen, valgte
å stå utenfor denne fusjonen, var elforsyningen i
Østfold i ferd med å passe langt bedre inn i «norsk


standard». Et element i denne offensiven var forsø -
ket fra åtte energiverk, deriblant Østfold Energiverk,
om å kjøpe energidelen av Hafslund i 1995. Noe som
ble avslått av styret. Året etter la Østfold Energiverk
inn et bud på Fredrikstad Energiverk. Men også der
sa styret nei. Østfold Energiverk tok i 1997 navnet
Østfold Energi.


Tredje formative periode 2000-2016
Markedsreformen og liberaliseringen av kraftforsy -
ningen som begynte med vedtaket av energiloven
i 1990 kk ikke umiddelbart store virkninger på
utviklingen i Østfold. Eieren åpnet for en forsiktig
utbyttepolitikk og selskapet satset på kunder i andre
deler av landet enn Østfold. Men i år 2000 ble den
offensive satsingen brått avsluttet, etter en periode


med svært lave kraftpriser og redusert inntjening.
Svenske selskaper som Vattenfall og Sydkraft og n -
ske Fortum syntes å se Østfold som et mulig broho -
de inn i Norge. Fra 1995 hadde Østfold Energi også
hatt nære samarbeidsrelasjoner til Örebro Energi AB.
Men allerede i 1996 ble dette selskapet overtatt av
svenske Sydkraft.
I år 2000 kk svenske Sydkraft kjøpe 49 prosent i
Østfold Energi Nett og Østfold Energi Kraftsalg. De
resterende eierandelen i disse to selskapene ble
solgt i 2003 sammen med Østfold Energi Entrepre -
nør og Østfold Elsikkerhet. Østfold Energi var endt
opp som et rent produksjonsverk, på samme måte
som Oslos E-CO Energi.
Innenfor rammen som produksjonsselskap for elek -
trisitet og varme har imidlertid Østfold Energi ekspan -
dert betydelig, med eierandeler i nye vannkraftverk,
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vindkraftverk og i fjernvarme.
Etter at tyske E-ON overtok aksjemajoriteten i
Sydkraft, ble disse enhetene solgt til nske Fortum
i 2003. Endringene i konsesjonslovgivningen i 2008
satte klare begrensinger for utenlandsk eierskap i
norske kraftverk. Dette har trolig bidratt til at Fortum
også solgte sine eierandeler i nettet i Østfold til Haf -
slund i 2014.


Offentlig og privat eierskap i Østfold
I dag er balansen mellom offentlig og privat i Øst -
folds energiforsyning fortsatt klart i favør av privat
eierskap: På omsetning av kraft er private selskap
nesten enerådende. Hafslund er, dels direkte og dels
gjennom Fredrikstad EnergiSalg, trolig den største
leverandøren av strøm i fylket, med Fortum på en


antatt andre plass. Men også andre leverandører,
som Fjordkraft, Gudbrandsdal Energi og Norges-
energi spiller en rolle. Kontoret til omsetningsselska -
pet Fortum i Norge ligger i Sarpsborg, mens Fred -
rikstad EnergiSalg har kontor i Fredrikstad. Alle de
øvrige selskapene har sine administrasjoner utenfor
Østfold.


Hafslund dominerer innen nett
Hafslund Nett eier og driver 132-33kV regionalnettet
i Østfold, med noen svært få unntak. Også distribu -
sjonsnettet i Østfold er i hovedsak kontrollert og eid
av Hafslund. Hafslund hadde også overtatt Fortums
35 prosent eierandel i Fredrikstad Energi Nett. Disse
aksjene ble solgt tilbake til Fredrikstad Energi i 2015.
Men Hafslund eier samtidig 49 prosent av aksjene i


Fredrikstad Energi.
Trøgstad Elverk og Rakkestad Energi er to små
nettselskap som fortsatt driver sine lokale nett. Men
Hafslund Nett eier 49 prosent av Trøgstad Elverk og
33 prosent i Rakkestad Energi. Før øvrig har Stat -
nett et svært viktig knutepunkt i Østfold, gjennom sin
transformatorstasjon på Hasle.


Produksjonen av kraft i Østfold ligger godt under for -
bruket. Kraftforbruket i Østfold var på i gjennomsnitt
6,3 TWh i årene 2008 til 2010. Tradisjonelt har den
kraftintensive industrien vært en betydelig forbru -
ker. Viktige deler av denne industrien er nedlagt de
siste årene, men fortsatt er Borregaard Industries og
Norske Skog Saugbrugs betydelige kraftkonsumen -
ter. Østfold Energi produserer i gjennomsnitt 2 TWh i
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året. Det betyr at knapt en tredjedel av forbruket pro -
duseres av fylkets offentlige kraftforetak. Samlet er
den totale kraftproduksjon av kraftstasjoner i fylket,
iberegnet storprodusenten Hafslund og E-CO Energi/
Statkraft noe mindre enn forbruket.


En annerledes framtid?
Når eierne av Østfold Energi skal ta stilling til hvilken
rolle kommuner og fylket skal ha i den framtidige
kraftforsyningen i området, bør spørsmålet drøftes i
lys av hvilken tillit man har til at eventuelt andre insti -
tusjoner kan ivareta en sikker forsyning av kraft.


I ulik grad i hver av de tre periodene har myndig -
hetene, Østfolds kommunale og fylkeskommunale
myndigheter og markedet bidratt til fylkets forsyning.
Fra 1914 var myndighetenes bruk av konsesjonsbe -
stemmelsene i loven om elektriske anlegg viktig for å
sikre kraftforsyningen til Østfold gjennom Smaalens -
overenskomsten. Men overenskomsten var også et
resultat av påtrykk fra fylket. Allerede et stykke ut i
den første formative perioden begynte kommunene
å overta deler av distribusjonen fra Hafslund, og fra
slutten av 60-tallet kom altså også fylkeskommunen
aktivt med. Særlig fra rundt år 2000 har så tilliten til
markedet fått langt større betydning.


Tilliten til markedet og myndighetenes regulering av
dette, har ført til at motivet for det kommunale eier -
skapet har beveget seg fra en infrastruktur-orientert
til en mer nansielt orientert motivering. Eierskapet
skal ikke først og fremst sikre kommunenes hushold -
ninger og næringsliv en stabil forsyning av elektrisk
kraft, men en stabil inntektsstrøm som kan brukes til
ulike andre kommunale oppgaver.


Her ligger det gjemt to spørsmål om framtiden. Vil
det regulerte markedet også i framtiden sikre Øst -


folds husholdninger og næringsliv en sikker forsyning
av rimelig kraft, uavhengig av kommunalt og fylkes -
kommunalt eierskap?


Og: Vil eierskapet til Østfold Energis kraftressurser
fortsette å gi stabile inntekter til kommunene og fyl -
keskommunen i framtiden?
Det første spørsmålet, om stabil forsyning av rimelig
kraft, er trolig det mest kritiske. En kontinuerlig trend
gjennom hele energiforsyningens historie har vært
den geogra ske ekspansjonen av strømnettet, fra
lokalt til regionalt, nasjonalt, nordisk og europeisk.
Parallelt har den politiske kontrollen over og regu -
leringen av kraftforsyningen gått i samme retning.
Den norske kraftforsyningen har de siste årene vært
inne i en europeisering, både gjennom de materielle
nettkoblingene og ved at EUs myndigheter og politikk
får avgjørende betydning for reguleringer og mar -
kedsutforming.


Får vi en oppmykning av konsolideringsmodellen fra
2008, kan kombinasjonen av utenlandsk eierskap i
norske kraftverk, mulig privat og utenlandsk eierskap
til kablene og nettforbindelsene til utlandet sammen
med EU-reguleringer tenkes å være en trussel mot
sikkerheten for levering av rimelig kraft også til
Østfolds husholdninger og næringsliv. Store kraftkon -
sumenter på kontinentet kan kjøpe seg inn i norske
vannkraftverk for å sikre egne bedrifter elektrisitet til
priser som ligger under spotmarkedet. I kjølvannet
av økende nasjonalisme og krav om proteksjonisme
også i Europa, er det heller ikke sikkert det europeis -
ke kraftmarkedet vil bevege seg videre mot et mer, i
økonomisk forstand, perfekt marked.


Internasjonale spenninger kan også bidra til at
hensynet til nasjonal og regional forsyningssikkerhet
skaper betydelige imperfeksjoner i markedet. Og det
er de store EU-landene og de tyngste industrielle
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interessene som vil ha størst inn ytelse over utfor -
mingen av det europeiske markedet.


Gitt et slikt scenario, vil det fortsatt å beholde 100
prosent eierskap til Østfold Energis kraftressurser
representere den mest robuste løsningen. Usikker -
heten om framtiden kan også være en grunn til å gå
tyngre inn som industriell eier både av produksjon,
nett og omsetning. Det digitale skiftet i bransjen
synes å vise at det også ligger synergier i samvirket
mellom disse tre funksjonsområdene.


Samtidig er det lite som tyder på at dette vil repre -
sentere en trussel mot en langsiktig og stabil inn -
tektsstrøm for eierne. Kortsynthet når det gjelder
vurderingen av prisutviklingen på strøm bidro til at
mange offentlige eiere solgte seg ned eller ut av
energiverk og kraftforetak rundt år 2000. De siste
årene har igjen kraftprisene vært lave, og fått kom -
munale eiere til å diskutere salg. Den siste prisopp -
gangen, sammen med planene for innstramming av
kvotemarkedet etter 2020, skulle tilsi at vannkraften
kan fungere som en slags Sareptas krukke i tiårene
som kommer.


En slik mulig offensiv og industriell strategi vil trolig
kunne hente noe inspirasjon og lærdom fra den an -
dre formative perioden i Østfolds energiforsyning, da
det offentlige engasjementet økte. Nasjonalt var hele
etterkrigstiden, fram til slutten av 1980-tallet, preget
av et utstrakt samarbeid i de este bransjer, også i
kraftforsyningen. I Østfold samarbeidet kommuner
med kommuner og kommunene med og gjennom
fylket.
Samtidig var energiverkene sett på som samfunnsin -
stitusjoner. De skulle ikke bare forsyne husholdnin -
ger, offentlige institusjoner og næringsliv med sikker
og rimelig kraft, men også bidra til lokal og regional
distriktspolitikk og sysselsetting. Fagforeningene var


sterke og bidro til at de ansatte kk sitt – og av og til
vel så det.


Liberaliseringen og konkurransen i den tredje forma -
tive perioden har ikke bare bidratt til å redusere det
offentlige engasjementet i deler av energivirksom -
heten, den har også gjort det vanskeligere å få til
et kommunalt samarbeid. Forholdet mellom Østfold
Energi og Fredrikstad Energi er ett eksempel på det -
te. At eierkommunene kan ha ulike interesser, ønsker
for sitt eierskap i Østfold Energi er et annet.


På den annen side har konkurranse og krav til effek -
tivitet bidratt til å skjerpe innovasjon og endringsvil -
lighet i bedriftene. Så både i den andre og den tredje
formative perioden ble det gjort verdifulle politiske,
økonomiske og organisatoriske erfaringer som er
verdt å ta med seg videre.


Arvesølv
Som nevnt i innledningen, har historien også en
menings- og identitetsdimensjon, som blant annet
kommer til uttrykk gjennom henvisningen til at de of -
fentlige vannkraftverkene representerer «arvesølvet»
vårt. «Arvesølv» er den hyppigst brukte retoriske -
guren i diskusjonen om eierskapet til norsk vannkraft,
og den brukes også i debatter om eierskap til andre
ressurser.


Tre kvaliteter ved det egentlig arvesølvet synes å
ha særlig relevans for diskusjonen om eierskapet til
vannkraften: Arvesølvets sterke tilknytning til en sosial
enhet, dets økonomiske verdi og dets forhold til tid.
Disse tre egenskapene henger nær sammen og for -
sterker hverandre. Østfold Energi har eierskap både i
vannkraftverk, vindparker og varmesentraler, men det
er vannkraftverkene som passer best til karakteristik -
ken «arvesølv». Det er Borgund Kraftverk, med sine
to kraftstasjoner og betydelige reguleringsanlegg.


Fylkeskommunene og Østfold Energis eierkommuner
er de enhetene som er bærer av eierskapet til dette
arvesølvet. Vannkraftverkene har betydelig økono -
misk verdi, og utgjør brorparten av Østfold Energis
verdijusterte egenkapital på rundt 4 milliarder kro -
ner. Historien om kraftverket i Borgund går tilbake
til annen halvdel av 1950-tallet, da Østfold fylkes
elektrisitetsnemnd begynte å se etter muligheter for
en eventuell kraftutbygging som kunne erstatte for -
syningen fra Hafslund. Gjennom et fylkestingsvedtak
i desember 1960 ble fylket eier av fallrettighetene i
Lærdal.


Selve utbyggingen av Borgund kraftverk foregikk i
hovedsak på 1970-tallet. Deretter har det foregått
et kontinuerlig arbeid med drift og vedlikehold av
kraftverket. Store verdier har altså over lang tid vært
knyttet til de 13 eierkommunene og Østfold fylkes -
kommune.


Oppfatningene av hva kommunenes og fylkeskom -
munen er og hva de bør være, er knyttet til hva de
har gjort og til det som framstår som synlige symbo -
ler på disse enhetenes karakter og identitet. De ma -
terielle, kulturelle og historiske verdiene som Østfold
Energi har i sine vannkraftverk er et arvesølv å være
stolt av. Og arvesølv skal normalt verken selges eller
leies ut. Selv om det alltid vil være en forsikring mot
riktig vanskelige tider.


Men selv om Østfold Energis eiere beslutter å
beholde sine vannkraftverk, vil fylkets kraftforsyning
fortsette å være «annerledes» sammenliknet med
det meste landet for øvrig. Og det vil trolig være riktig
å vurdere muligheten for en mer ekspansiv utvikling.
Ikke for at det er et mål i seg selv at Østfold skal bli
mer lik andre fylker. Men for å ha en robust plattform
for å møte mulige utfordringer i en usikker framtid.
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De e notatet forsøker å gjøre for da
relevant for diskusjonen om Øs old
Energis fram d. Historisk kunnskap kan
bidra l strategiske diskusjoner på minst
tre måter.
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På 1990-tallet feiet en privatiserings- og liberaliser-
ingbølge inn over det norske samfunnet. Det norske
kraftmarkedet ble liberalisert og store heleide selska -
per som Statoil og Televerket (Telenor) ble privatisert
og børsnotert. Samtidig som det statlige eierskapet
i de heleide industribedriftene, etter store lønnsom -
hets- og styringsproblemer, ble tilnærmet avviklet
over en 15-årsperiode fra slutten av 1970-tallet av.


Mens staten har privatisert, børsnotert og opprettet
klare retningslinjer for sitt eierskap, som baserer seg
på armlengdes-avstand-prinsippet (underforstått at
politikere/eiere holder seg godt unna selve driften av
selskapet), har det vært få endringer rundt eierska -
pet til lokale og regionale kraftselskaper – selv om
kommuner og fylkeskommuner har profesjonalisert
sitt krafteierskap betydelig de siste tiårene.


En viktig grunn til dette, som man også så i fjorårets
debatt om mulig delprivatisering av Statkraft, handler
om mye historie, følelser og konservatisme. Men det
er også mer ”rasjonelle grunner” til å være motstan -
der av privatisering av kraftressurser.


Naturressurser gir nemlig mulighet til å høste en
avkastning som er høyere enn den som oppstår i et
normalt marked. Dette kommer av at hovedverdien
fra produksjonen ikke skapes av kapital og arbeids -


kraftsressurser, slik som i produksjon av mer ”nor -
male” varer og tjenester. Innen økonomisk teori blir
disse ”ekstra”-verdiene kalt for grunnrente.


Derfor er det bred politisk enighet, også på høyresi -
den, om at ekstraverdiene (grunnrenten) fra na -
turressursene bør tilfalle samfunnet som helhet, og
ikke bare den ene aktøren som innehar eiendoms -
retten til å utnytte naturressursen – noe som også
kan karakteriseres som en form for monopolrettighet.
Norske myndigheter har derfor innført en ekstra høy
grunnrenteskatt ved utvinning av de norske petrole -
ums- og vannkraftressursene. Men fortsatt har det
offentlige store eierandeler i selskapene som utnytter
de nevnte naturressursene. Kan offentlige aktører,
som kommuner og fylkeskommuner, være inke nok
kapitalister til å forvalte disse høstingsrettighetene til
norske naturressurser?


Årsaken til at mange økonomer er skeptiske til
offentlig eierskap, og foretrekker private eiere, er en
økonomisk teori som kalles prinsipal-agent-teorien
– som omhandler forholdet mellom prinsipalen (den
som eier) og agenten (den som utfører). Teorien byg -
ger på at aktørene i økonomien og markedet hand -
ler ut fra egeninteresser og ønsker å fremme egen
vinning, i hvert fall til en viss grad. Problemet oppstår


når prinsipalen og agenten har motstridende mål.


For eksempel kan personer og grupper i bedriften
også være interessert i å maksimere egen lønn,
prestisje, jobbsikkerhet eller lignende, i tillegg til
agent-oppgavene som er å forvalte virksomheten
innen visse rammer og strategier vedtatt i styret –
som er oppnevnt og valgt av eierne (prinsipalen).


Et klassisk eksempel innen teorien er ”empire
building”, som betyr at ledelsen og ansatte, i enhver
organisasjon, ofte vil forsvare sitt eksistensgrunnlag
ovenfor prinsipalen (eieren). Da kan organisasjoner
ønske å utvikle en større og mer komplisert virksom -
het, fordi dette gjør det vankeligere for prinsipalen
(eieren) å gi en riktig vurdering av de ansattes/ledel -
sens innsats og resultater.


Særlig problematisk blir det når selskaper er eid
av det offentlige, som både er agent, ved at man
forvalter eierskapet på vegne av innbyggerne og
samfunnet (de egentlige eierne), og skal opptre som
prinsipal ovenfor agentene (de ansatte) i selskapet.


Kan d et offen tl i g e være
en g od kap i tal i st?
Muligheter og fallgruver ved offentlig eierskap av pro ttmotiverte virksom -
heter.


Mats A. kirkebirkeland
rådgiver, civita
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Risikoen for at dårlig eierstyring oppstår, øker for
hvert ledd man kommer unna den opprinnelige prin -
sipalen (samfunnet).


De siste tiårene har kraftbransjen vært preget av
hendelser som Terra-skandalen, Kraft & Kultur-sa -
ken, store tap i petroleumsselskaper, telebransjen,
kjedebutikker og en rekke andre investeringer som
kan karakteriseres som utenfor et kraftselskaps
kjernevirksomhet. I en masteroppgave skrevet ved
Universitetet i Tromsø, undersøkte studentene Egner
og Ersfjord 10 kraftselskapers avkastning og risiko
ved investeringer i henholdsvis kjernevirksomhet,
relaterte og urelaterte virksomheter for perioden
2003-2012.


Undersøkelsen viste at gjennomsnittlig avkastning
fra kjernevirksomheten var på 7 prosent, relaterte in -
vesteringer ga 3 prosent avkastning, mens urelaterte
investeringer ga en negativ avkastning på 16 prosent
for perioden. Mye kan altså tyde på at de offentlige
eierne enten var for passive, ved at ledelsen og styre
kk for mye frihet, eller at man var en for aktiv eier,


ved at man ga signaler om at kraftselskapet skal
bidra med aktiv og konkret lokal næringsutvikling
– ofte investeringer utenfor kraftselskapenes kjerne -
virksomhet.


For å unngå misforståelser: Privateide selskaper
gjør også en rekke feilinvesteringer, og offentlig eide
kraftselskaper kan også gjøre suksessfulle investe -
ringer utenfor selve kjernevirksomheten. Forskjellen
er at privat eiere har et sterkere incentiv for å kon -
trollere at agentene jobber for prinsipalens (eiernes)
interesser, ved at man selv bærer deler av den nan -
sielle risikoen. Derfor vil private eiere, i snitt, forvalte
verdier og selskaper bedre enn offentlige eiere, fordi
private eiere – som aller helst bør være tett på driften
– motvirker agent-prinsipal-problemer bedre, ved å
ha en større ”stake” i selskapets ve og vel.
Men for mange kommunalt og fylkeskommunalt eide


kraftselskaper er det ikke aktuelt å få inn private
eiere i selskapet, enten fordi man er prinsipielt imot
eller fordi det ikke er populært hos velgerne. Hvordan
kan da offentlige eiere være gode eiere og motvirke
agent-prinsipal-problemer, uten å privatisere og uten
å blande seg inne i selve driften?


Statlige myndigheter kan løse dette dilemmaet ved
å skattelegge selskaper som har naturressursrettig -
heter med en høyere skattestats (grunnrenteskatt).
På denne måten går større deler av overskuddet fra
grunnrenten direkte til statskassen, og ikke indirekte
via selskapets ledelse og styre, hvor det alltid eksis -
terer en risiko for ”sløsing” av overskuddet. Ettersom
lokale myndigheter ikke har skattemyndighet ovenfor
lokale kraftselskaper, bør man heller se på hvordan
private eiere motvirker agent-prinsipal-problemer, når
eieren selv ikke har mulighet til å være tett på driften.


Da velger mange private eiere å gi tydelige styrings -
signaler gjennom utbyttepolitikken. Ved å føre en
utbyttepolitikk, der en høy og forutsigbar andel av
overskuddet utbetales årlig til eierne, sørger man for
at ledelsen og styret får færre ressurser til rådighet.
Man ”sultefôrer” altså ledelsen og styret på en slik
måte at kun de beste og meste hensiktsmessige in -
vesteringsprosjektene blir gjennomført, og motvirker
agent-prinsipal-problemer uten å være tett på selve
virksomheten.


På den andre siden gjør kommuner og fylkeskommu -
ner seg mer avhengig av kraftutbytter for å nansiere
egen virksomhet. Men dette er et helt annet politisk
dilemma, som ikke denne teksten tar opp.
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Som eier av både produserende kraftverk, utviklingsprosjekter og bygge -
prosjekter innenfor vannkraft, vindkraft og fjernvarme er Østfold Energi et
betydelig kraftselskap i norsk sammenheng. I det følgende skal vi se nær -
mere på hvordan det nansielle kapitalmarkedet ville se på Østfold Energi
og kraftanleggene som investeringsobjekter. Hvilke mulige kjøpere ville
eventuelt vært interessert, og hvordan kan et eventuelt salg gjennomføres?


Vurderingene i denne artikkelen er basert på Swed -
banks erfaringer fra transaksjonsmarkedet for kraft-
aktiva. Swedbank er en av de aller mest aktive inves -
teringsbankene i Norden og har en spesielt sterk po -
sisjon innen kraftsektoren. Dette er en posisjon som
er bygget opp gjennom over 25 år, tidligere gjennom
meglerhuset First Securities som ble overtatt av
Swedbank i 2010. Særlig innen vann- og vindkraft
har vi unik erfaring etter å ha deltatt i nær alle de
store transaksjonene i Norge og Sverige de siste
årene. Noen av transaksjonene vi har gjennomført
det siste året inkluderer egenkapital nansieringen av
Europas største landbaserte vindprosjekt (1 000 MW
på Fosen i regi av blant andre Statkraft), emisjon og
aksjesalg i Norges største vindpark i drift (Midtfjellet,
der blant andre Østfold Energi sitter på eiersiden)
samt salg av Europas største småkraftselskap (Små -
kraft AS for Statkraft, Agder Energi, Skagerak Energi
og BKK).


Erfaringsbasen beskrevet over gir oss en svært
god innsikt i hvordan ulike investorer vurderer ulike
kraftaktiva og hvordan disse vurderingene har endret
seg over tid, samt hvordan man bør gå frem for å
sikre et mest mulig fordelaktig utfall for selger.


Innledningsvis og generelt kan vi si at fornybar
kraftaktiva, og selskapene som eier disse, er svært
populære blant investorer. Dessuten er klimaet for
salg og nansiering av kraftaktiva i Norden for tiden
faktisk svært bra til tross for lave kraftpriser. Det er
mye takket være lave renter. I tillegg er selskaper
som Østfold Energi etter vår vurdering både en
attraktiv partner som eier og motpart i transaksjons -
sammenheng. Vi konkluderer med at kapitalmarke -
det for tiden tilbyr ere gode muligheter for attraktive
transaksjoner for Østfold Energi og selskapets
nåværende eiere.


Vurderingene i det følgende forutsetter at dagens
relevante lovverk forblir uforandret. For eksempel
diskuterer vi ikke konsekvenser av mulige endringer
og tilpasninger i industrikonsesjonsloven og ei -
erskapsbegrensningene for storskala vannkraft.


Markedet for vannkraftaktiva
Vannkraftproduksjon anses som et svært attraktivt
investeringsobjekt blant både nansielle og indus -
trielle aktører. Vannkraft står nok fortsatt i en sær -
stilling blant fornybar kraftproduksjon på grunn av
sin langsiktighet og de lave driftskostnadene. Det er


generelt knapphet på vannkraftaktiva på det nordiske
markedet, noe som bidrar til å underbygge en høy
omsetningsverdi når større objekter eller porteføljer
kommer for salg.


Totalt sett har vannkraft i Norden opplevd en bety -
delig reprising det siste tiåret. I Norge, hvor det har
vært est transaksjoner, ble vannkraftproduksjon
priset i underkant av 2 NOK/kWh sent på 90-tallet og
rundt årtusenskiftet. Dette var også en periode med
relativ høy transaksjonsaktivitet. Etter et par roligere
år på transaksjonsfronten ble Trondheim Energiverk
nesten omsatt i 2005, og prisindikasjoner fra den
prosessen tydet på en prising på oppunder 3 NOK/
kWh.


I perioden 2009-2014 har det vært ere transaksjo -
ner som understøtter at det har vært en betydelig
reprising av vannkraftproduksjon der et nytt og
enda høyere prisnivå har blitt etablert. Basert på de
transaksjonene der Swedbank har detaljert innsikt
har vi beregnet de forutsetninger for kraftpris og
avkastningskrav som forsvarer transaksjonspriser
i perioden 2009-2014. Vår vurdering er at om man
tar hensyn til reduserte kraftprisforventninger så er
de seneste transaksjonene i perioden 2013-2014
gjennomført på nivåer som representerer de mest
aggressive (laveste) avkastningskravene. Gitt de
rekordlave rentenivåene vi for tiden ser i den vestlige
verden er ikke dette overraskende.


Prisingen av småkraftaktiva har variert en del
historisk, noe som har bakgrunn i store variasjoner
i blant annet kompensasjon til grunneiere, teknisk
forfatning, berettigelse til serti kater og rammevilkår.
Observerte transaksjonsmultipler bør derfor vurderes
med noe varsomhet. Den seneste tiden har gitt noen


Østfol d E n erg i s m u l i g h eter i kap i tal m arked et
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regulatoriske endringer som skal gi en positiv effekt
på prisingen av småkraftaktiva med hevet terskel for
grunnrentebeskatning og ere verk som omfattes av
serti katordningen.


Det meste av Østfold Energis vannkraftverdier er un -
derlagt industrikonsesjonsloven og begrensninger for
privat eierskap. Vi mener at de offentlig eide indus -
trielle aktørene fortsatt har stor interesse for å kjøpe
vannkraft, til tross for lave kraftpriser og svekket
investeringskapasitet i disse selskapene de siste åre -
ne. Imidlertid mener vi at det er blant de utenlandske
nansielle aktørene at den høyeste betalingsviljen


sitter. De er i utgangspunktet begrenset til å kjøpe
maksimalt 1/3. Det gir den uvanlige situasjonen at
minoritetsposter kan oppnå høyere priser enn salg
av større og kontrollerende poster til offentlig eide
aktører.


Dette forklares med den svært sterke interessen for
kraftsektoren vi ser fra nansielle investorer for tiden.
Spesielt tenker vi på investorer hjemmehørende i eu -
rosonen. Det bør imidlertid nevnes at denne interes -
sen er betinget av en viss størrelse på den aktuelle
transaksjonen. Vårt syn er at den enorme interessen
fra de nansielle aktørene er avhengig av det lave
rentenivået, og om renten skulle stige betydelig, så
vil også interessen avta eller forsvinne.


Markedet for vindkraftaktiva
Det har vært en betydelig vekst i det nordiske vind -
kraftmarkedet over de seneste årene. Veksten har til
nå først og fremst kommet i Sverige, som var tidlige -
re ute enn Norge med å introdusere vekstfremmende
tiltak som serti katordningen, «grønne» skattemessi -
ge avskrivninger og fritak fra elavgift for egenprodu -


Ove gusevik
leder corporate finance, swedbank Norge
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sert kraft. Norge ser imidlertid nå ut til å tiltrekke seg
en større andel av investeringene i vindkraft, og 2016
har vært et rekordår i Norge for vind.


Hele den europeiske onshore vindkraftindustrien har
vokst raskt de seneste årene, og det har også trans -
aksjonsaktiviteten. Fra mindre enn ti transaksjoner
i Europa i 2006 så var det totale nivået i 2014 over
150. Veksten i det skandinaviske markedet har vært
enda raskere, med en andel av det totale transak -
sjonsvolumet som har vokst fra null i 2006 til 11 %
i 2014. Denne økningen er først og fremst drevet
av økning i antall vindkraftprosjekter, internasjonale
investorer som har blitt mer komfortable med det
skandinaviske markedet, samt en metning av det eu -


ropeiske markedet med stadig høyere konkurranse
om de tilgjengelige prosjektene, noe som har drevet
investorer til å ekspandere geogra sk. Regulatorisk
stabilitet har også vært en viktig faktor for å tiltrekke
kapital til regionen.


Finansielle investorer har blitt en stadig viktigere
nansieringskilde for vindkraft. Swedbank forventer


at denne trenden vil fortsette ettersom nansielle
investorer, slik som infrastruktur- og pensjonsfond,
opplever økt til yt av kapital som følge av rekordla -
ve renter. Samtidig øker de nordiske industrielle
aktørene sitt fokus på kapitaleffektivitet ved å selge
ikke-kjernevirksomhet og sette til side kapital for


store kommende investeringer i kjerneaktivitet som
for eksempel nett. I Norge ser vi jo nå at nesten
ingen av kraftselskapene har investeringsvilje til ny
vindkraft. Realisering av verdi for kraftselskapenes
vindprosjekter er nå mer eller mindre avhengig av
utenlandske nansielle investorer.


Prisene på kraft og «grønne serti kater» har falt
betydelig over de siste årene. På den annen side så
har den andre nøkkeldriveren for prising av kraftak -
tiva, nemlig rentene, også kommet betydelig ned. Til
tross for fallende kraft- og serti katpriser så har pri -
sene på produserende vindkraftaktiva i Sverige (hvor
transaksjonene stort sett har funnet sted) vist seg
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bemerkelsesverdig stabile i området 4,0-4,5 SEK per
kWh siden 2012. Det kan altså se ut til at det fallende
rentenivået har en like kraftfull effekt på aktivaprisin -
gen som de lavere kraft- og serti katprisene.


Markedet for fjernvarmeaktiva
Fjernvarme er mindre utbredt i Norge enn mange
andre steder, og det har vært gjennomført få fjern-
varmetransaksjoner i Norge og andre sammenlign -
bare europeiske land de siste årene.


Vi ser for tiden begrenset interesse for fjernvarme
aktiva i Norge fra industrielle aktører. Veldig mange
av de nansielle aktørene med mandat til å investere


i vann- og vindkraft investerer imidlertid også i fjern -
varme. I de litt større transaksjonene innen fjernvar -
me i Norge de siste årene har det vært en nansiell
investor som har endt opp som kjøper. Det som er
utfordringen for å få god prising på fjernvarmeaktiva i
Norge har typisk vært at transaksjonene er små.


Omsetning av aksjer i mor
Et salg av aksjer i morselskapet anser vi også for å
være mulig til gode betingelser i dagens marked. Et
salg av mer enn 1/3 av aksjene vil selvfølgelig kun
være aktuelt til offentlig eide norske aktører, men
vi tror Østfold Energi sin virksomhet er av en slik
kvalitet og natur at noen interessenter vil være villige


til å betale gode priser. Dette særlig fordi en bety -
delig andel av verdiene i Østfold Energi utgjøres av
vannkraftaktiva.


På samme måte som for 1/3 salg av vannkraft disku -
tert over så tror vi at det vil være mulig å selge opp
til 1/3 av aksjene i morselskapet til nansielle aktører
med langsiktig perspektiv til gode betingelser. Det
kan være enkelte industrielle aktører som kan nne
komfort i denne rollen, men vi tror det er unntaket.
Utfordringen er at små aksjeposter (type mindre enn
5%) kan være mer vanskelig å nne en kjøper til.


Det er normalt lettere å sette høy verdi på ganske
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rendyrkede objekter, eksempelvis vann eller
vind, hvilket taler for å selge ut eller få inn part -
nere på rendyrket virksomhet. Dette taler til Øst -
fold Energis fordel, som har så mye av verdiene
i vannkraft. Det er også slik at vi oppnår høyere
verdier (på enhetsbasis – per kWh for eksempel)
for større objekter enn for små, hvilket kan gjøre
det mer aktuelt å ta inn en investor i morsel -
skapet heller enn å gjøre mindre transaksjoner
lenger ned i konsernstrukturen.


Historisk har vi sett en del skepsis i forhold til
investering i kraftselskaper som tar ikke-kom -
mersielle hensyn. Vi opplever nok at denne
skepsisen har avtatt i takt med at kraftselska -
pene har blitt mer fokuserte, men det er fortsatt
noe å være oppmerksom på.


Faktorer som påvirker verdsettelse
Potensielle kjøpere vil primært verdsette Øst -
fold Energi og selskapets eiendeler basert på
diskonterte utbyttestrømmer. Beregningsmodel -
lene vil omfatte alle kvanti serbare parametere
som forventede inntekter fra kraftsalg basert på
et anslag av middelproduksjon (samt inntekter
fra grønne serti kater og opprinnelsesgaran -
tier), samt driftskostnader, investeringsbehov,
nettkostnader, skatteposisjon, låne nansiering
og avkastningskrav. Vår erfaring er at vann- og
vindkraftaktiva som oftest blir omsatt svært nær
den teoretiske verdien fra en diskontert kontant -
strømsmodell, der antagelser rundt kraftpris og
avkastningskrav er de to viktigste verdidriverne.


I tillegg til de kvanti serbare faktorene har vi
observert at det er andre faktorer som også
påvirker verdsettelsen av kraftaktiva. Geogra ,
majoritetskontroll og tilgang på fysisk produksjon
er spesielt viktig for industrielle kjøpere, og uten
tilgang til fysisk produksjon omsettes gjerne
aksjer til en rabatt relativt til den teoretiske verd -


settelsen. Når det gjelder nansielle kjøpere er vår
erfaring at de ikke-kvanti serbare faktorene nevnt
ovenfor tillegges begrenset verdi. De vil i hovedsak
fokusere på de kvanti serbare parameterne. Ett
mulig unntak er at noen aktører vil kunne strekke
seg lengre på pris hvis investeringen kan repre -
sentere en strategisk plattform det vil være mulig å
bygge videre på.


Salgsprosess
Selv om klimaet for salg av kraftaktiva er svært
godt for tiden så kreves det at salgsprosessen
håndteres riktig for å sikre at man oppnår best
mulig pris og andre betingelser. En slik prosess
inneholder mange ulike steg, stor grad av skred -
dersøm og tar normalt mellom re og syv måneder
å gjennomføre.


Swedbank anbefaler normalt å gå relativt bredt
ut i markedsføringen for å sikre at man nner den
kjøperen med høyest betalingsvillighet for objektet
og for å sikre at et best mulig felt av potensielle
kjøpere deltar i prosessen, noe som bidrar til å
øke sannsynligheten for at optimale betingelser
oppnås. Vi mener også at man generelt skal være
forsiktig med å tro at man vet hvem som er de
beste kandidatene.


I en situasjon der Østfold Energi søker en partner
heller enn å gjøre et rent salg kan det imidlertid
være aktuelt å begrense nedslagsfeltet noe. Dette
for å sikre at Østfold Energi får en partner som vi
allerede er litt kjent med, som kjenner det nordiske
kraftmarkedet godt og som Østfold Energi således
vil være komfortabel med å ha et langvarig og tett
forhold til.


Potensielle kjøpere
Som følge av våre mange salgsprosesser de siste
årene har Swedbank vært en viktig bidragsyter til å
bygge opp kompetansen på det nordiske kraftmar -
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kedet blant internasjonale nansielle investorer.
Gjennom ere år har vi aktivt fremmet sektoren
mot internasjonale nansielle kjøpere. Godt hjul -
pet av det rekordlave rentenivået har vi obser -
vert at antall investorer med relevante mandater
har vokst fra 15-30 til godt over 100. Legger vi
til andre nansielle kjøpere samt nordiske og
internasjonale industrielle aktører, ser vi omtrent
200 potensielle investorer som aktivt ser på (og
byr på) kraftaktiva i Norden.


I vurderingen av potensielle kjøpere av hele
eller deler av Østfold Energi er det en rekke
forhold som spiller inn. Slike forhold inkluderer
for eksempel kjøpers holdning til å eie minori -
tetsposter, grad av langsiktighet, preferanser på
prosjekters utviklingsstadier, mulighet til å stille
opp med mer penger i fremtiden, eventuelle kon -
kurrerende plattformer som investor allerede er
investert i eller andre krav til struktur. I tillegg er
en del kjøpere ekskludert fra å kjøpe eierposter
på mer enn 1/3 som følge av eierskapsbegrens -
ningene i industrikonsesjonsloven.


Forholdene beskrevet over fører til at litt ulike
kjøpere vil være interesserte i de ulike mulige
transaksjonene som involverer hele eller deler
av Østfold Energi. I det følgende går vi gjennom
noen kjennetegn og trender i de viktigste grup -
pene av potensielle kjøpere.


Finansielle kjøpere
Det eksisterer en lang rekke nansielle aktører
som er interessert i å investere i kraftaktiva, og
vi tror ertallet av interessentene (bortsett fra for
transaksjoner der privat eierskap er begrenset
av industrikonsesjonsloven) vil være nansielle
aktører. Verken som partner eller som motpart
bør Østfold Energi være bekymret for nansielle
aktører.


Swedbank har gjennom ere nylig gjennomførte
salgsprosesser, og i en rekke oppfølgingsmøter,
hatt kontakt med over 100 ulike fond med fokus
på realaktiva og med kraft som en del av inves -
teringsmandatet. Dette tallet vokser stadig. Vår
erfaring mener at det er en god match mellom
nansielle og industrielle. Sagt på en annen


måte, så er virkningen av komplementære
interesser sterkere enn virkningen av «like barn
leker best».


De este nansielle investorer vil ha en nedre
grense for størrelsen på transaksjonene de gjen -
nomfører, og dette er noe som må tas hensyn til
i planleggingen av en transaksjon. Vi opplever
at investeringsmuligheter som regel begynner
å tiltrekke seg mindre interesse fra nansielle
investorer når de blir betydelig mindre enn EUR
30-50 millioner.


Gruppen av nansielle kjøpere består av ere
underkategorier. De siste årene har det vært en
betydelig fremvekst av såkalte infrastrukturfond
– fond som søker eierskap i infrastruktur som
aktivaklasse for å oppnå en moderat, men noen -
lunde trygg og stabil, avkastning. Det dreier seg
om for eksempel elektrisitetsnett, infrastruktur for
telekommunikasjon, eiendeler innen transport
og annet. De este av disse fondene inkluderer
investeringer i kraftproduksjon i mandatene, gitt
at eksponeringen mot kraft- og serti katpriser
er tilfredsstillende lav. Fremveksten av infra -
strukturfond har blitt drevet av de rekordlave
rentenivåene man har i Europa og USA, noe
som har ført til at blant annet pensjonsfond og
livsforsikringsselskaper velger å allokere en
stadig større andel til alternative investeringer
(mens eksponering mot statsobligasjoner med
svært lav avkastning reduseres tilsvarende).
Når rentene igjen begynner å stige antar vi at
denne fondsklassen vil bli mindre sentral, men
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for tiden er disse aktørene svært aggressive i jakten
på investeringsmuligheter for å få sysselsatt kapi -
tal. Disse fondene ” ommer over av penger” og har
begrensede muligheter til å sysselsette kapitalen på
en god måte.


Til syvende og sist kommer nesten all infrastruktur -
kapital fra pensjons- og forsikringsselskaper. Flere
av de norske og utenlandske pensjonsfondene gjør
også direkteinvesteringer i realaktiva innen kraft.
Dessverre er de norske pensjonsfond svært begren -
set av norske regler for eierskapsbegrensninger
i forsikringsfremmed virksomhet. Heldigvis er de
utenlandske pensjonsfondene svært interessert i
Norge, selv om interessen kk en knekk med Gass -
led-saken.


Det nnes også en rekke private equity fond med
mandater som tillater investeringer i realaktiva og
som har investeringshorisonter på 10-20 år eller
lengre. Typisk vil disse fondene fokusere på eierskap
i skog, landbruksarealer, eiendom og fornybar energi
(primært sol og vind, men også vann) – altså aktiv -
aklasser som krever en lang investeringshorisont.
Gitt de lange investeringshorisontene er det ere
av disse aktørene som ikke har et krav om å sikre
eksponering mot kraftpriser.


Family of ces (familieformuer) og andre investormil -
jøer har også vist appetitt for kraftaktiva de siste åre -
ne. Selv om avkastningen fra kraftaktiva kanskje ikke
er den høyeste, så har langsiktigheten og tryggheten
en sterk appell. Størrelse er imidlertid en viktig utfor -
dring. Det er svært få family of ces i Norden som kan
allokere ere hundre millioner til ett investeringscase.
Internasjonalt er det ere.


Industrielle investorer
Det generelle bildet er at appetitten og betalingsviljen
for kraftaktiva for tiden er større blant de nansielle
aktørene enn blant de industrielle aktørene, og at det


er blant de nansielle det er mest sannsynlig å nne
kjøpere. For vannkraften med eierskapsbegrensnin -
ger er situasjonen selvfølgelig en annen, men vi tror
på den annen side at appetitten for storskala vann -
kraft er stor blant de industrielle investorene som
ikke er omfattet av disse begrensningene.


Det er slik at industrielle typisk forventer en rolle i
driften, og dersom Østfold Energi forventer å sitte på
en typisk majoritetskontroll i et felleseid selskap, så
er det mer utfordrende å nne en industriell partner.
Med unntak av større eierandeler i storskala vann -
kraft, så tror vi det er mest sannsynlig å få napp
internasjonalt blant de industrielle.


Børsnotering
En børsnotering er faktisk også et alternativ for Øst -
fold Energi. Børsnoterte selskaper med tilsvarende
virksomhet som Østfold Energi, som for eksempel
Hafslund, oppnår for tiden svært god prising i aksje -
markedet. Generelt tror vi at ere selskaper innen
fornybar kraft vil nne veien til børs fremover.


Konklusjon
Etter å ha jobbet aktivt med salg av kraftaktiva i
Norden i 25 år kan vi konstatere at det aldri har vært
et mer attraktivt tidspunkt å selge eller utstede aksjer
på: Det ekstremt lave rentenivået i Europa har ført til
en nesten desperat jakt på avkastning blant pen -
sjonsfond og livselskaper, og en økende andel av ka -
pitalen allokeres til unoterte investeringer i fornybar
energi. Justert for at kraftprisene de siste årene har
vært relativt svak har vi oppnådd rekordhøy prising i
alle de salgsprosessene vi har gjennomført – avkast -
ningskravene har med andre ord aldri vært lavere.
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Alle land har fossil energibruk som må fases ut frem
mot midten av dette århundret. Det må til dersom vi
skal komme til nullutslippssamfunnet og unngå ska -
delig global oppvarming.


En ting er å erstatte fossil kraftproduksjon med kjen -
te, fornybare alternativer som sol og vindkraft. Vi må
også nne utslippsfrie alternativer for all transport og
i alle industrigrener.


La meg ta Norge som et eksempel. Til tross for at vi,
ulikt nesten alle andre land, har et tilnærmet utslipps -
fritt kraftsystem i dag, har vi likevel rundt 170 TWh
fossil energibruk som må fases ut. Siden ingen vil
fase ut energi før alternativet er fysisk tilstede til kon -
kurransedyktig pris, trenger vi å bygge mye fornybar
energi både i Norge og verden.


Parisavtalen ble en suksess. Og den medførte en
tydelig kursendring i internasjonal klimapolitikk.
Man har forlatt forhandlingsbordet der man satt og
forhandlet om en felles – og dessverre, utopisk –
global løsning, og i stedet bedt alle land melde inn
hva de kan bidra med for å kutte utslipp. Foreløpig
er det meldt inn for lite til å hindre skadelig global
oppvarming, men nå kan de klimaambisiøse landene
bestemme takten, ikke sinkene.


Når jeg er optimistisk med tanke på å løse klimaut -
fordringen hviler det særlig på to ting; det voldsomme
prisfallet på fornybar energi, og den gryende teknolo -
gieksplosjonen av nullutslippsteknologier.


Utgangspunktet for optimismen innen fornybar ener -
gi, er de raskt fallende kostnadene i solkraft, vind -
kraft og batterier. Sol produseres nå til under 30 øre/
kWh, billigere enn nye fossile kraftverk, og vind ligger
ikke langt bak. Veksten er eksplosiv. Mens norske
myndigheter forholder seg til IEAs scenarier som
skulle tilsi null vekst i markedet for nye solceller og
vindturbiner, har markedet levert tosifret årlig vekst.


Økningen i solenergiproduksjon vil i år bli 25 prosent
større enn i fjor. Intet tre kan vokse inn i himme -
len, men om veksten i solcellemarkedet faller til 10
prosent, vil sola i 2050 likevel gi oss to ganger mer
energi enn kullkraft gjør i dag.


Prisen på batterier til elbiler har falt raskere enn selv
de mest optimistiske av oss torde håpe på, og vil
trolig gjøre elbiler økonomisk attraktive uten ster -
ke incentiver i løpet av få år. Når prisen på sol og
batterier faller så mye som det gjør vil ere nne det
attraktivt å bli sin egen strømprodusent. Vi kan få en
sterk fremvekst av desentralisert energiproduksjon
i land som i dag har svakt eller manglende sentralt
strømnett. Også i Sør-Norge er mulighetene for
solenergi gode, og norske kraftselskaper gjør lurt i å
forberede seg på dette.


I transportsektoren er batteriteknologien avgjørende.
Elbilpolitikken og fremveksten av stadig bedre elbiler
gir ringvirkninger til resten av transportsektoren, og
de første batteridrevne lastebilene ruller nå på
veiene. Nikola Motor Company planlegger lansering
av en hydrogenlastebil med bedre rekkevidde enn


dagens dieseldrevne lastebiler og med meget kon -
kurransedyktige betingelser. Vi får snart syv nye el-
ferger som skal gå i tra kk på Vestlandet, og norske
verft ser en ny forretningsmulighet i å bygge utslipps -
frie skip.


I andre sektorer som industri trenger vi også aktører
som går i front når det gjelder å kutte energibruk
og klimagassutslipp fra egen produksjon. Også her
går Norge foran, vi har gode rammebetingelser for
utslippsfrie demoprosjekter og tilgang på rimelig
fornybar energi, noe som setter oss i en grønn sær -
stilling som land. Et av Norges viktigste klimamål er
målet om utvikling av lavutslippsteknologi i industrien
og ren produksjonsteknologi.


Til alt dette trengs rikelig mengder med fornybar
energi, og da spiller Østfold Energi og andre kraft-
selskaper en viktig rolle. Budskapet fra Parisavtalen
er at alle må bruke det handlingsrommet de har til å
bidra med løsninger. Klimakrisen er en akutt krise, og
konsekvensene vokser over tid. Det er avgjørende at
vi som land, som samfunn, gjør alt vi kan for å stop -
pe den. Klimapolitikken kan ikke begrenses til å kutte
egne utslipp, den må ha som formål å skape størst
mulig global endring.


Det grønne ski et handler om å ersta e all fossil energibruk med fornybar. En formi -
dabel oppgave, men innenfor rekkevidde. For å klare de e trengs betydelige mengder
ny fornybar energi. Fornybarselskaper som Øs old Energi får dermed mer enn nok å
gjøre fremover.


MARIUS HOLM
ADM.DIREKTØR, ZERO
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Inntektene fra norsk vannkraftproduksjon har falt de seneste årene og man -
ge spør seg nå om dette er en vedvarende situasjon eller kun et forbigåen -
de fenomen. Norsk vannkraft er klimavennlig og eksibel, men inntektsut -
viklingen vil fremfor alt avhenge av internasjonal klima- og energipolitikk.


Hva kan historien fortelle?
Prisutviklingen i det liberaliserte nordiske kraft -
markedet kan deles i tre perioder ( g 1). Den
første perioden fram til 2005 var prisene relativt
lave, i gjennomsnitt 18 øre/kWh (nominelle pri -
ser). I årene 2006-2011 økte gjennomsnitts-
prisen til 35 øre/kWh, primært som følge av intro -
duksjonen av karbonkvotemarkedet og høyere
brenselspriser. De langsiktige prisforventning-
ene var også høye i denne perioden. I årene fra
2012 har kraftprisen vært vesentlig lavere enn
ventet noen år tidligere. I 2015 ble gjennomsnitt -
lig systempris 19 øre/kWh - under halvparten av
markedets forventning noen år tidligere. Lave
kvote- og brenselspriser etter nanskrisen er
igjen en hovedforklaring til prisbevegelsene –
godt hjulpet av høye nedbørsnivåer og veksten i
vind- og solkraftkapasitet på kontinentet.


Prisutsikter framover
Dersom det lave prisnivået vedvarer, må mange
disposisjoner i energiselskaper, industri, stat og
kommune revurderes, og det knytter seg derfor
stor interesse til kraftprisutviklingen framover.
Historien har vist at de langsiktige kraftprisprog -
noser er svært usikre, men noen hovedtrekk er
verdt å nevne.
• Veksten i kraftforbruket har avtatt og


Fremti di g l øn n somh et i n orsk van n kraftprodu ksjon :
H vi lke faktorer bli r avgjøren de?


Torjus fosland bolkesjø
professor, NMBU


Figur 1. Systempris i Norden
1997-2015 (i faste 2013


kroner) (øre/kWh).
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Hovedtrekkene i analysen er:
• Sommerprisene i våtår blir svært lave.
Vannkraftverk med liten reguleringsevne må derfor
planlegge ut fra lave inntekter i våtår.
• Vi vil oppleve færre tilfeller med høye priser
som følge av energimangel (tørrråsproblematikk).
I tørrår vil sommerprisene oftest ligge rundt margi -
nalkostnaden for kullkraft. Vinterprisen overstiger
sjelden marginalkostnaden for gasskraft.
• Flere kabler til Europa betyr at kull- og gass -
kraftkostnadene fortsatt vil være viktig for norske
kraftpriser mot 2030. I de nærmeste årene er kull
en viktig prisdriver, men etter 2030 er sannsynligvis
gassprisene av større betydning.
• Kvoteprisen framstår som den aller viktigste
usikkerhetsfaktoren for kraftprisutviklingen de neste
15 årene. Kvoteprisprognosene mot 2030 varierer fra
nær 0 til 70 €/t. Denne usikkerheten innebærer alene
en usikkerhet for den norske kraftprisen på ere
titalls øre/kWh.
• Utbyggingstakten for fornybar kraft og utvik -
lingen i eletterspørsel er andre vesentlige usikker -
hetsfaktorer for kraftprisene mot 2030.


Europeisk politikk avgjør
Virkemidler for utslippsreduksjoner i den europeiske
energisektoren vil vedvare. For verdien av norsk
vannkraft er det helt avgjørende hvordan disse virke -
midlene innrettes. En utvikling hvor kvotemarkedet
revitaliseres vil gagne norske vannkraftprodusenter
fordi kraftprisen i Europa vil stige. En alternativ utvik -
ling, hvor nasjonale støtteordninger for investeringer
i fornybar kraft blir dominerende vil være mindre gun -
stig fordi det vil bidra til å presse kraftprisen ned. På
lang sikt vil fossil produksjon prises ut av markedet,
men dette vil ta tid, og i mellomtiden vil lønnsomhe -
ten i annen kraftproduksjon også være under press.


i mange år. Mot 2030 og videre vil trolig gasskraft
være av økende betydning i forhold til kull.
• Det vil komme ere utvekslingskabler til kon -
tinentet, noe som gir økt påvirkning fra det europeis -
ke markedet.
Disse hovedtrendene for utviklingen i tilbud, etter -
spørsel og utvekslingskapasitet danner til sammen
grunnlaget for prisutsiktene på lang sikt. Et eksempel
på en prisprognose, utarbeidet av Thomson Reuters
Point Carbon, hvor disse driverne ligger til grunn er
vist i gur 2.


vi forventer relativt små endringer i forbruket i årene
fremover. Energieffektivisering og redusert industrielt
forbruk bidrar til forbruksreduksjon, mens befolknings -
vekst, økt bruk av el til oppvarming, datasentre og
elektri sering av transportsektoren bidrar i motsatt
retning.
• Norge og Norden vil få et økende eksport -
overskudd av kraft grunnet utbygging av fornybar
kraft.
• Fossil kraft fases gradvis ut i Norden, men i
Europa vil kull- og gasskraft fortsatt være betydelig


Figur 2. Prognose for kra prisene i Norden på lang sikt (€/MWh)


62


Eu
ro
pe
r
M
W
h







Andre tendenser: Nye teknologier
og behov for eksibilitet
Energisystemet vil få økt behov for eksible løsninger som
kan sikre forsyning i perioder med lite vind- og solkraft -
produksjon og sikre avsetning når det er høy fornybarpro -
duksjon. Det nnes mange løsninger som kan bidra med
slik eksibilitet, for eksempel batterier, eksibel ladning av
elbiler, nettutbygging, smart bruk av elektriske apparater,
og bruk av el i fjernvarmeanlegg med ere kjelalternativer.
Mange av disse løsningene er teknologisk umodne og
kostbare. En vurdering av fremtidens eksibilitetsløsninger
bør ta hensyn til kostnader og at ulike løsninger er konkur -
rerende. Økt bruk av el i fjernvarmesektoren er et alterna -
tiv med et stort teknisk potensial som kan være konkurran -
sedyktig uten subsidier. Mange av de andre alternativene
vil være avhengig av betydelig støtte i lang tid.


Fleksibel vannkraft er verdifull
forenergisystemet
Den faktiske kraftprisen til produsent avhenger av evnen
til å produsere i timer med høy pris. Med økende andeler
fornybar kraft vil den kortsiktige prisvariasjonen øke og
regulerbarhet vil få større verdi. Modellanalyser for det
framtidige nord-europeiske energisystemet viser at mottatt
pris for vindkraftprodusenter kan bli 30% lavere enn gjen -
nomsnittsprisen i markedet. For regulerbar vannkraft vil
det være motsatt – med evne til å produsere i høyprisperi -
oder vil mottatt pris være vesentlig høyere enn markedets
gjennomsnittspris. Reguleringer som åpner for å delta
med vannkraft eksibilitet i europeiske balansemarkeder vil
bidra ytterligere i samme retning.


Lave utslipp og høy regulerbarhet gjør norsk vannkraft til
en verdifull brikke i energisystemet. Internasjonale regule -
ringer og virkemidler avgjør hvor stor del av denne verdien
som tilfaller vannkraftprodusentene i framtiden.
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Økt verdiskapning stiller
nye krav til kompetanse i
selskapene og hos eierne
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Kraftnæringen har gitt eierne store utbytter og økt
formue gjennom verdistigning. For å fortsette å
skape verdier og gi avkastning til eierne i årene som
kommer, må energiselskapene nne nye, lønnsom -
me investeringer. Selskapenes evne til å både utvikle
og realisere nye investerings- og forretningsmulig -
heter som grunnlag for langsiktig fremtidig verdiska -
ping vil være avhengig av at de har tilgang til både
kompetanse og kapital. Kraftsystemet og kraftmar -
kedet er i stor omstilling i Norden og i Europa, hvilket
innebærer at dagens produsenter, distributører og
selgere av kraft må omstille egen virksomhet for å
tilpasse den til nye rammebetingelser. Samtidig vil
det oppstå en rekke nye forretningsmuligheter i om -
stillingen av energisystemet som kraftselskapene i
utgangspunktet er i posisjon til å kunne utnytte gitt at
de har tilstrekkelig kapasitet og eksibilitet til å gripe
mulighetene. Dette vil kreve oppbygging av ny kom -
petanse og samarbeid med nye forretningspartnere,
og vil være en gradvis endring som også vil kreve
forankring hos dagens eiere.


Internasjonal verdiskaping kan realiseres
gjennom stordriftsfordeler
En analyse for Norfund viser at begrenset kapitaltil -
gang og lite samspill mellom kraftselskapene er en
barriere for internasjonal vekst. Betydelige re- og
nyinvesteringer hjemme frem mot 2021 utfordrer
selskapenes nansielle styrke. Samtidig bygger
selskapene opp utbyggingskompetanse, og leveran -
dørindustrien får nye muligheter i et voksende hjem -
memarked. Men skal kunnskapsressursene brukes
lønnsomt internasjonalt, viser erfaringer at nærings -
klyngen må klare å realisere stordriftsfordeler.
I oljesektoren har for eksempel samspillet mellom
oljeselskapene på norsk sokkel, leverandørindustrien


og forskningsmiljøene gitt gode resultater. Sukses -
sen i norsk oljesektor kom som en kombinasjon av at
den maritime klyngen gikk inn i offshorevirksomheten
og vilje til å ta i bruk ny teknologi på norsk sokkel.


Større selskaper kan realisere synergier
gjennom hele verdikjeden
Større selskaper kan realisere synergier. THEMA har
beregnet synergipotensialet for re mulige partnere
til Østfold Energis vannkraftproduksjon, E-CO, Eids -
iva, Glitre og Akershus, som alle har større produk -
sjon enn Østfold.
Synergipotensialet innen investeringer, drift og
inntekter er beregnet til over 200 millioner kroner (nå -
verdi) eller 20 til 30 millioner kroner årlig før skatt, av -
hengig av motpart. De største synergiene realiseres
med E-CO og Glitre grunnet henholdsvis størrelse


De siste årene har kra sektoren ha en svak utvikling i produk viteten, og en sva -
kere utvikling enn resten av økonomien. Produk vitetskommisjonen peker på at økt
konkurranse, bedre struktur og mer profesjonelt eierskap kan gi kra sektoren et lø .


Fig. 1: Størrelsesorden på mulige vannkra partnere. Gjengi i normalårsproduksjon [GWh].
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E-CO
GWh 9 700


Eidsiva
GWh 3 800


Øs old
GWh 2 068


Glitre
GWh 2 509


Akershus
GWh 2 287
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og tilsynelatende driftsineffektivitet. Realisering
av synergipotensialet vil øke utbyttekapasitet
til eierne, men omfanget vil være avhengig
av hvilket selskap Østfold fusjonerer med og i
hvilken grad det fusjonerte selskapet evner å
realisere synergipotensialet. For eksempel er
de totale synergiene ved å fusjonere vannkraft -
produksjonen i Østfold Energi og Glitre Energi
estimert til ca. 27 millioner kroner årlig før skatt.
Basert på normalårsproduksjon (i GWh) ville
Østfold Energi få en eierandel på om lag 45 % i
en slik fusjon, og dermed en tilhørende andel av
synergiene.


Det nnes forretnings- og utviklingsmuligheter i
hvert område av verdikjeden for kraftproduksjon.
Nye typer aktører kommer inn i kraftmarkedet
både på tilbuds- og etterspørselssiden. På
tilbudssiden fokuserer ulike aktører i økende
grad på enkeltroller basert på antatte strategiske
fortrinn (e.g. kapital, kompetanse, anlegg, mv.).
På etterspørselssiden skjer det store endringer
innen f.eks. transport, som gir nye vekstmulig -
heter også for kraftbransjen. For å styrke sin
konkurranseposisjon og realisere størst mulig
synergier gjennom partnerskap med andre,
er det viktig for Østfold Energi å forstå hvilke
strategiske ressurser som er sentrale i de ulike
delene av verdikjeden.


Mangfoldig eierskap gir økte verdier
I Meld. St. 27 (2013–2014) «Et mangfoldig og
verdiskapende eierskap» varsler Regjeringen
at de vil iverksette et bredt sett av virkemidler
for å styrke konkurransekraften og øke samlet
verdiskaping i Norge. Mangfoldige, velutviklede
og kompetente eiermiljøer er en forutsetning for
samfunnets konkurransekraft og verdiskaping.


Ulike eiere har forskjellige forutsetninger for å
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bidra til et selskaps utvikling i ulike faser, knyttet
bl.a. til kompetanse, styringsevne, målsettinger,
tilgang til nettverk, forutsetninger for å bidra til
omstilling og innovasjon og forutsetninger for
å kunne stille med kapital ut fra risikovilje og
-evne. Stortingsmeldingen viser til tre områder
der eierskapet har særlig stor betydning:


Kapitalallokering. Sterke og kompetente eier-
og fagmiljøer kan være avgjørende for å ana -
lysere og forstå risiko og potensiell avkastning,
og dermed sørge for riktig tilførsel av kapital.
Kunnskap om forventet lønnsomhet, risiko, mar -
keder, bransje, selskap og posisjonen selskapet
be nner seg i er viktig.


Eierskapsutøvelse. Litteraturen viser at god
eierstyring påvirker verdiskapingen til selskaper.
Et kompetent styre har betydning for om et sel -
skap skal kunne drive forsvarlig og lønnsomt.


Eiersammensetning og eiertyper. Ulike kom -
binasjoner av eierkonsentrasjon, eiertype og
varigheten på eierskapet vil påvirke kvaliteten
av eierutøvelsen. For eksempel kan høy offent -
lig eierkonsentrasjon i enkeltselskaper (som ofte
er tilfelle i kraftsektoren) gi redusert likviditet og
kapitaltilgang.


Konkret for kraftbransjen gir en mangfoldig
eierstruktur økt kapitaltilgang som kan bidra til
å utvikle nye lønnsomme prosjekter og styrke
kompetansen i utviklingen av selskapene. En re -
strukturering av kraftbransjen gir muligheter for
mer effektiv ressursbruk og økt evne til vekst og
utvikling. Veksten kan realiseres ved å ekspan -
dere aktivitetene f.eks. inn mot andre tilstøtende
bransjer som datalagring og transport og/eller
gjennom internasjonal ekspensjon.
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Ved tekter for Østfol d E n ergi


§ 1 Selskapets navn
Selskapets navn er Øs old Energi AS


§ 2 Selskapets forretningskontor
Selskapet skal ha si forretningskontor i Sarpsborg kom -
mune.


§ 3 Selskapets formål
1.Forestå kjernevirksomheten produksjon, kjøp, salg og
distribusjon av ulike energiformer, samt bygge, eie og
drive anlegg i den forbindelse.
2.Utvikling av annen lønnsom forretningsvirksomhet
basert på selskapets ressurser og kompetanse, samt del -
takelse i relevant forskning, utvikling og innovasjon.
3.Deltakelse i andre selskap som fremmer de formål som
er nevnt i punktene 1 og 2 over.


§ 4 Selskapets aksjekapital
Aksjekapitalen er på 70 000 000 NOK, fordelt på 70 000
aksjer, hver pålydende 1 000 NOK som er fullt innbetalt.


§ 5 Omsetning av aksjer
Bare Øs old fylkeskommune, kommunene i Øs old fylke
og Øs old Energi AS kan være aksjonærer i selskapet.
Overdragelse av aksjer kan bare nne sted l fylkeskom -
munen, andre kommuner i fylket og Øs old Energi AS.
Overdragelsen skal godkjennes av styret.


§ 6 Selskapets styre
Styret skal ha 14 styremedlemmer.


§ 7 Firma/Signatur
Selskapets rma kan tegnes av styrets leder eller av to
styremedlemmer, i begge lfeller i fellesskap med admi -
nistrerende direktør.


§ 8 Generalforsamlingen
Den ordinære generalforsamling skal behandle og avgjøre
følgende spørsmål:
1.Godkjenning av årsregnskap og årsberetning, herunder
utdeling av utby e.
2.Valg av valgkomité som forbereder valg av styre for
generalforsamlingen.
3.Andre saker som e er lov eller vedtekter hører inn
under generalforsamlingen.


En aksjonær kan kun la seg representere av én fullmek g.


§ 9 Aksjeloven
I den utstrekning vedtektene ikke bestemmer annet,
gjelder den l enhver d gjeldende aksjelovgivning.
Beslutning om endring av vedtektene krever lslutning
fra mer enn ¾ av den aksjekapital som er representert i
generalforsamlingen.
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Aksjon æravtal e for Østfol d E n ergi


(here er betegnet som ”Partene”) i Øs old Energi AS, org
nr 879 904 412 (here er betegnet som ”ØE” eller ”Sel -
skapet”). Aksjonæravtale er inngå mellom Partene i an -
ledning av deres samarbeid i Selskapet. Partene forplikter
seg ved Aksjonæravtalen l å ta det nødvendige ini a v
l å innre e sin stemmegivning i Selskapets organer slik


at Aksjonæravtalens bestemmelser gjennomføres.
I lfelle motstrid mellom Aksjonæravtalen og Selskapets
vedtekter, gjelder bestemmelsene i Aksjonæravtalen.


2. Partene er enige om følgende grunnlag for Sel -
skapets virksomhet:
Energiforsyningen er en vik g del av samfunnets infra -
struktur og må drives og utvikles med sikkerhet, kvalitet
og miljøansvar som grunnleggende verdier. God ressursut -
ny else skal sikre Partene forsvarlig langsik g avkastning
på den kapital som er lagt ned i Selskapet, og gi Selskapet
muligheter l å utvikle seg videre.


3. Partene er enige om at Selskapet skal betale
eierne et utby e på minimum 50 % av årets resultat e er
ska , såfremt det er forsvarlig av hensyn l Selskapets
likviditet, soliditet og utviklingsmuligheter og det ikke er i
strid med aksjelovens bestemmelser.


4. Aksjene kan ikke overdras l andre enn øs old
Energi AS, Øs old fylkeskommune eller andre kommuner i
Øs old.
Det er bare disse som kan være aksjonærer i selskapet.
Aksjene kan ikke pantse es.


5. Ved valg l styret har Øs old fylkeskommune re
l å få valgt inn l 4 medlemmer av styret. De øvrige seks


aksjonærvalgte medlemmer skal velges e er inns lling
fra hver av de seks regioner. Valgkomiteen, som velges av
generalforsamlingen, skal under hensyntagen l kjønns -
balanse i styret, fremme et forslag i tråd med pkt 5, første
ledd, basert på en inns lling fra henholdsvis fylkeskom -
munen og de seks regionene hvor det er nominert to
likeverdige kandidater, en av hvert kjønn, l hver styre -
plass og l hver varamedlemsplass.
Generalforsamlingen velger, basert på valgkomiteens
inns lling, medlemmer og varamedlemmer l styret med
simpelt ertall, dog slik at forutsetningene i pkt 5, første
ledd blir oppfylt.


6. Endring i innbyrdes fordeling av eiernes aksjer i
selskapet kan bare skje gjennom kapitalnedse else, kjøp
(herunder øs old Energi AS’ kjøp av egne aksjer) eller salg
av aksjer. Aksjonærene forplikter seg l ikke å selge aksjer
før forholdet l konsesjonsmyndighetene er avklart, og
det er også en be ngelse for å gjennomføre et slikt salg at


det ikke får konsesjonsmessige virkninger som kan skade
interessene l selskapet eller de øvrige aksjonærer.


7. Eierne skal i samsvar med denne bestemmelsen
møtes i eiermøter. I eiermøtet deltar ordfører eller annen
person som aksjonæren utpeker som sin representant,
med anledning l å møte med en administra v bisi er.
Det skal bestrebes kon nuitet i representasjonen i eier -
møtet. Selskapets styreleder og administrerende direktør
skal møte i eiermøtet. Øvrige styremedlemmer har møte -
re . Det skal normalt avholdes tre møter årlig. Eiermøter
skal for øvrig avholdes når fylkeskommunen eller minst
fem andre eiere krever det. Styrets leder skal i samråd
med fylkesordfører sørge for at innkalling skjer med minst
14 dagers varsel. Eiermøtet ledes av fylkesordføreren,
som representant for største aksjonær. Eiermøtene proto -
kolleres.
Eiermøtet skal ikke fa e vedtak kny et l selskapets
forhold. Eiermøtet kan likevel fa e beslutninger om
endringer av aksjonæravtale, eller avtale andre
forhold mellom eierne.


Eiermøtene gjør ingen endring i aksjelovens prinsipper for
eierstyring, ansvarsforhold mv.


8. Alle endringer i denne avtale, med unntak av
pkt 4, krever enstemmighet. Bestemmelsen i pkt 4 kan
endres med lslutning fra aksjonærer som representerer
mer enn 95 % av aksjene. En aksjonær kan ved utøvelse
av stemmere en i spørsmål om å endre aksjonæravtalen
ikke la seg representere med mer enn én fullmek g.
Avtalen trer i stedet for gjeldende aksjonæravtale, senest
revidert 29. april 2008.


Øs old fylkeskommune eier
Aremark kommune eier
Askim kommune eier
Eidsberg kommune eier
Fredrikstad kommune eier
Halden kommune eier
Hobøl kommune eier
Marker kommune eier
Moss kommune eier
Rømskog kommune eier
Sarpsborg kommune eier
Skiptvet kommune eier
Spydeberg kommune eier
Våler kommune eier


35.000
1.000
3.000
2.000
3.000
5.000
1.000
1.000
5.000
1.000


10.000
1.000
1.000
1.000


aksjer
aksjer
aksjer
aksjer
aksjer
aksjer
aksjer
aksjer
aksjer
aksjer
aksjer
aksjer
aksjer
aksjer


1.
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Forskrift om jakt og fangst av bever i Rømskog kommune 


Fastsatt av Rømskog kommune xx.yy 2017 med hjemmel i lov 29. mai 1981 nr. 38 om jakt 


og fangst av vilt (viltloven) § 9 og forskrift 15. mai 2017 nr. 519 om forvaltning av bever § 3 


og § 5. 


 


§1. Formål 


Formålet med forskriften er å legge til rette for en bærekraftig beverforvaltning der det tas 


hensyn til naturlig utbredelse av bever, jakt og fangst av bever som nærings- og 


rekreasjonskilde samt forebygging av unødige skader og ulemper på andre 


samfunnsinteresser.  


 


§2. Åpning for jakt og fangst av bever 


Det åpnes for jakt og fangst av bever i hele Rømskog kommune, i samsvar med kommunale 


målsetninger for forvaltning av bever i Rømskog kommune. 


 


§3. Jakt- og fangsttid  


Jakt- og fangsttid for bever i Rømskog kommune er 1.oktober – 30.april. 


 


§ 4. Ikrafttreden 


Forskriften trer i kraft straks. Samtidig oppheves det som gjelder bever i forskrift av 12. juni 


2003  om adgang til jakt etter elg, hjort, rådyr og bever i Rømskog kommune.  


 


 








Kommunal målsetning for forvaltning av bever i Rømskog kommune 
 


Innledning 
Det har vært et ønske fra Miljødirektoratet at forvaltningen av bever skal forenkles for 


jaktrettshaverne. Resultatet av dette kom gjennom ny forskrift av 15. mai 2017 om forvaltning av 


bever. Beverjakt blir gjennom den nye forskriften mer som småviltjakt, da det ikke blir noe krav om 


vald, tellende vannlengde eller fellingstillatelse for å jakte bever.  


Kommuner som ønsker beverjakt må i tråd med ny forskrift åpne for jakt på bever, i hele eller deler 


av kommunen, gjennom lokal forskrift samt utarbeide kommunale målsetninger for bever i eget 


dokument. De kommuner som tidligere har åpnet for jakt på bever med hjemmel i gammel forskrift 


«om forvaltning av hjortevilt og bever», må åpne for beverjakt på nytt med lokal forskrift med 


hjemmel i den nye forskriften «om forvaltning av bever». Det vil ikke være anledning til å jakte bever 


før en slik forskrift har tredd i kraft.  


 


Bever 
Bever (Castor fiber) er i dag en tallrik art i Østfold. Vi skal likevel ikke langt tilbake før denne arten var 


mer eller mindre utryddet fra skandinavisk fauna. På 1800-tallet var etterspørselen etter kjøtt, gjel og 


pels fra bever stor. Dette medførte ett for høyt jakttrykk som videre førte til at beveren ble utryddet 


fra Sverige og Finland, og overlevde kun i små bestander i Telemark og Agder fylkene. I 1880 ble 


bestanden av bever i Norge anslått og være mellom 60-100 individer. Det hele endte med at beveren 


ble fredet i 1899. På begynnelsen av 1900- tallet begynte bestanden å ta seg opp igjen, og rundt 1920 


ble det satt ut bever flere steder i Norge og Sverige. I dag finnes beveren fra Østfold og opp til 


Nordland, og bestanden telte rundt 50 000 individer på tidlig 2000- tallet.  


Beveren var borte fra Østfold, men har kommet tilbake til fylket. Det er usikkert om beveren i fylket 


kom fra norske bestander, eller om den har innvandret fra Sverige etter utsetting der. Det ble også 


satt ut bever i Østmarka i Oslo og noen kan ha kommet derifra. Helst trolig er det en blanding av 


forskjellige bestander som er opphav til beverbestanden vi har i Østfold i dag.  


Beveren er en økologisk nøkkelart som gjennom sin påvirkning av landskapet har positive effekter for 


ulike arter av insekter, fugl, fisk m.m. I tillegg kan beverens demninger ha en flomdempende og 


erosjonsdempende effekt.  Beveren kan også føre til skader på skog, landbruksareal og veier. 


Beverungene fødes i mai. Frem til beverjaktas slutt 30. april er det derfor fare for å skyte drektige 


hunner.  Den beste måten å unngå å skyte drektige hunner på, er å jakte nær hytta, og om 


morgenen.  Årsaken til dette er at de drektige hunnene ofte er først ute av hytta om kvelden, holder 


seg et stykke unna hytta om natta og kommer tidligst tilbake om morgenen. Det er så godt som 


umulig å se forskjell på hann- og hunnbever under jakt. 


En gruppe bevre som lever i sammen kalles en koloni. Størrelsen på en gjennomsnittlig koloni er på 


fire individer. Kolonitettheten av bever synes å være størst langs lav-gradient elver og i 


jordbruksområder, og minst i alpine områder. Når bestanden har stabilisert seg vil gjennomsnittlig 


kolonitetthet for alle landskapstyper (unntatt alpine) på landskapsskala ligge på 0,25 kolonier pr. 


km2, eller én koloni pr 4 km2. 


Bever jaktes mest og lettest om våren. De aller fleste bevre felles de to siste ukene av april. I 







2015/2016 ble det felt 150 bevre i Østfold (kilde: SSB). Et årlig uttak på inntil 10-20 % av bestanden 


regnes som bærekraftig.  Likeledes er bever en relativt enkel art å jakte på og med det er det 


forholdsvis enkelt å utrydde eller redusere stammen til et minimum.  Med bakgrunn i en del 


grunneieres oppfatning av beverskaders betydning kan dette medføre et for hard jakttrykk.  Det er av 


den grunn viktig at arten holdes under tett observasjon. 


Dersom kommunen velger å innføre kvoter for jakt, er det anbefalt å sette en kvote på ett dyr pr. 


koloni. Dersom hele kvoten felles (dvs. 1 dyr pr. koloni), vil dette gi et ikke-bærekraftig uttak på 25 %. 


I praksis felles det sjeldent mer enn halvparten av kvoten. En fellingsprosent på 50 % vil gi et uttak på 


10-15 % - et nivå som regnes som bærekraftig. 


 


Bever i Rømskog 
Det ble åpnet for jakt på bever i Rømskog i 1995. Kravet til vannlengde er 2000 meter. Bestanden er 


nå mindre enn ved åpningen av jakten, men en synes den virker til å være stabil. Det finnes bever i 


hele kommunen. 


Pr. jaktsesongen 2016-2017 ble det gitt fellingstillatelser på 20 dyr fordelt på 3 vald.  Det har årlig 


blitt skutt mellom 2-7 dyr.  


 


Kartlegging av bestand 
Kommunen har ansvaret for forvaltningen av bestanden og må derfor ha en viss oversikt over 


bestandsstørrelsen. Kartlegging av revir skjer best om høsten da ferske spor etter beveraktivitet er 


godt synlige i terrenget.  


Kartleggingsmetoder: 


- takseringer av bebodde beverhytter 


- observasjoner av felte trær, dam- og hyttebygging, slepestier og oppsamling av matlager 


foran hytter 


- data fra SSB 


- krav om lokal fangstrapportering 


- god dialog mellom jegere / grunneiere og kommunen i etterkant av hver jakt for at 


kommunen skal ha ett best mulig datagrunnlag for forvaltningen. 


 


 


 


 


 


 


 







Hovedmål 
Rømskog kommune skal ha en levedyktig og bærekraftig beverbestand med nærings- og 


rekreasjonsmessig nyttiggjøring av viltressursen, samtidig som ulemper for landbruksnæring og 


andre samfunnsinteresser skal holdes på et lavt nivå. 


 


Målsetninger 
1. Opprettholde sunne og bærekraftige beverbestander som bidrar til å skape et variert 


landskapsbilde. 


2. Kommunen og jaktrettshaverne skal forvalte beveren på en slik måte at det også i fremtiden 


finnes en bestand som produserer et høstbart overskudd. Jaktuttaket bør derfor ligge på 


maksimalt 20 %.  


3. Jakten skal i størst mulig grad foregå i områder der hvor beveren kan føre til store 


økonomiske skader for grunneier eller bruker. I områder der skadepotensialet er mindre bør 


beveren kunne holde til i levedyktige kolonier. Det skal ikke høstes mer enn ett individ per 


koloni i de områder hvor beverne ikke gjør skade.  


4. Skader som følge av beverens aktivitet skal, så langt det lar seg gjøre, løses gjennom ordinær 


jakt. Kommunen er restriktiv i tildeling av skadefellingstillatelser. 


5. Forvaltningen skal sørge for å holde seg oppdatert på endringer i bestanden, slik at den 


kvotefrie jakten blir gjennomført på en bærekraftig måte.  


 


Virkemidler for måloppnåelse 
1. Kvotefri jakt gir jaktrettshaverne et stort ansvar for utviklingen av beverbestanden i 


kommunen. En intern organisering og samarbeid anbefales gjennom jaktsesongen. Både for 


å sikre at bestanden ikke blir overbeskattet og for å få konsentrert uttaket til 


problemområder.  


2. Kommunen skal, på egenhånd eller i samarbeid med jegere og jaktrettshavere, foreta 


undersøkelser av bestanden for å øke og oppdatere kunnskapsgrunnlaget. Gjennom: 


a. Bestandstaksering. 


b. Overvåking av fellingsstatistikken (rapporteringsplikt i SSB). 


3. Det vil ikke bli pålagt noe lokalt rapportsystem for felling av bever, men jaktrettshaverne bør 


pålegge jegerne en rapporteringsordning.  


4. Kommunen har anledning til å innskrenke jakttiden eller frede hele eller deler av kommunen, 


gjennom endring av forskrift om jakt og fangst av bever i Rømskog kommune, dersom 


kommunale målsetninger ikke blir oppnådd. Dette utføres i henhold til sentrale 


bestemmelser for forskriftsendring.    


 


 


 


 





